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1�1�-cu ildən çıxır Təsisçi� Azərbaycan Respublikası Prezidentinin İşlər İdarəsi və qəzetin redaksiya heyəti

Prezident İlham Əliyevin Gürcüstanın  
Baş naziri İrakli Kobaxidze ilə təkbətək görüşü 

Yanvarın 17-də Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyevin ölkəmizdə işgüzar  səfərdə 
olan Gürcüstanın Baş naziri İrakli Kobaxidze ilə təkbətək görüşü keçirilib.

Mehri marafonu və haqqımızın 
�� kilometrlik diktəsi

=ənJə]ur dəKli]i Yə ilaKi ədaləW naminə WəNrarlanan Wari[
İlahi ədalət və tarixin təkrarlanması. Hazırda bu iki deyimə bir qədər 

fəlsəfi yanaşmaq zərurəti var. Mövcud zərurət çərçivəsində ilahi ədalət 
baxımından tarixin təkrarlanmasının fərqli təzahür formaları qaçılmaz-
dır. Yəni, zaman ayrı olsa da, oyunçular eynidir. Oyunçular eyni olsa da, 
durum başqadır. 1əticədə ilahi ədalət özünü tarixdəki haqsızlıqlara qarşı 
demarş yükü daşımaqla göstərir, bütün daşları yerinə oturdur. 

Azərbaycan müstəqillik illərində çox 
ədalətsizliklərlə üzləşdi. Əslində, yaşadı-
ğımız faciə və məhrumiyyətlər zülm və iz-
tirablarımızı təkrarlatdı. Düşündük ki, azı 
iki yüz ildir xoş gün görmürük. Çarizmin 
işğalı, bolşevik istilası, imperiya boyun-
duruğu, üstəlik, erməni mərəzi. Mərəz ta-
riximizin hər dövründə canımızdan can sü-
mürdü. Dözdük, əgər buna dözmək demək 
mümkündürsə...

Dözdük və anımızı gözlədik. O an 44 
günlük Vətən müharibəsi zamanı yetişdi. 
Torpaqlarımızı bir-bir işğaldan qurtardıq, 
iki yüz ilin qisasını aldıq. Bizim olanı 
özümüzə qaytardıq. Müharibəyə son qo-
yan 10 noyabr 2020-ci il tarixli üçtərəfli 
bəyanat imzalandı. Sənədə Azərbaycan, 
Rusiya və Ermənistan liderləri imza atdı-
lar. Bu, torpağımıza qəsb edənlərin vaxtilə 
bizdən aldıqlarının bizə məxsusluğunu 
təsdiqləmələri idi. Ancaq sonra onların im-
zalarının... O zaman hərəkətə keçib lokal 
xarakterli antiterror tədbirləri ilə ərazi bü-
tövlüyümüzü və suverenliyimizi tam bərpa 
etdik. Ancaq bunlar ilahi ədalət baxımın-
dan yetərli oldumu" Yox�

Bəli, tarix ədalət çarxını çəkdiyimiz 
əziyyətlərin bərpa mükafatı kimi çevirir. 
Tarix haqq-ədalətin bərpası naminə tək-
rarlanır. Əvvəldə haqqında söz açdığımız 
fərqlilik elə budur. Bütün daşların yerinə 
oturması üçün bu təkrarlanma tam olma-
lıdır. Əlbəttə, zaman anlayışını nəzərə al-
malıyıq. Nəzərə almalıyıq ki, bu gün heç 
nədən mövcud olan, yerdən çıxma bir Er-
mənistan var. Əzəli və əbədi Azərbaycan 
torpaqları hesabına formalaşmış dövlət. 

Vəlvələdən, ya zəlzələdən mövcud 
olan Ermənistan dövləti BMT-də və digər 
beynəlxalq strukturlarda təmsil olunur. 
Onun ərazi bütövlüyünə və suverenliyinə 
sözümüz yoxdur. Ancaq üçtərəfli bəyana-

tın Naxçıvana maneəsiz yol məntiqi var. 
Prezident İlham Əliyevin 2024-cü il yan-
varın 10-da yerli televiziya kanallarına 
müsahibəsində bildirdiyi kimi: “Zəngilan-
la Ordubad arasındakı ərazidə bizə maneə-
siz keçid verməlidirlər. Bu, onların öhdəli-
yidir. Mən artıq demişəm, bir daha demək 
istəyirəm, Azərbaycandan Azərbaycana 
gedən yüklər, vətəndaşlar və avtonəqliyyat 
vasitələri heç bir yoxlamadan keçmədən, 
gömrük inzibatçılığına cəlb edilmədən sər-
bəst keçməlidirlər”.

hçtərəfli bəyanatın diktə etdiyi mən-
tiq çəkdiyimiz zülm və iztirabların müka-
fatıdır. Bu məntiq həm də 44 günlük mü-
haribə qalibi kimi qazancımızdır. Söhbət 
cəmi 43 kilometrlik (Azərbaycanın digər 
ərazilərini Naxçıvanla birləşdirən yol) qa-
zanc payından gedir. Bu, təxminən, Mara-
fon düzündən Afinaya qədər olan məsafə 
qədərdir. O məsafəni qaçmağa hazır fidip-
pidlərimiz (Yunan-İran müharibəsi zama-
nı baş vermiş Marafon döyüşündə yunan-
ların qələbə xəbərini çatdırmaq üçün 42 
kilometr 194 metr məsafəni qaçan elçi Fi-
dippid – red.) var. Onlar müqəddəs müha-
ribəmizdəki qalibiyyətin son Zəfər müj-
dəsini verməyə hazır vəziyyətdədirlər. 
Onlar ilahi ədalətin bərpasına təşnədirlər. 

Mübarək Zəfərimizi təsdiqləyən üç-
tərəfli bəyanatın 9-cu bəndində göstərilir 
ki, “bölgədəki bütün iqtisadi və nəqliyyat 
əlaqələri bərpa edilir. Ermənistan Respub-
likası vətəndaşların, nəqliyyat vasitələrinin 
və yüklərin hər iki istiqamətdə maneəsiz 
hərəkətinin təşkili məqsədilə Azərbaycan 
Respublikasının qərb rayonları və Naxçı-
van Muxtar Respublikası arasında nəqliy-
yat əlaqəsinin təhlükəsizliyinə zəmanət 
verir...”

�ardı 5-ci səhifədə�

Azərbaycan KP MK-nın 1��0-cı ilin 
yanvarındakı  dördgünlük plenum rüsvayçılığı 
.rHml $llaKşüNür 3aşa]adəni nə üoün $]ərEaycan rəKEəri HWməN isWəyirdi" 

Əvvəlcə onu qeyd edək ki, həmin 
günlər � 1��0-cı il yanvarın 1�- dən 18-
dək�  müasir tariximizin olduqca ey-
bəcər və hamımıza üzqaralığı gətirən 
faktlarla yadda qalmışdı. 

Birinci, yanvarın 14-də Azərbaycan KP 
MK-nın plenumu  öz işinə başlamış və dörd 
gün ("�) davam etmişdi. İkinci, plenum öz 
işini başa çatdırmamış MK-nın büro iclası 
da çağırılmışdı. hçüncü, Mixail Qorbaço-
vun Bakıya göndərdiyi partiya və hökumət 
təmsilçiləri bütün Qafqazın Şeyxülislamı 
Hacı Allahşükür Paşazadəyə təklif etdilər 
ki, ölkə rəhbərliyini öz üzərinə götür, Ba-
kıya qoşun yeritməyək. Dördüncü, Kreml 
rəsmiləri Ali Sovetin Sədri Elmira Qafa-
rova Bakıda olmaya-olmaya parlamentin 
iclasının çağırılmasına və sədrin  adından 
sənəd qəbul edilməsinə nail olmuşdular. 
Beşinci, Ali Sovetin həmin iclasında yetər-
say olmadığına görə spiker iclasda iştirak 
etsəydi belə, həmin qərar hüquqazidd idi. 

Ancaq SSRİ rəhbərləri bütün hüquqazidd 
əməllərini hüquqauyğun donunda təqdim 
etməyi bacarırdı.

Məhz həmin “hüquqauyğunluq” nəti-
cəsində Azərbaycan KP MK-nın yanvarın 

14-də başlamış plenumu ayın 18-də başa 
çatdı və ertəsi günü – yanvarın 19-dan 20-
nə keçən gecə Azərbaycan paytaxtı sovet 
qoşunları tərəfindən alt-üst edildi. 

�ardı 5-ci səhifədə�

Azərbaycan – Gürcüstan əlaqələri 
qonşular üçün dostluq nümunəsidir

Qoca Bayden, örtülən 
qapı və “qara dosye” 

'HmoNraWların son d|rdilliN 
KaNimiyyəWi [əyanəW� müKariEələr  

Yə Tarşıdurmalarla yadda TalacaT

Bu administrasiyanın hətta “son nəfəsdə” at-
dığı addımının da Ağ evin xarici siyasət dosyesi-
nin “qara səhifəsi” hesab olunacağı şübhəsizdir. 
Söhbət işğalçı və separatçı Ermənistanla ABŞ-ın 
imzaladığı strateji müttəfiqlik xartiyasından ge-
dir. 

“Demokrat” Co Baydenin hakimiyyətdən getha-
getdə haylara göstərdiyi “ayı xidməti”, təsəlliverici 
“hədiyyəsi” ABŞ-ın Cənubi Qafqdakı maraqlarına en-
dirilən zərbə kimi dəyərləndirilə bilər. Bu, rəsmi Va-
şinqtonun son dörd ildə onsuz da dünyanın müxtəlif 
bölgələrində milli və dövlət mənafelərinə zidd xarici 
siyasətinin son akkordu sayılmalıdır. 

�ardı �-cü səhifədə�

�� günün zəfəri 
kinoya köçür

Səhifə  10

“Binokllu” casuslar 
bölgəni tərk etməlidirlər! 

$ø�nin mülNi missiyasına  
1$72 |lNələri nə məTsədlə Toşulurlar"    

Azərbaycan Avropa İttifaqının �Aİ� bu missiyasını casusluqda və 
regionda sabitliyi pozmaqda ittiham edərək onun şərti sərhəddə 
müəmmalı fəaliyyətinə son qoyulmasını tələb edir. Aİ Ermənista-

nın Azərbaycanla şərti sərhədində missiyasının müddətini uzatmaq istə-
yir. Proses İrəvanın Avropanın bu qurumuna daxil olmaq iddiası, onun 
Qərbə doğru sürüklənməsi, yenidən silahlanması, ölkənin gələcəyi ilə bağ-
lı qanunvericilik dəyişiklikləri hazırlaması fonunda baş verir. 

Son vaxtlar rəsmi Moskva da mütəmadi olaraq Aİ-nin Ermənistandakı müşa-
hidə missiyasının zərərli, qarşıdurma xarakterindən danışır, onun bölgədəki var-
lığına son qoyulmasını irəli sürür. Kreml bölgənin “çağırılmamış qonağı” hesab 
etdiyi müşahidə missiyasını növbəti dəfə anti-Azərbaycan və anti-Rusiya adlandı-
rıb. Rusiya Xarici İşlər Nazirliyinin rəsmi nümayəndəsi Mariya Zaxarova həftəlik 
brifinqdə azərbaycanlı jurnalistin Aİ-nin Ermənistan və Azərbaycan sərhədindəki 
müşahidə missiyasının fəaliyyətinin daha iki il uzadılması təklifini Rusiyanın necə 
dəyərləndirməsi ilə bağlı sualını cavablandırarkən deyib. 

�ardı �-cü səhifədə�
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Azərbaycan ± Gürcüstan əlaqələri  
bütün istiqamətlərdə uğurla inkişaf edir 

Prezident İlham Əliyev və Baş nazir İrakli 
Kobaxidze  mətbuata bəyanatlarla çıxış ediblər  

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyev və Gürcüstanın 
Baş naziri İrakli Kobaxidze yanvarın 17-də mətbuata bəyanatlarla çıxış 
ediblər.  Əvvəlcə Azərbaycan Prezidenti İlham Əliyev bəyanatla çıxış etdi. 

Prezident  
İlham Əliyevin bəyanatı
-Hörmətli cənab Baş nazir. 
Hörmətli qonaqlar, xanımlar və cənablar. 
İlk növbədə, cənab Baş nazir, Sizi bir 

daha Azərbaycanda səmimiyyətlə salamlayı-
ram. Azərbaycana xoş gəlmisiniz. 

Şadam ki, bizim görüşlərimiz müntəzəm 
xarakter alır. Biz Sizinlə iki ay bundan əvvəl 
Bakıda görüşmüşdük. COP29 konfransında 
iştirak etdiyiniz üçün Sizə bir daha təşəkkü-
rümü bildirmək istəyirəm. Ondan əvvəl isə 
10 ay bundan qabaq Siz Azərbaycana səfər 
etmisiniz. Yəni, son 10 ay ərzində bu, Sizin 
Azərbaycana üçüncü səfərinizdir və bu fakt 
özlüyündə Gürcüstan-Azərbaycan əlaqələ-
rinin nə qədər dərin və mənalı olduğunu 
göstərir. 

Bu səfərin xüsusi əhəmiyyəti var. Çünki 
Gürcüstanda keçirilmiş parlament seçkilə-
rindən sonra bu, Sizin ilk xarici səfərinizdir. 
Fürsətdən istifadə edərək, təmsil etdiyiniz 
“Gürcü Arzusu” Partiyasının seçkilərdəki 
qələbəsi münasibətilə Sizi bir daha səmi-
miyyətlə təbrik edirəm və Sizə, bütün ko-
mandanıza yeni uğurlar arzulayıram. Par-
lament seçkilərindən sonra ilk səfərinizi 
Azərbaycana həyata keçirməyiniz, təbii ki, 
Gürcüstan-Azərbaycan əlaqələrinin nə qədər 
yüksək səviyyədə olmasından xəbər verir. 
Bu qərara görə Sizə xüsusilə təşəkkürümü 
bildirmək istəyirəm. 

Bizim xalqlarımız əsrlər boyu dostluq, 
mehriban qonşuluq, qardaşlıq şəraitində 
yaşamışlar. Bu ənənələr bu gün də yaşayır. 
Bu gün Gürcüstan-Azərbaycan əlaqələri 
bütün istiqamətlər üzrə uğurla inkişaf edir. 
Hesab edirəm ki, bizim siyasi əlaqələrimiz 
bütün qonşular üçün nümunə ola bilər. İqti-
sadi sahədə yaxşı nəticələr var. Azərbaycan 
Gürcüstan iqtisadiyyatına 3,6 milyard dollar 
sərmayə qoyub. Əlbəttə, bu onu göstərir ki, 
hökumətinizin uğurlu iqtisadi siyasəti, sər-
mayələrin cəlb edilməsi, Gürcüstanda olan 
çox müsbət sərmayə iqlimi bütün investor-
ları həvəsləndirir. O cümlədən Azərbaycan 
investorları da böyük həvəslə Gürcüstana öz 
sərmayələrini qoyurlar.

Təbii ki, energetika sahəsindəki iki 
ölkə arasındakı əməkdaşlıq həm ölkələri-
miz üçün, həm daha böyük, geniş coğrafiya 
üçün xüsusi əhəmiyyət daşıyır. Birgə həyata 
keçirdiyimiz neft-qaz layihələri bu gün bir 
çox ölkələrin enerji təhlükəsizliyinin əsası-
nı təşkil edir. Təkcə onu demək kifayətdir 
ki, Gürcüstan tranziti vasitəsilə Azərbaycan 
hazırda 11 ölkəyə öz təbii qazını ixrac edir, 
ildən-ilə ixrac artır. Keçən il bu, 25 milyard 
kubmetrə çatmışdır və bunun 10 faizi - ümu-
mi ixracımızın 10 faizi Gürcüstanın payına 
düşür. Mənə verilən məlumata görə, Gür-
cüstanın istehlak etdiyi təbii qazın 80 faiz-
dən çoxu Azərbaycan mənşəlidir. Yəni, bu, 
doğrudan da çox böyük, xüsusi əhəmiyyətə 
malik olan layihədir və getdikcə bizim qaz 
ixrac coğrafiyamız genişlənəcək. Bizim yeni 
qaz yataqlarımız bu il işə düşəcək. Gələn il, 
ondan sonrakı illər üçün də yeni kəşf edilmiş 
yataqlar mövcuddur. Ona görə getdikcə təbii 

qazın ixracı artmalıdır və artacaqdır. 
Bununla paralel olaraq, biz sizinlə birlik-

də yaşıl enerji layihələrini də həyata keçiri-
rik. Bu da hökumətlərimizin məsuliyyətini 
bir daha göstərir. Çünki bu gün bu enerji də 
bazarda böyük maraq doğurur, buna böyük 
tələbat var. Bu gün mənə verilən məlumata 
görə, yaşıl enerji layihəsi də uğurla icra edi-
lir. Hesab edirəm ki, bütün digər layihələr 
kimi, bu layihənin də uğurla başa çatması 
şansı böyükdür. 

Bu gün, eyni zamanda, Sizinlə təkbətək 
söhbət əsnasında bağlantıları və Orta Dəhliz 
layihəsini müzakirə etdik. Bizim ölkələrimiz 
burada da yaxın tərəfdaşlar kimi fəaliyyət 
göstərirlər. Bizim müvafiq qurumlarımızın 
koordinasiya şəklindəki fəaliyyəti bu layihə-
ni də əminəm ki, uğurla başa çatdıracaq. Bu-
rada, əlbəttə ki, biz bir çox qonşularla təmas-
da olmalıyıq və bu təmaslar var. Bu da böyük 
coğrafiyanı əhatə edən layihədir və yenə də 
Gürcüstanla Azərbaycan burada Avropa ilə 
Asiya arasındakı körpü rolunu uğurla oyna-
yır. 

Bilirəm ki, Gürcüstanda nəqliyyat in-
frastrukturunun genişləndirilməsi layihəsi 
icra edilir. Azərbaycanda da bu layihələr icra 
olunur, o cümlədən nəqliyyat infrastrukturu-
nun rəqəmsallaşdırılması layihəsi. Yəni, biz 
bu işləri paralel apararaq təbii ki, həm ölkələ-
rimiz və xalqlarımız, həm də qonşularımız 
üçün çox əvəzolunmaz xidmətlər göstəririk. 

Bütün digər sahələrdə də ancaq uğurla-
rımıza sevinmək olar. Vaxt məhdudluğunu 
nəzərə alaraq digər məsələləri biz geniş for-
matda bu gün müzakirə edəcəyik. Bir şeyi də 
deyə bilərəm ki, Sizin partiyanızın qələbəsi 
bütövlükdə Cənubi Qafqazın bundan sonra 
sabit region olması üçün xüsusi əhəmiyyət 
daşıyır və biz bu qələbəyə Sizin dostunuz, 
qardaşınız kimi sevinirik. Sizin hökuməti-
nizə fəaliyyətində yeni uğurlar arzulayırıq. 
Bir daha xoş gəlmisiniz. 

***
Sonra Gürcüstanın Baş naziri İrakli Ko-

baxidze bəyanatla çıxış etdi. 

Baş nazir İrakli 
Kobaxidzenin bəyanatı
– Cənab Prezident, təşəkkür edirəm. Çox 

səmimi qonaqpərvərliyə görə Sizə minnət-
darlığımı bildirirəm. Eyni zamanda, bizim 
partiyamızın qələbəsi ilə bağlı təbriklərə 
görə də təşəkkür edirəm. Bu, bizim bölgə-
mizdə sabitliyin və təhlükəsizliyin təmin 
edilməsi, ölkələrimizin münasibətləri baxı-
mından əhəmiyyətlidir. Bu, müstəsna əhə-
miyyətə malikdir. Siz regionda fərqli bir Li-
dersiniz və bizim üçün də nümunəsiniz. Siz 
ölkənizə dövlətinizin mənafelərini qorumaq-
la rəhbərlik edirsiniz. Bu gün burada olmaq 
məndə böyük şərəf və məmnunluq doğurur. 

Bildiyiniz kimi, bu gün iqtisadi əməkdaş-
lıq üzrə birgə hökumətlərarası komissiyanın 
10-cu iclası keçirildi. İclas olduqca səmərəli 
oldu və mən azərbaycanlı həmkarlarıma ic-
lasın yüksək səviyyədə keçirilməsinə görə 

təşəkkür edirəm. Onu da deyə bilərəm ki, biz 
əməkdaşlığımızı daha da irəli apara bilərik. 
Bizim dostluğumuzun, qardaşlığımızın tarixi 
ənənələri var və bu qardaşlıq məhz bu strate-
ji tərəfdaşlığın təməli üzərinə dayanır. 

Mən əminəm ki, bu tərəfdaşlıq gələcək-
də də eyni ruhda inkişaf edəcəkdir. Vacib 
məqam odur ki, biz hər birimizin strateji və 
milli maraqlarına hörmətlə yanaşırıq. Biz 
ölkələrimizin ərazi bütövlüyünü və suve-
renliyini qəti şəkildə dəstəkləyirik. Cənab 
Prezident, bu dəstəyə görə şəxsən Sizə və 
Azərbaycana təşəkkür edirəm. 

Bizim təkbətək görüşümüzdə ikitərəfli 
münasibətlərimizin maraqlı müzakirəsi oldu. 
Biz regionda cərəyan edən prosesləri və qlo-
bal hadisələri müzakirə etdik. Əlbəttə, bü-
tün bu proseslərin bizim ölkələrə təsiri var, 
bu, bizim siyasi mövqeyimizə də təsir edir. 
Vacib məqam ondan ibarətdir ki, biz hər bir 
çağırışla bağlı birlikdə çalışmalıyıq. Cənu-
bi Qafqazda sülh, sabitlik və təhlükəsizlik 
müstəsna əhəmiyyətə malikdir. Bir daha Sizi 
əmin etmək istəyirəm ki, biz bu sabitliyi tə-
min etmək üçün maksimum səy göstərməyə 
hazırıq. 

Eyni zamanda, bizim münasibətlərin iq-
tisadi aspekti də çox vacibdir. Siz artıq müd-
rik şəkildə bizim ölkələrin strateji tərəfdaş-
lığını qeyd etdiniz. Bu layihələrin strateji və 
iqtisadi əhəmiyyəti var. Çox vacibdir ki, belə 
layihələr davamlı olsun və yeni layihələr 
müəyyən edilsin. Artıq qeyd etdiyim kimi, 
Azərbaycan Respublikası bizim üçün təkcə 
dəyərli dost deyil, Azərbaycan bizim üçün 
etibarlı tərəfdaş və qardaş ölkədir. Bu bağ-
ların dərinləşdirilməsi bizim marağımızdadır 
və biz bu münasibətlərə böyük əhəmiyyət 
veririk.  

Cənab Prezident, Siz bağlantı layihələri-
ni qeyd etdiniz. Bu, mühüm bir sahədir və 
bizim ikitərəfli əlaqələrimizin inkişafı baxı-
mından da bu mövzu vacib əhəmiyyət kəsb 
edir. Bu coğrafi genişlənmədə ölkələrimiz 
əhəmiyyətli rol oynaya bilər. Biz Asiyanı 
Avropa ilə birləşdiririk və bu potensialdan 
maksimal dərəcədə istifadə etməliyik. Odur 
ki, bu layihələr bizim birgə fəaliyyətimiz 
nəticəsində mümkün olmuşdur. Hazırda üzə-
rində işlədiyimiz növbəti layihələr var ki, 
onlar da bizim ölkələrin mənafeyi naminə 
bu potensialı genişləndirəcək. Bu tərəfdaş-
lığımızın irəlilədilməsi üçün əlavə səylər 
göstərməyə hazırıq. 

İqtisadi-ticari sahə də çox vacibdir və biz 
çox məmnunuq ki, Azərbaycan Gürcüstanın 
beş əsas ticarət tərəfdaşı sırasındadır. Bizim 
tərəfdaşlığımız daha da dərinləşdirilməlidir. 
Biz hökumətlərarası komissiyanın iclasında 
da bunu müzakirə etdik. Bir daha qeyd etmək 
istəyirəm ki, bizim güclü təməllər üzərində 
qurulmuş əməkdaşlığımız, tarixi münasibət-
lərimiz və qardaşlığımız var. Xalqlarımız 
qarşısında da bunu bəyan etmək istəyirəm 
ki, biz siyasi tərəfdaşlığımızı dərinləşdirmək 
əzmindəyik və Gürcüstan tərəfi bunun üçün 
səylərini əsirgəməyəcək. 

Mən mühüm dəstəyə və tərəfdaşlığa görə 
azərbaycanlı dostlara və həmkarlara, şəxsən 
cənab Prezidentə təşəkkürümü bildirmək 
istəyirəm. Biz cənab İlham Əliyevin cari 
ildə Gürcüstana səfərini gözləyirik və ümid 
edirəm ki, bu il biz həmin şərəfə nail olaca-
ğıq. 

Təşəkkür edirəm. 

Geniş tərkibdə görüş

Yanvarın 17-də Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyevin Gürcüs-
tanın Baş naziri İrakli Kobaxidze ilə nahar əsnasında geniş tərkibdə görüşü olub.     

AZƏR7A& 

Birgə hökumətlərarası 
komissiyanın 10-cu iclası

Yanvarın 17-də Bakıda Azərbaycan Respublikasının Baş naziri 
Əli Əsədovun və Gürcüstanın Baş naziri İrakli Kobaxidzenin sədrliyi 
ilə iki ölkə arasında iqtisadi əməkdaşlıq üzrə birgə hökumətlərarası 
komissiyanın 10-cu iclası keçirilib.

Nazirlər Kabinetindən bildiriblər ki, 
hökumət başçıları əvvəlcə təkbətək görüş-
də ikitərəfli gündəliyin aktual məsələlərini 
nəzərdən keçirdilər.

Sonra iki ölkənin nümayəndə heyətləri-
nin iştirakı ilə birgə hökumətlərarası komis-
siyanın iclası keçirilib.

Ə.Əsədov Gürcüstanın Baş naziri və-
zifəsinə yenidən təsdiq olunması və yeni 
hökumətin formalaşması münasibətilə İ.Ko-
baxidzeni təbrik edib.

Baş nazir Gürcüstanla əlaqələrin inkişaf 
etdirilməsinin Azərbaycanın xarici siyasət 
prioritetlərindən biri olduğunu bildirib. 

Vurğulanıb ki, ötən dövr ərzində Azər-
baycan-Gürcüstan strateji tərəfdaşlığı key-
fiyyətcə yeni mərhələyə yüksəlib.

İki ölkə arasında fəal siyasi dialoq təqdir 
edilib, beynəlxalq təşkilatlar çərçivəsində 
qarşılıqlı dəstəkdən məmnunluq ifadə olu-
nub. Ərazi bütövlüyü məsələsində qarşılıqlı 
dəstək xüsusi vurğulanıb.

Bildirilib ki, Azərbaycan və Gürcüstan 
ticarət-iqtisadi əməkdaşlığa ənənəvi olaraq 
böyük əhəmiyyət verirlər.

Gürcüstanın Azərbaycanın əsas ticarət 
tərəfdaşlarından biri olduğu qeyd edilib.

İnvestisiya sahəsində əməkdaşlığın yax-
şı dinamika nümayiş etdirdiyi bildirilərək 
Azərbaycanın Gürcüstana ən çox sərmayə 
yatıran ölkə olduğu diqqətə çatdırılıb.  

Qarşılıqlı investisiyaların həcminin artı-
rılması ilə bağlı gündəlikdə duran məsələlər 
nəzərdən keçirilib. 

Neft-qaz sahəsində əməkdaşlığın əhə-
miyyəti vurğulanıb. SOCAR tərəfindən 
Gürcüstanda həyata keçirilən layihələr 
barədə söhbət açılıb, gündəlikdə duran yeni 
perspektivli layihələrə toxunulub. 

Azərbaycan ilə Gürcüstanın birgə həya-
ta keçirdiyi meqalayihələr uğurlu regional 
əməkdaşlıq nümunəsi kimi dəyərləndirilib. 

Bu layihələrin Cənubi Qafqazın trans-
formasiyasına xidmət etdiyi, bölgənin enerji 
və nəqliyyat xəritəsini dəyişdiyi diqqətə çat-
dırılıb. 

Cənub Qaz Dəhlizi layihəsinin reallaş-
masında iki ölkənin önəmli rolu qeyd olu-
nub.

Eyni zamanda, Azərbaycan və Gürcüs-
tanın iştirakı ilə Avropaya yaşıl enerji kör-
püsünün salınmağa başlanılmasından məm-
nunluq ifadə edilib. 

Nəqliyyat-tranzit sahəsi ikitərəfli əmək-
daşlığın ən vacib istiqamətlərindən biri kimi 
dəyərləndirilib. Bakı-Tbilisi-Qars dəmir 
yolunun tam gücü ilə işə salınması üçün 
birgə səylərin əhəmiyyəti vurğulanıb. Qeyd 
olunub ki, Azərbaycanın əlavə sərmayəsi və 
Gürcüstan tərəfinin səyləri nəticəsində bu 
yolun yükaşırma qabiliyyəti 1 milyon ton-
dan 5 milyon tonadək artırılıb.

Orta Dəhlizin mühüm halqası olan Bakı 
Beynəlxalq Dəniz Ticarət Limanının yük- 
aşırma qabiliyyətinin ildə 15 milyon tondan 
25 milyon tona qədər artırılması istiqamə-
tində fəal işin aparıldığı bildirilib.  

Kənd təsərrüfatının müxtəlif istiqamət-
lərində, o cümlədən kənd təsərrüfatı və ema-
lı məhsulları üzrə qarşılıqlı ticarət, bitki mü-
hafizəsi, baytarlıq və digər sahələrdə uğurlu 
əməkdaşlıqdan və təcrübə mübadiləsindən 
məmnunluq ifadə olunub.  

Mədəni-humanitar sahədə əməkdaşlı-
ğın uğurlu nəticələri təqdir edilib. 2023-cü 
ildə Gürcüstanda baş nazirlərin iştirakı ilə  
Heydər Əliyev adına Tbilisi Dövlət Azər-
baycan Dram Teatrının yeni binasının 
təməlqoyma mərasiminin keçirilməsinin 
əhəmiyyətinə toxunulub. 

Mədəni-humanitar mübadilənin və təh-
sil sahəsində əməkdaşlığın genişləndirilmə-
sində qarşılıqlı maraq ifadə olunub.

İclasda Azərbaycan-Gürcüstan stra-
teji tərəfdaşlıq münasibətlərinin bütün is-
tiqamətləri üzrə inkişaf perspektivləri geniş 
müzakirə olunub, nümayəndə heyətlərinin 
üzvləri gündəlikdə duran məsələlərə dair 
çıxış ediblər. 

İclasın yekununda Baş nazirlər Əli Əsə-
dov və İrakli Kobaxidze Azərbaycan ilə 
Gürcüstan arasında iqtisadi əməkdaşlıq üzrə 
birgə hökumətlərarası komissiyanın 10-cu 
iclasının Protokolunu imzalayıblar.

Həmçinin Azərbaycanın və Gürcüstanın 
Xarici İşlər nazirlikləri arasında konsulluq 
sahəsində əməkdaşlığa dair Anlaşma Me-
morandumu, Azərbaycanın Rəqəmsal İnki-
şaf və Nəqliyyat Nazirliyi ilə Gürcüstanın 
İqtisadiyyat və Davamlı İnkişaf Nazirliyi 
arasında dəniz nəqliyyatı sahəsində əmək-
daşlıq haqqında Anlaşma Memorandumu, 
Azərbaycanın Ekologiya və Təbii Sərvətlər 
Nazirliyi ilə Gürcüstanın Ətraf Mühitin Mü-
hafizəsi və Kənd Təsərrüfatı Nazirliyi ara-
sında Niyyət Protokolu imzalanıb.

X Q

Gürcüstan səfirliyinin binası üçün torpaq sahəsinə baxış
Yanvarın 17-də Azərbaycan Respublikasının Baş naziri Əli 

Əsədov və Gürcüstanın Baş naziri İrakli Kobaxidze Gürcüsta-
nın ölkəmizdəki səfirliyinin yeni binasının tikintisi üçün Bakı 
şəhərində ayrılmış torpaq sahəsinə baxış keçiriblər. 

Nazirlər Kabinetindən bildirilib ki, torpaq sahəsi Azərbaycan 
Respublikası Prezidentinin göstərişinə uyğun olaraq Nazirlər Ka-
binetinin 2023-cü il tarixli Sərəncamı ilə ayrılıb. 

Torpaq sahəsi Bakı şəhəri, Yasamal rayonu, Nəriman Nərima-
nov prospekti ilə Bəşir Səfəroğlu küçəsinin kəsişməsində yerləşir. 

X Q
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Ermənistanın hərbi təcavüzü nəticəsində çoxsaylı cinayətlər 
törətməkdə təqsirləndirilən şəxslərin məhkəməsi başlayıb
Yanvarın 17-də Ermənistan dövləti və onun silahlı qüvvələri, o cüm-

lədən Ermənistanın Azərbaycanın işğal olunmuş ərazilərində yaratdığı 
qondarma “Dağlıq Qarabağ respublikası” və onun qanunsuz silahlı bir-
ləşmələri tərəfindən ölkəmizə və xalqımıza qarşı sülh və insanlıq əleyhinə 
və müharibə cinayətləri, o cümlədən təcavüzkar müharibə aparma, soyqı-
rımı, əhalini məcburi köçürmə, təqib, işgəncə, hərbi soyğunçuluq və digər 
qanunsuz əməllərə dair cinayət işi üzrə açıq məhkəmə prosesi başlayıb.

Bu proses, ilk növbədə, Ermənistanın iş-
ğalçı, təcavüzkar ölkə kimi dövlət məsuliyyəti 
və digər qanunsuz əməllərinin məhkəmə yolu 
ilə təsbit olunmasına xidmət edəcək. Bakı 
Məhkəmə Kompleksində yerləşən Bakı Hər-
bi Məhkəməsində hakimlər Zeynal Ağayevin 
sədrliyi, Camal Ramazanov və Anar Rza-
yevdən ibarət tərkibdə (ehtiyat hakim Günel 
Səmədova) keçirilən hazırlıq iclasında təq-
sirləndirilən şəxslər erməni dilində tərcümə-
çilərlə, habelə müdafiə üçün vəkillərlə təmin 
edilib.

Əvvəlcə tərcüməçilər elan olunub, onlara 
qanunvericiliyin tələbləri, o cümlədən hüquq 
və vəzifələri izah edilməklə, təqsirləndirilən 
şəxslərin tərcüməçilərə, habelə proses iştirak-
çılarının məhkəmə tərkibinə, bir-birinə etiraz-
larının olub-olmaması dəqiqləşdirilib.

Sonra iş üzrə təqsirləndirilən şəxslərin 
müdafiəçiləri elan olunub. Məhkəmədə döv-
lət ittihamçısı qismində 6 nəfər prokurorluq 
əməkdaşı, Azərbaycan dövləti adından zərər-
çəkmiş qismində isə Nazirlər Kabineti Apara-
tının rəhbəri Rüfət Məmmədov iştirak edib.

Bildirilib ki, cinayət işi üzrə 531 mindən 
çox zərərçəkmiş və onların nümayəndələri 
var. Hakim qeyd edib ki, təqsirləndirilən şəxs-
lərin hüquq və vəzifələri onlara erməni dilin-
də izah olunub. Bununla yanaşı, məhkəmə 
iclası zamanı da onların hüquq və vəzifələri 
bir daha izah edilib.

Sonra məhkəmədə fasilə elan olunub.
Fasilədən sonra A.Harutyunyan məh-

kəməyə müraciət edərək çıxış etmək istədi-
yini deyib. Hakim ona söz verib. A.Harut-
yunyan bəyanatla çıxış edərək bildirib ki, 44 
günlük müharibə zamanı Gəncənin raketlərlə 
vurulması ilə bağlı onun bəyanatı olub və 
buna görə təəssüflənir: “Azərbaycan xalqında 
belə bir fikir var ki, bu əmri mən vermişəm. 
Bu qərar mənim tərəfindən verilməyib. Bəli, 
mənim bu hadisə ilə bağlı bir bəyanatım var 
idi. İndi bu bəyanata görə təəssüflənirəm, üz-

rxahlıq edirəm. Mənim elə bir hüququm, elə 
bir səlahiyyətim, rəy bildirməyə də imkanım 
olmayıb. Bu bəyanatı vaxtilə niyə vermişəm, 
onu da istintaq zamanı verdiyim ifadəmdə 
izah etmişəm”.

Daha sonda məhkəmə prosesi yanvarın 
21-dək təxirə salınıb. 

Qeyd edək ki, zərərçəkmiş şəxslərin, on-
ların nümayəndələrinin və hüquqi varislərinin 
iştirak etdikləri məhkəmə iclas zalında 350-
dən çox şəxs olub.

Xatırladaq ki, Ermənistan Respublikası 
və onun silahlı qüvvələri, o cümlədən Ermə-
nistanın yaratdığı qanunsuz “Dağlıq Qara-
bağ respublikası” və onun qanunsuz silahlı 
birləşmələr tərəfindən törədilən cinayətlərdə 
ittiham olunan 15 nəfər - Harutyunyan Ara-
yik Vladimiri, Qukasyan Arkadi Arşaviri, Sa-
hakyan Bako Sahaki, İşxanyan Davit Rubeni, 
Manukyan David Azatini, Babayan Davit Kli-
mi, Mnatsakanyan Levon Henrikoviç, Beglar-
yan Vasili İvani, Qazaryan Erik Roberti, Al-
lahverdiyan Davit Nelsoni, Stepanyan Qurgen 
Homeri, Balayan Levon Romiki, Babayan 
Madat Arakeloviç, Martirosyan Qarik Qriqo-
ri, Paşayan Melikset Vladimiriyə qarşı Azər-
baycan Respublikası Cinayət Məcəlləsinin 
100 (təcavüzkar müharibəni planlaşdırma, ha-
zırlama, başlama və aparma), 102 (beynəlxalq 
müdafiədən istifadə edən şəxslərə və ya təş-
kilatlara hücum etmə), 103 (soyqırımı), 105 
(əhalini məhvetmə), 106 (köləlik), 107 (əhali-
ni deportasiya etmə və ya məcburi köçürmə), 
109 (təqib), 110 (insanları zorakılıqla yoxa 
çıxarma), 112 (beynəlxalq hüquq normalarına 
zidd azadlıqdan məhrumetmə), 113 (işgəncə), 
114 (muzdluluq), 115 (müharibə qanunlarını 
və adətlərini pozma), 116 (silahlı münaqişə 
zamanı beynəlxalq humanitar hüquq norma-
larını pozma), 118 (hərbi soyğunçuluq), 120 
(qəsdən adam öldürmə), 192 (qanunsuz sahib- 
karlıq), 214 (terrorçuluq), 214-1 (terrorçulu-
ğu maliyyələşdirmə), 218 (cinayətkar birlik 

(təşkilat) yaratma), 228 (qanunsuz olaraq si-
lah, onun komplekt hissələrini, döyüş sursatı, 
partlayıcı maddələr və qurğular əldə etmə, 
başqasına vermə, satma, saxlama, daşıma və 
gəzdirmə), 270-1 (aviasiya təhlükəsizliyinə 
təhdid yaradan əməllər), 277 (dövlət xadimi-
nin və ya ictimai xadimin həyatına sui-qəsd 
etmə), 278 (hakimiyyəti zorla ələ keçirmə və 
onu zorla saxlama, dövlətin konstitusiya quru-
luşunu zorla dəyişdirmə), 279-cu (qanunveri-
ciliklə nəzərdə tutulmayan silahlı birləşmələri 
və qrupları yaratma) və digər maddələri ilə 
ittiham olunurlar.

***
Daha sonra Ermənistan vətəndaşı olan, 

Azərbaycan Respublikasının Cinayət Məcəl-
ləsinin işgəncə, muzdluluq, müharibə qanun-
larını və adətlərini pozma, terrorçuluq, terror-
çuluğu maliyyələşdirmə və digər maddələrlə 
təqsirləndirilən Ruben Vardanyanın da məh-
kəmə prosesinin hazırlıq iclası keçirilib.

Bakı Məhkəmə Kompleksində Bakı Hərbi 
Məhkəməsinin inzibati binasında eyni hakim-
lərdən ibarət tərkibdə açıq keçirilən ilkin ic-
lasda Ruben Vardanyanın anket məlumatları 
dəqiqləşdirilib.

Ruben Vardanyan özünün seçdiyi müda-
fiəçi və rus dilinə tərcüməçi ilə təmin olunub.

Məhkəməyə sədrlik edən hakim Zeynal 
Ağayev Ruben Vardanyana qanunvericili-
yin tələblərini, o cümlədən təqsirləndirilən 
şəxs kimi hüquq və vəzifələrini, habelə etiraz 

hüququnu izah etdikdən sonra Vardanyandan 
vəsatətinin olub-olmamasını soruşub.

R.Vardanyan və müqavilə əsasında hüquqi 
yardım göstərən müdafiəçisi iki vəsatət verib. 
Onlardan biri R.Vardanyan barəsində cinayət 
işinin Azərbaycan xalqına qarşı ağır cinayət-
lərin törədilməsində ittiham olunan erməniə-
silli 15 şəxsin barəsində işə birləşdirilərək bir 
icraatda baxılması, digər vəsatət isə cinayət 
işinin materialları ilə tanış olmaq üçün təqsir-
ləndirilən şəxsə əlavə vaxtın verilməsi barədə 
olub.

Dövlət ittihamını müdafiə edən prokuror 
cinayət işlərinin bir icraatda birləşdirilmə-
si barədə vəsatətə etirazını bildirərək məh-
kəmədən təmin olunmamasını, cinayət işi ilə 
tanış olmaq üçün əlavə vaxt verilməsinə dair 
vəsatətin isə təmin olunmasını məhkəmədən 
xahiş edib.

Azərbaycan Respublikasının Cinayət Pro-
sessual Qanunvericiliyinə əsasən, məhkəmə 
icraatı zamanı cinayət işlərinin eyni icraatda 
birləşdirilməsi nəzərdə tutulmadığından məh-
kəmə tərəfindən bu vəsatət təmin olunmayıb.

İbtidai istintaq zamanı R.Vardanyana bil-
diyi dildə cinayət işi materialları ilə tanış olub 
öz müdafiəsinə hazırlaşmaq üçün kifayət qə-
dər vaxt verilsə də, məhkəmə təqsirləndirilən 
şəxsin xahişini nəzərə alaraq vəsatətin təmin 
olunması barədə qərar qəbul edib və ona iş 
materialları ilə tanış olmaq üçün əlavə 10 gün 
vaxt verib.

Həmçinin ittiham tərəfi iş materialları ilə 

tanış olmaq üçün təqsirləndirilən şəxsə əlavə 
vaxt verilməsinə etiraz etməyib.

Məhkəmənin hazırlıq iclası yanvarın 27-
də davam edəcək. 

Xatırladaq ki, Ruben Vardanyan Azər-
baycan Respublikası Cinayət Məcəlləsinin 
100 (təcavüzkar müharibəni planlaşdırma, 
aparma), 107 (əhalini deportasiya etmə və 
ya məcburi köçürmə), 109 (təqib), 112 (bey-
nəlxalq hüquq normalarına zidd azadlıqdan 
məhrumetmə), 113 (işgəncə), 114 (muzdlu-
luq), 115 (müharibə qanunlarını və adətlərini 
pozma), 116 (silahlı münaqişə zamanı bey-
nəlxalq humanitar hüquq normalarını poz-
ma), 214 (terrorçuluq), 214-1 (terrorçuluğu 
maliyyələşdirmə) əməllərinin törədilməsində 
təqsirləndirilib.

Bundan əlavə, həmin məcəllənin 218 
(cinayətkar birlik (təşkilat) yaratma), 228 
(qanunsuz olaraq silah, onun komplekt his-
sələrini, döyüş sursatı, partlayıcı maddələr və 
qurğular əldə etmə, başqasına vermə, satma, 
saxlama, daşıma və gəzdirmə), 270-1 (avia-
siya təhlükəsizliyinə təhdid yaradan əməllər), 
278 (hakimiyyəti zorla ələ keçirmə və onu 
zorla saxlama, dövlətin konstitusiya qurulu-
şunu zorla dəyişdirmə), 279 (qanunvericilik-
lə nəzərdə tutulmayan silahlı birləşmələri və 
qrupları yaratma), 318-ci (Azərbaycan Res-
publikasının dövlət sərhədini qanunsuz olaraq 
keçmə) və digər maddələrində nəzərdə tutu-
lan əməllərin törədilməsində ittiham olunur.

XQ

Azərbaycan Gürcüstanla  
yaxın qonşu, etibarlı tərəfdaşdır

Bu gün tam əminliklə deyə bilərik ki, Azərbaycan ilə Gürcüstan 
arasında regional əməkdaşlığın əsl nümunəsi ola biləcək qarşılıqlı faydalı 
fəaliyyət həyata keçirilir. İki ölkə arasında strateji tərəfdaşlıq əlaqələri 
daim yeni keyfiyyət xüsusiyyətləri ilə zənginləşir.

Bunu xüsusilə Gürcüstanın Baş naziri 
İrakli Kobaxidzenin  Azərbaycana son iş-
güzar səfəri sübut edir. Bu, cənab Kobaxid-
zenin ikinci dəfə hökumət başçısı olduqdan 
sonra ölkəmizə ilk səfəridir. Qardaş ölkə-
nin hökumət başçısının xaricə ilk səfərini 
məhz Azərbaycana etməsi Prezident İlham  
Əliyevin mətbuata açıqlamasında qeyd 
etdiyimi kimi, Gürcüstan–Azərbaycan 
əlaqələrinin nə qədər yüksək səviyyədə ol-
masından xəbər verir.

Müstəqillik yolunda birlikdə addımla-
yan ölkələrimizin bir çox oxşar təhlükələr-
lə üzləşməsi heç kimə sirr deyil. Ancaq 
dəyişən regional və qlobal şəraitdə Azər-
baycan və Gürcüstan möhkəm təməllər 
üzərində səyləri ardıcıl surətdə əlaqələn-
dirməklə, Şərqlə Qərb arasında etibarlı 
körpüyə və bu sahədə mühüm oyunçulara 
çevrilməyə nail oldular. Bu tarixi uğurların 
fonunda cənab Kobaxidzenin indiki səfəri-
nin məqsədi də yüksək səviyyəli əlaqələrin 
daha da inkişafına və qarşılıqlı maraq do-
ğuran sahələrdə əməkdaşlığın möhkəmlən-
məsinə töhfə verməkdən ibarət idi.

İkitərəfli münasibətlərin gündəliyində 
duran cari məsələlərin müzakirəsi üçün 
Gürcüstanın Baş naziri ilə Azərbaycan 
Prezidenti İlham Əliyev arasında görüş 
keçirildi. Görüşdə əməkdaşlığın inkişaf 
perspektivləri müzakirə olundu, habelə 
regional əhəmiyyətli məsələlər ətrafında 
fikir mübadiləsi aparıldı. Prezident İlham  
Əliyev Azərbaycan və Gürcüstanı mehri-
ban qonşuluq və tarixən dostluq münasi-

bətləri, siyasi, iqtisadi, humanitar və digər 
sahələrdə strateji tərəfdaşlıq əlaqələrinin 
birləşdirdiyini diqqətə çatdırdı. Dövlət baş-
çısı xüsusilə vurğuladı ki, bu gün Gürcüs-
tan–Azərbaycan bütün istiqamətlər üzrə 
uğurla inkişaf edir.

İki ölkə arasında tarixən və bu gün çox 
sıx və inteqrativ əlaqələr var. Turizmdən 
tutmuş digər mədəni mübadilələrə qədər 
müxtəlif sahələrdə əlaqələr sistemi də möv-
cuddur. Qonşu ölkələr həm beynəlxalq, 
həm də regional təşkilatlarda həmişə 
bir-birinə arxa dururlar. Eyni zamanda, 
Azərbaycan və Gürcüstan bir-birinin ərazi 
bütövlüyünü qeyd-şərtsiz dəstəkləyir. Tə-
sadüfi deyil ki, Azərbaycanın ərazi bütöv-
lüyünün bərpası istiqamətində atdığı son 
addımları ilk dəstəkləyən ölkələrdən biri də 
Gürcüstan oldu. Bu, dost və qonşunun əsl 
mövqeyidir. Prezident İlham Əliyev mət-
buata açıqlamasında diqqətə çatdırdı ki, iki 
ölkə arasında siyasi əlaqələr bütün qonşular 
üçün nümunə ola bilər.

Eyni sözləri iqtisadi əlaqələr barədə də 
demək olar. İki ixrac neft kəmərimiz və iki 
ixrac qaz kəmərimiz Gürcüstandan keçir. 
Gələcəkdə Şərq–Qərb yük daşımalarında 
Azərbaycanın əhəmiyyətli payını təmin 
edəcək Bakı-Tbilisi-Qars dəmir yolu xətti 
qonşu ölkədən keçir. Hərtərəfli münasi-
bətlərimizin uğurla inkişaf etdiyini statis-
tik rəqəmlər də təsdiqləyir. Hər iki ölkə 
iqtisadiyyatın müxtəlif sahələrində uğurla 
əməkdaşlıq edir. Bununla bağlı mətbua-
ta açıqlamasında Prezident İlham Əliyev 

Azərbaycanın Gürcüstan iqtisadiyyatına 
3,6 milyard dollar sərmayə qoyduğunu 
diqqətə çatdırdı. Dövlət başçısı bunu Gür-
cüstanda olan çox müsbət sərmayə iqlimi-
nin yaradılması ilə əlaqələndirdi. Rəsmi 
Tbilisinin yürütdüyü uğurlu iqtisadi siyasə-
tin nəticəsidir ki, Azərbaycan investorları 
da böyük həvəslə Gürcüstana sərmayə ya-
tırırlar. 

Azərbaycanın həmişə Gürcüstanın in-
kişafının, firavanlığının və sabitliyinin 
tərəfdarı olması hamıya məlumdur. Dövlət-
lərimiz arasında dostluq və mehriban qon-
şuluq münasibətlərinin strateji əməkdaşlıq 
və müttəfiqlik səviyyəsinə çatdırılması re-
gionda sabitliyin və təhlükəsizliyin təmin 
olunmasına kömək edir. Eyni zamanda, 
Azərbaycan qardaş Gürcüstan dövlətinin 
inkişafına, orada əmin-amanlığın və fira-
vanlığın təmin olunmasına həmişə öz töhfə-
sini vermişdir. Dövlətimiz Gürcüstanın 
ərazi bütövlüyünə dərin hörmət bəsləyir və 
ölkədə baş verən siyasi prosesləri diqqətlə 
izləyir. Çünki strateji enerji layihələri və 
nəqliyyat dəhlizləri ilə Azərbaycana bağlı 
olan Gürcüstanda ictimai-siyasi sabitliyin 
olması regional rifahın qorunması baxımın-
dan böyük əhəmiyyət daşıyır. 

Əlbəttə, regionun inkişaf lokomotivi 
olan və İkinci Qarabağ müharibəsindən 
sonra Cənubi Qafqazda yeni reallıqlar yara-
dan Azərbaycan ilə münasibətlərin inkişafı 
və gücləndirilməsi Gürcüstan üçün də hə-
yati əhəmiyyət daşıyır. Xüsusilə də Ali Baş 
Komandan İlham Əliyevin 44 günlük mü-
haribədə müzəffər ordusu ilə Azərbaycanın 
ərazi bütövlüyünü təmin etməsi qonşu Gür-
cüstanda da yüksək qiymətləndirilir. Buna 
görə də təsadüfi deyil ki, mətbuata açıqla-
masında Baş nazir Kobaxidze vurğuladı ki, 
Prezident İlham Əliyev xalqının, dövlətinin 
maraqlarını müdafiə edən liderdir: “Siz re-
gionda fərqli bir lidersiniz və bizim üçün 
də nümunəsiniz. Siz ölkənizə dövlətinizin 
mənafelərini qorumaqla rəhbərlik edirsiniz. 
Bu gün burada olmaq məndə böyük şərəf 
və məmnunluq doğurur”. 

Bir sözlə, əminliklə demək olar ki, 
Gürcüstanın Baş naziri İrakli Kobaxid-
zenin Azərbaycana son səfəri ölkələrimiz 
arasında əməkdaşlığın daha da inkişafına 
şərait yaradacaq. Eyni zamanda, Gürcüs-
tan–Azərbaycan əlaqələri və birgə iqtisadi 
layihələr regional əməkdaşlığın və mehri-
ban qonşuluğun mühüm nümunəsidir.

Səbuhi MƏMMƏDOV
XQ

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti 
Zati-aliləri cənab İlham Əliyevə

Cənab Prezident!
“Azərbaycan Hava Yolları”na məxsus 

təyyarənin dekabrın 25-də faciəvi şəkildə 
qəzaya uğraması və 38 nəfərin ölümü, 29 
nəfərin yaralanması ilə bağlı xəbəri dərin 
kədər hissi ilə qarşıladım.

Zati-alinizə, həlak olanların ailələrinə 
və Azərbaycan xalqına dərin hüznlə baş-
sağlığı verirəm.

Fürsətdən istifadə edərək Zati-alinizə 
ən yüksək hörmət və ehtiramımı bildirirəm.

Luiz İnasio Lula da SİLVA,
Braziliya Federativ Respublikasının 

Prezidenti

***
Zati-aliləri cənab İlham Əliyev!
Əs-səlamu əleykum və rəhmətullahi və 

bərəkətuhu. 
“Azərbaycan Hava Yolları”nın sərnişin 

təyyarəsinin Qazaxıstan ərazisində qəzaya 
uğraması xəbərini dərin kədər hissi ilə qar-
şıladıq. 

Bu faciəvi hadisə nəticəsində həyatını 
itirənlərin ailələrinə və yaxınlarına, bütün 
Azərbaycan xalqına dərin hüznlə başsağlı-
ğı verirəm.

Allahdan mərhumlara rəhmət, ailələ-
rinə səbir diləyirəm.

Dərin ehtiramla,

Əbdüllətif Camal RƏŞİD ,
İraq Respublikasının Prezidenti

***
Zati-aliləri, möhtərəm İlham Heydər 

oğlu!

Qazaxıstanın Aktau şəhəri yaxınlığın-
da baş vermiş təyyarə qəzası nəticəsində 
həlak olan Azərbaycan vətəndaşlarının 
doğmalarına və yaxınlarına başsağlığı ve-
rir, xəsarət alanların tezliklə sağalmalarını 
arzu edirəm.   

Bakı Yeparxiyasının ruhaniləri ilə bir-
likdə mərhəmətli Yaradana dualar edirəm 
ki, kədərlənənlərin və yaralananların qəl-
binə təsəlli bəxş etsin, bu faciənin təsirinə 
məruz qalan insanların hamısına güc ver-
sin. 

Dərin hörmətlə, 

KİRİLL,
Moskvanın və Bütün Rusiyanın 

Patriarxı

Gürcüstan Baş nazirinin Azərbaycana 
işgüzar səfəri başa çatıb

Gürcüstanın Baş naziri İrakli Kobaxidzenin Azərbaycana işgüzar 
səfəri yanvarın 17-də başa çatıb.

Hər iki ölkənin dövlət bayraqlarının 
dalğalandığı Heydər Əliyev Beynəlxalq 
Aeroportunda Gürcüstanın Baş nazirinin 
şərəfinə fəxri qarovul dəstəsi düzülmüşdü.

Baş nazir İrakli Kobaxidzeni Azərbay-

can Respublikası Baş nazirinin müavini 
Samir Şərifov və digər rəsmi şəxslər yola 
saldılar.

AZƏRTAC
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Qoca Bayden, örtülən qapı və “qara dosye” 
�əvvəli 1-ci səhifədə�
Bayden administrasiyasının “qara dos-

ye”sinə əlavə olunacaq bu akkord, əslində, 
yanvarın 20-dən supergücün lideri kimi sə-
lahiyyətlərinin icrasına başlayacaq respub-
likaçı Donald Tramp komandası üçün daha 
çox “tələlər” düzmək, minalanmış sahələrin 
coğrafiyasını genişləndirmək məqsədinə 
xidmət edir.

***
Rəsmi Vaşinqtonun, ən azı, son iki ildə 

yürütdüyü Cənubi Qafqaz siyasətinin kon-
turlarına diqqət yetirəndə görürük ki, ABŞ 
Dövlət Departamentinin rəhbəri Antoni 
Blinken tərəfindən sülh danışıqlarında Er-
mənistan üçün “münbit şəraitin” yaradılması 
istiqamətində göstərdiyi cəhdlərin heç biri-
nin faydası olmadı. Bayden–Blinken dueti-
nin İrəvanı mümkün sülhdən yayındırmaq, 
onu separatizmə və revanşizmə sürükləmək 
planları da tamamilə iflasa uğradı. Hətta fərz 
etsək ki, Vaşinqtonun bölgədə gərginliyin 
artırılmasına, münaqişənin yenidən alovlan-
dırılmasına yönəlik məkrli səyləri baş tut-
saydı, Ermənistan bu varianta hazır idimi" 
Bu suala Hayastanın özündə belə müsbət 
cavab verənləri barmaqla göstərmək olar.

Axı, ermənipərəst Ağ evin tərəfləri 
sülh finalından yayındıran ikiüzlü siyasə-
tinin, təxribatçı addımlarının İrəvan üçün 
bumeranq effektinə çevriləcəyi ehtimalını 
da unutmaq olmazdı. Məgər demokratların 
məqsədi məğlub Ermənistanın “qalib tərəf” 
kimi zühur etməsinə nail olmaq idi" Xeyr� 
ABŞ Dövlət Departamentinin “strateji pla-
nı” Hayastandan “maşa” kimi yararlanmaq-
la Rusiyanı bölgədən sıxışdırıb çıxarmaq 
olduğunu siyasətdən uzaq erməni də yaxşı 
bilir. Bu zaman Ağ ev bölgədə təsir imkanla-
rını gücləndirməyi hədəfləyən Qərb dövlət-
ləri ilə birləşib regionda söz və güc sahibinə 
çevrilmiş Azərbaycanla ikitərəfli münasi-
bətləri korlamaqla, əslində, özlərinin Cənu-
bi Qafqaza bayraqlarını sancmaq istəklərini 
basdırmış oldu. Bayden administrasiyasının 
“qara dosye”sini zənginləşdirən səhvlərin-
dən biri də budur.  

Mövzu ilə bağlı XQ-yə açıqlama verən 
Qərbi Kaspi 8niversitetinin professor, 
politoloq Fikrət Sadıxov bu fikirdədir ki, 
Bayden idarəetməsinə dövrünə nəinki onun 
opponentlərinin, mövqeləri üst-üstə düşən 
siyasətçilərin də münasibəti neqativdir. 

Bunun ciddi səbəbləri var. Cinayətkarlığın 
artması, miqrasiya problemi bu qəbildəndir. 
Rusiya–8krayna müharibəsində uğursuz-
luq. Doğrudur, Bayden Kiyevi ən müasir 
silahlarla təmin etməyə, vahid koaslisiya 
yaratmağa çalışdı, hətta 8kraynaya Rusi-
ya ərazisini vurmağa icazəı verildi, amma 
bunların nəticəsi olmadı. Daxildə yaşanan 
problemlərin fonunda 8krayna çoxmilyard-
lıq yardım paketlərinin verilməsi, əlbəttə 
ki, ciddi narazılıqlar doğurdu. Bayden bunu 
Rusiyanı zəiflətməkdən ötrü qəsdən edirdi. 
Yaxud, İstail–Fələstin müharibəsini götürək. 
Bayden və Blinken hesab edirlər ki, guya, 
bu yolla nəyəsə nail olublar. Bu, qətiyyən 
elə deyil. Çünki İsrail, demək olar ki, Qəz-
zanı tamamilə məhv eləyib, HƏMAS-ın 
liderlərini də öldürüb. Dövlət katibi Antoni 
Blinkenin Tel-Əvivə çoxsaylı səfərləri, Ne-
tanyahunu yola gətirmək cəhdləri, faktiki 
olaraq, puça çıxdı. Yəni, bu münaqişədə də 
Bayden administrasiyasının heç bir müsbət 

rolu olmayıb. Digər uğursuzluq ABŞ-ın 
Əfqanıstandan biabırçı şəkildə qaçmasıdır. 
Bunu da nizamlı və sistemli şəkildə etmə-
dilər. Bu ölkədə Amerika tərəfdarı olan on 
minlərlə insan təqib olunur, öldürülür. De-
mokrat Ağ evin öz müttəfiqlərinə “himayə-
si” bundan ibarətdir. Nəhayət, Vaşinqtonun 
Ermənistanla imzaladığı strateji müttəfiqliq 
xartiyası məsələsi. Bəs, dünənədək Ağ ev 
Ermənistan və Azərbaycanı ABŞ-a dəvət 
edirdi, onları bərabər tərəflər kimi eyni 
masaya oturtmağa çalışırdı, indi nə oldu" 
Deməli, onun “xoşməramlı sülh missiyası” 
da blef imiş. Bunun da arxasında real və 

məkrli siyasət dayanıbmış. Deməli, Bakı 
ABŞ-ın sülh vasitəçiliyindən imtina etmək-
də tamamilə haqlı imiş”.              

***
Co Bayden doqquz maddə üzrə ittiham 

olunan əyyaş, narkoman, cinayət əməlləri 
məhkəmə tərəfindən sübuta yetirilən oğlu-
nu əfv edərək azadlığa buraxmaqla təkcə 
səlahiyyətlərindən sui-istifadə etmədi, həm 
də qanuna, insan hüquqlarına və demokra-
tiyaya tüpürmüş oldu. ABŞ-ın yeni seçilən 
prezidenti Donald Tramp xələfinin bu addı-
mını səlahiyyətdən sui-istifadə və hüququn 
aliliyinin pozulması kimi səciyyələndirdi. 
Olayla bağlı bəzi ekspertlər və siyasilər 
bunu “amerikasayağı demokratiya” kimi 
ironiya ilə qarşıladılar. Qoca Baydenin pre-
zident çamadanının ağzını məhz bu biabırçı 
dosye ilə bağlaması da ABŞ tarixinə yazı-
lan ilklərdən biri kimi xatırlanacaq. Azər-
baycan kimi öz yolu ilə gedən, müstəqil 
siyasət yürüdən ölkələrə demokratiyadan, 
qanunun aliliyindən dərs keçməyə girişən 
Bayden administrasiyası ən ali səviyyədə 
qanunsuzluğa imza atmaqdan çəkinmədi. 
Məsələnin maraqlı tərəfi odur ki, o, bunu 
dünyanın, demokratiya “donu” geymiş 
Qərbin, beynəlxalq təşkilatların gözləri 
qarşısında etdi və onlar bu siyasi və hüququ 
nonsensə səssiz qaldılar.

Bir daha ABŞ-la Ermənistan arasında 
imzalanan xartiya mövzusuna qayıdaraq 
deməliyik ki, sənəddə “Dağlıq Qarabağ” 
ifadəsini işlədən Bayden administrasiyası-
nın, dövlət katibi A.Blinkenin son dörd ildə 
planetin müxtəlif nöqtələrində həyata ke-
çirdiyi dağıdıcı, riyakar siyasət beynəlxalq 
platformalarda supergücə etimadı xeyli 
zəiflətdi. Çünki bu hakimiyyət Yaxın Şərq, 
Afrika, Latın Amerikası, Avropa – bir sözlə 
dünyanın bütün bölgələrində qanlı qarşıdur-
maların, üsyanların, qətliamların, milyon-
larla insanın qaçqına çevrilməsinin və öz 
yurd-yuvasından didərgin düşməsinin bais-
karıdır. Bunlardan savayı, demokratlar on 
illər boyu nizama salınmış siyasi və iqtisadi 
sistemlərin çökməsinin, bütöv ölkələrin par-
çalanıb dağılmasının, xalqların məhrumiy-
yətlərə düçar olmasının, faciələr yaşaması-
nın səbəbkarıdır. Bu bəlaların əsas müəllifi 
yaşı səbəbindən tez-tez ayağı büdrəyən, başı 
helikopterin qapısına dəyən, ölkələrin və 
adamların adlarını dəyişik salan, bir sözlə, 
anlaqsız duruma düşmüş ABŞ Preziden-
tİ Co Baydendən daha çox özünü dünyaya 
sülhpərvər, mələk qiyafəsində təqdim edən, 
əslində isə yalançı, xəyanətkar, üzündən ri-
yakarlıq təbəssümü əskik olmayan Dövlət 
katibi Antoni Blinkendir. Bu gün 8kraynada 

müşahidə etdiyimiz qanlı mənzərə, öz tor-
pağını qoyub dünyanın müxtəlif bölgələ-
rinə pənah aparan, döyüş bölgələrində ölən 
milyonlarla ukraynalının qanı məhz Bayden 
administrasiyasının, Blinkenin vicdanına 
yazılacaq. Elə Yaxın Şərqdə yaşanan faciə 
də dünyanı qandırmağa çalışan ABŞ Dövlət 
katibinin “özünəməxsus” oyunudur. Onun 
əli Qəzzada, Livanda həlak olmuş on min-
lərlə dinc insanın qanına batıb. 

Etibardan və nüfuzdan düşmək başqa 
necə olur" Birmənalı surətdə demək olar 
ki, bu gün dünya xalqları ABŞ-a inanmır. 
Onu qarışıqlıq, təcavüz, böhran, faciə və 
siyasi və iqtisadi kataklizmlər ixrac edən 
“cinayətkar beynəlxalq mərkəz” kimi qəbul 
edirlər. Bəli, bu, Bayden administrasiyasının 
və Blinkenin son dörd ildəki fəaliyyətinin 
məntiqi nəticəsi sayıla bilər. Blinkenin si-
masızlığı, riyakarlığı ABŞ-ın Azərbaycan və 
Ermənistan arasında danışıqlardan kənarlaş-
dırılması, ümumiyyətlə Vaşinqtonun Cənubi 
Qafqazdakı proseslərdən uzaqlaşdırması, öz 
mövqelərini itirməsi ilə nəticələndi. Əslinə 
qalanda, ABŞ Dövlət katibini nə Azərbay-
can, nə də erməni xalqının mənafeyi ma-
raqlandırırdı. Onun niyyəti gedən ayaqda 
özünün sülhpərvər obrazını yaratmaq, Qa-
fazın uzunömürlü münaqişəsinə son qoyan 
“sülh göyərçini” kimi tarixə düşmək, hətta, 
ola bilsin ki, bu xidmətinə görə Nobel Sülh 
mükafatını qazanmaq imiş. Alınmadı. Çünki 
bəd niyyətin “mükafatı” yalnız nifrət olur...  

***
Bəs, Bayden administrasiyasının Gür-

cüstanda çıxardığı oyunlar siyasi tarixin 
hansı qrafasına yazılacaq" Onun Rusiyanın 
bölgədəki mövqelərinə zərbə endirmək, 
Gürcüstanı hərbi əməliyyatlar üçün plast-
darmına çevirmək, gürcü xalqının fəlakəti 
üzərində özünün Cənubi Qafqazla bağlı 
ambisiyalarını reallaşdırmaq planı da iflasa 
uğradı. Dünya nizamını pozaraq onu anarxi-
yaya sürükləyən, xalqların milli kimliyinin 
silinməsinə bais olan, feminizm, LGBT 
kimi əxlaqsız ideyaların hökmranlığına apa-
ran sorosçu şəbəkənin parlaq nümayəndəsi 
Antoni Blinken� Məhz onun təklifi ilə Bay-
den administrasiyasının mükafatlandırdığı 
şəxslərin arasında Corc Sorosun da adı var.                                                                                         
Beş, on, iyirmi ildən sonra tarixçilər, araş-
dırmaçılar “Bayden administrasiyası ABŞ 
tarixində necə qalıb"” – sualına cavab ax-
taranda, yəqin, onların hamısı eyni qənaəti 
paylaşacaqlar: bu hakimiyyət dünyada xaos 
və anarxiyanın, daxildə cinayətkarlığın, 
böhran və siyasi-iqtisadi kataklizmlərin, 
uğursuz qlobal diktat iddiaları ilə yadda qa-
lacaq. Bayden–Blinken iqtidarını Asiyada, 
Afrikada, Yaxın Şərqdə qanlı qarşıdurma-
larla nəticələnən “ssenarilərin”, riyakarlıq 
və xəyanət səhnələrinin müəllifləri kimi xa-
tırlayanlar da az olmayacaq.                                           

Artıq Bayden administrasiyasının Cənu-
bi Qafqaz siyasətinin sona çatdığından da-
nışa bilərik. hmid edirik ki, Ağ evdəki də-
yirmi kabinetin yeni sahibi – Donald Tramp 
demokratların Cənubi Qafqazdan keçəcək 
nəqliyyat xətlərini, eləcə də ABŞ-ın Azər-
baycan üzərindən Mərkəzi Asiyaya çıxışını 
əngəlləyən sələfinin düşünülməmiş hərəkət-
lərini, kobud səhvlərini təkrarlamayacaq, 
yalana, tərəfkeşliyə deyil, praqmatizmə üs-
tünlük verəcək. Bakı Vaşinqtonla əməkdaş-
lığa hazır olduğunu bəyan edib. Prezident 
İlham Əliyev Azərbaycanın milli maraqla-
rını bütün müstəvilərdə müdafiə etmək si-
yasətində qətiyyətlidir. Bu da birmənalıdır 
ki, ölkəmizin təhlükəsizliyi və suverenliyi 
nəyinsə müqabilində heç vaxt qurban ve-
rilməyəcək. ABŞ-ın Əfqanıstanda apardığı 
əməliyyatlar zamanı olduğu kimi, Vaşinqto-
nun yenidən Azərbaycanla qarşılıqlı faydalı, 
dürüst və səmimi əməkdaşlığa dönməsi isə 
zamanın tələbidir.

İmran BƏDİRXANLI  
XQ

“Binokllu” casuslar bölgəni tərk etməlidirlər! 
�əvvəli 1-ci səhifədə�
“Bu missiyanın anti–Azərbaycan, anti–Ru-

siya, anti–İran məqsədləri göz qabağındadır. 
hstəlik, NATO ölkələri də ona qoşulur. Aydındır 
ki, bu, kollektiv Qərbin regionda mövcudluğunu 
möhkəmləndirmək üçün istifadə etdiyi geosiyasi 
layihədir. Onun hansı məqsədi güddüyünü biz 
yaxşı başa düşürük: bölgədə sabitliyi pozmaq və 
ondan Cənubi Qafqaz regionunun xalqlarına qar-
şı istifadə etmək” – deyə M.Zaxarova qeyd edib 
ki, Aİ müşahidə missiyasından hərbi-siyasi sabit-
liyi pozmaq, Cənubi Qafqaz regionunun geosi-
yasi rəqabət meydanına çevirmək cəhdlərindən 
başqa heç nə gözləmək olmaz.

Aİ missiyasının Cənubi Qafqaz üçün xari-
ci qurum olduğuna və regionun üzləşdiyi bütün 
problemlərin kənar müdaxilə olmadan kollektiv 
səylərlə həll edilməli olduğuna diqqət çəkən rusi-
yalı diplomat Azərbaycan tərəfinin hiddətini bö-
lüşərək Aİ missiyasının şərti sərhəddə yerləşdi-
rilməsi qərarının Azərbaycanla razılaşdırılmadan 
qəbul edildiyini vurğulayaraq, İrəvana haqlı sual 
ünvanlayıb: “Niyə bölgənin sabitliyində həyati 
marağı olan regional oyunçunun fikri deyil, kə-
nar müşahidəçilərin rəyi nəzərə alınıb"”

Aİ missiyasını “Cənubi Qafqazın bədənin-
də yad orqan” adlandılıran Rusiya XİN rəsmisi 
sözlərinə onu da əlavə edib ki, Aİ Ermənistan-
dan təsir yaymaq aləti kimi istifadə edir və onun 
müşahidə missiyasının himayəsi altında region-
da casusluq fəaliyyəti həyata keçirir.

* * * 
“Atlas” Araşdırmalar Mərkəzinin rəhbə-

ri, siyasi icmalçı Elxan Şahinoğlunun fikrin-
cə, Avropa İttifaqının missiyasının fəaliyyətinin 
Ermənistan– Azərbaycan münasibətlərinə, sülh 
danışıqlarına aidiyyatı olmamalıdır: “Hazırda 
iki ölkə arasında danışıqlar davam edir, sərhə-

din delimitasiya və demarkasiya məsələləri həll 
olunur. Əslində, faktiki olaraq, Aİ-nin sərhəd-
də fəaliyyətinə heç bir ehtiyac qalmır. Amma 
göründüyü kimi, Brüsselin bu məsələdə başqa 
planları var. Açığını deməliyik ki, Ermənistanda 
yerləşdirilən həmin missiya Azərbaycana deyil, 
Rusiyaya qarşıdır. ABŞ-la Ermənistan arasında 
imzalanmış strateji saziş də Rusiyaya qarşı dü-
şünülüb. Həm ABŞ-ın, həm də “kollektiv Qər-
b”in məqsədi Rusiyanı Ermənistandan sıxışdı-
rıb çıxarmaqdır. Bu, bizim yox, Ermənistanla 
Rusiya arasında olan problemdir. Amma məsələ 
burasındadır ki, bölgədə gərginliyi artırmaq 
nöqteyi-nəzərindən Aİ missiyası Azərbaycana 
da mane olur. Bununla bağlı dövlətimizin başçı-
sı İlham Əliyevin məlum açıqlamaları var. Əgər 
sərhəd müəyyənləşirsə, dialoq davam edirsə, bu 
missiyanın orada qalmasının faydası yoxdur. 
Əksinə, hər dəfə Avropanın hansısa qurumla-
rından birinin rəsmisini sərhədə gətirib, oradan 
binoklla Azərbaycan tərəfinə baxdırmaqla məhz 
gərginliyi daha da artırır. Düşünürəm ki, bunu 
Aİ-də də anlamamış deyillər. 

Reallığa gəldikdə isə yenə o fikirdəyəm ki, 
bu missiyanın Ermənistanda mövcudluğu birba-
şa Rusiyaya qarşı yönəlmiş plandır. Rəsmi Mos-
kva məhz buna görə narahatlığını kəskin şəkildə 
nümayiş etdirir”.           

Aİ-nin xarici siyasət və təhlükəsizlik üzrə 
nümayəndəsi Avropa İttifaqının mülki missiya-
sının Ermənistanda fəaliyyət müddətinin daha 
2 il uzadılmasını təklif edib. Bu barədə ali nü-
mayəndəliyin mətbuat xidməti xəbər yayıb. 
“hzv dövlətlər bu təklifi dəstəkləyiblər və ha-
zırda Aİ Şurasının müvafiq qurumları ilə lazımi 
hüquqi aktları müzakirə edirlər. Şuranın müddə-
tin uzadılması ilə bağlı qərarının yaxın günlərdə 
qəbulu gözlənilir”, – məlumatda deyilir.

Brüssel iddia edir ki, “Aİ nümayəndələri-
nin Ermənistandakı qrupunun mandatı çox ay-
dındır: Ermənistan–Azərbaycan sərhədindəki 
vəziyyətin monitorinqi və hesabatı, həmçinin 
Ermənistan və Azərbaycan arasında nizamlan-
ma üçün qurumun səylərini asanlaşdırmaq”. 
Amma, bu, doğrudanmı belədir" 

Rusiyalı politoloq, Xəzər Strateji Araş-
dırmalar İnstitutunun eksperti Aleksandr 
Karavayev qeyd edib ki, burada vəziyyət 
həqiqətən mürəkkəbdir: “Bakı üçün müşahidə-
çilərin qərəzsiz olacağına zəmanət yoxdur. Belə 
bir missiyanın məqsədi Azərbaycanın sərhəddə 
təhlükəsizlik və nəzarət sisteminin qurulması is-
tiqamətində gördüyü işlər barədə məlumat top-
lamaqdır. Bu məlumatların erməni hərbçilərinə 
ötürülməyəcəyinə zəmanət haradadır" Axı, sülh 
müqaviləsi imzalanmayıb. İkincisi, Ermənista-

nın hərbi potensialının artırılması ilə bağlı Ba-
kının narahatlığını aradan qaldıracaq mexanizm 
yoxdur. hstəlik, regional balanslara, region 
ölkələrinin öz aralarında həmrəyliyinə əsaslan-
maq strategiyasına uyğun gələn “3�3” platfor-
masında belə bir mexanizmlə bağlı danışıqlar 
davam etmir. Ona görə belə çıxır ki, bu missiya 
Azərbaycan Silahlı Qüvvələrinin mövqelərini 
təhlil etmək üçün səhra məlumatlarının toplan-
maqla bir tərəfdən  sərhəd təhlükəsizliyi sistemi 
üçün risklər yaradır. Digər tərəfdən, bu, bölgə-
də xarici xidmətlərinin tətbiqinə zəmin yaradır. 
Bakının buna qətiyyən ehtiyacı yoxdur. Artıq 
1990-cı illər deyil. Niyə avropalı diplomatları 
zərər çəkmiş Azərbaycan icmalarına kompen-
sasiyanın ödənilməsi, Meğri rayonundan olan 
qaçqın və deportasiya edilmiş şəxslərin taleyi 
maraqlandırmır"”.

* * * 
Beynəlxalq məsələlər üzrə ekspert, “Cə-

nubi Qafqaz” Politoloqlar Klubunun rəhbəri 
İlqar Vəlizadə isə bildirdi ki, beynəlxalq təc-
rübənin də təsdiq etdiyi kimi, moderatorlara, 
adətən, münaqişə tərəflərinin özləri müraciət 
edirlər: “Ən azı, son onilliklərdə münaqişələrin 
tənzimlənməsi təcrübəsi bunu göstərir. Amma 
indi görün Avropa İttifaqı ilə nə baş verir" Keç-
miş münaqişə tərəflərindən biri olan Azərbay-
can Aİ-dən, eləcə də digər mümkün moderator-
lardan danışıqlar prosesinə müdaxilə etməməyi 
xahiş edib. Münaqişədən sonra qalan bütün 
problemlərin həlli üçün Ermənistanla ikitərəfli 
danışıqların aparılmasının zəruriliyini bildirib. 
Amma indiki vəziyyətdə Aİ-nin hərəkətləri, 
yumşaq desək, çaşdırıcıdır.

Yəni, qalan məsələlərin həllinə yardım et-
mək üçün Azərbaycanı dəvət etməyiblər. Niyə 
bu qədər israr edirlər ki, bu nizamlanma on-

ların iştirakı ilə baş tutsun" hstəlik, maraqlı 
tərəflərdən biri bu xidmətlərdən imtina edərsə, 
o zaman bu yolla Avropa vasitəçiliyinin arzu- 
olunmazlığı aydın olur. Amma Aİ-nin bölgəyə 
bu cür müdaxiləsi yolverilməzdir. İkincisi, qa-
lan məsələləri həll etməkdənsə, missiya tərəflə-
rin sülh yolunda diplomatik səylərini sarsıtmağa 
daha çox töhfə verir. Bəli, Aİ-nin Ermənistanda-
kı müşahidə missiyasının Azərbaycan tərəfində 
müəyyən suallar doğurması faktdır. Brüssel nü-
mayəndələrinin verdiyi cavablar isə Azərbaycan 
tərəfini qane etmir. Ona görə də belə bir şəraitdə 
müşahidə missiyasının fəaliyyət müddətinin 
uzadılmasına lüzum yoxdur. İrəvanın mövqe-
yinə gəlincə, burada hər şey aydındır. 

Ermənistan Aİ-ni razı salmaq, Brüsselə 
mümkün qədər sadiq qalmaq istəyir. Guya, 
Aİ regionda hərbi-siyasi baxımdan mövqelə-
rini gücləndirmək üçün hər şeyi edəcək. Necə 
deyərlər, bütün bunların problemlərin həllinə 
yardımla heç bir əlaqəsi yoxdur”.

Beləliklə, Aİ rəsmiləri Ermənistandakı 
missiyanın fəaliyyət müddətinin uzadılması və 
onun “funksionallığının gücləndirilməsi” ilə 
bağlı məsələləri həyata keçirməkdə israrlı gö-
rünür. İntəhası, Azərbaycan tərəfi hesab edir ki, 
binokllu kəşfiyyat fəaliyyəti Bakının maraqla-
rına qarşı yönəlib. Aİ bu amili nəzərə almağa 
borcludur. 

İ.HƏSƏNQALA  
XQ

Təyyarəmizi Rusiya əsilli 
“yadplanetlilər” vurublar

“Şimal”ın informasiya manipulyasiyasına dair düşüncələr
Deyəsən, Rusiyadakı bəzi dairələrin yenə “knopka”ları basılıb. 

Bu simasızlar Azərbaycanın, Azərbaycan xalqının ünvanına təhqir və 
böhtanlarını sıralamağa keçiblər. doxdandır ortalıqda yox idilər və belə 
qənaətə gəlirik ki, murdar təbiətlərinə xas elementləri üzə çıxarmaq üçün 
əmr gözləyirmişlər. 

“Knopka” söhbətini təsadüfən etmədik. 
Məlumdur ki, Rusiyadakı anti-Azərbaycan 
ritorikasının daşıyıcıları hakimiyyət dairələ-
rinin razılığı olmadan üzə çıxmır, qınına 
çəkilmiş tısbağaya dönürlər. Görünür, indi 
susma zamanı deyil. Niyə" Səbəblər çoxdur. 
Hələlik ən başlıca səbəbin AZAL-ın ötən il 
dekabrın 25-də Rusiya səmasında vurulmuş 
təyyarəsinin olduğuna dair təəssürat var. 

Məlumdur ki, təyyarənin “qara qutu”-
sunun oxunması başa çatıb. Tezliklə əsl 
həqiqətlər tam təfsilatı ilə aşkara çıxacaq. 
Hələlik mövcud istiqamətdə, Rusiyanın, bir 
növ, dezinformasiya mühiti yaratmaq cəhd-
lərini görürük. Bu, nə deməkdir, məsələyə 
aydınlıq gətirəcəyik. Ancaq əvvəlcə bir neçə 
sualmız var: Rusiya özünə düşmən axtarır" 
Yoxsa azsaylı dostlarını da itirmək istəyir" 

Əlbəttə, suallarımız ritorikdir, çünki on-
lara cavab verəcək kimsə yoxdur. Əvəzində, 
“knopka”sı basılmışların ortaya düşmələ-
ri əlavə suallar doğurur: Rusiyada kimsə, 
yaxud kimlərsə təyyarə olayına görə ölkənin 
daşıdığı məsuliyyəti danmaqmı istəyirlər" 
Bəlkə kimlərsə özünü bunun mümkünlüyünə 
inandırıb" Əgər belə deyilsə, haqqında söz 
açdığımız informasiya kirliliyi nə üçündür" 
Bu gedişlə təyyarəmizin yadplanetlilər tərə-
findən vurulduğunu iddia edənlərin də tapıl-
ması mümkündür� 

...Guya, biz bilmirdik təyyarə pilotları 
nədən danışıblar" Pitotların ağlına gələ bilər-
dimi ki, hansısa əbləh sərnişin daşıyan hava 
gəmisinə yerdən atəş açar"� Əlbəttə ki, yox� 
Buna görə də onlar təyyarənin göydə quşlarla 
üzləşdiyini zənn edib və söhbətləri bu barədə 
olub. Qeyri-adi nə isə varmı" Bəlkə deməli 
idilər ki, Qroznuda kimsə onları atəşə tutub" 
Yoxsa, raketin gəlib təyyarəyə dəydiyini gör-
məli idilər" O zaman niyə Rusiya mediası pi-
lotların danışıqlarını yayaraq iz azdırmaq yo-
lunu tutur" Bundan böyük primitivlik varmı" 

Prezident İlham Əliyev mediaya mü-
sahibəsində təyyarənin vurulmasına görə 
məsuliyyət daşıyanların cəzalandırılmasını, 
ədalətli istintaqın aparılmasını, zərərçəkən-
lərə kompensasiyanın ödənilməsinin vacibli-
yini vurğulayıb. Bəlkə belə olmamalıdır" Bəs 
vicdan" Lap yadımızdan çıxmışdı ki, Rusiya-
nın anti-Azərbaycan dairələrində vicdanın 
heç “v” hərfi də yoxdur. Vicdanları yoxdur 
ki, yaratdıqları informasiya kiri ilə Azərbay-
canı günahkar çıxarmağa çalışırlar. Nəticə 
etibarilə ortada olan mənzərə budur: Rusiya 
dost və qonşu dövlət kimi davranmaq, sualla-
ra cavab vermək, təyyarə olayının təfərrüat-
larını obyektiv araşdırmaq və üzərinə düşən 
vəzifələri yerinə yetirmək əvəzinə, oyun 
oynamağa üstünlük verir. hstümüzə ölkənin 
“media sürüsü” özünün sərsəm arqumentləri 
ilə gəlirsə, düşünmək üçün başqa heç nə qal-
mır.  

Axı məsələnin mahiyyəti Azərbaycan 
təyyarəsinin idarəetməni itirdikdən sonra 
hansı hava limanına enmə qərarında, bu qə-
rarın kim tərəfindən qəbul edilməsində deyil� 
Başlıca məqam hava gəmisinin vurulmasıdır. 

Niyə kimsə kor gözlərini açıb görməmişdi ki, 
gələn sərnişin təyyarəsidir, 8krayna P8A-sı 
yox"� Həmin o kimsə nədən qorxurdu" Rusi-
yada belə qorxaqlar varsa, daha nə deyəsən" 

Rusiyanın baş diplomatı, Xarici işlər 
naziri Sergey Lavrov bir neçə gün əvvəl ke-
çirdiyi mətbuat konfransında 2020-ci ilin 44 
günlük müharibəsinin son günündə Rusiya-
nın hərbi helikopterinin Azərbaycan tərə-
findən vurulmasını yada salır. Görəsən, bu 
yadasalma nə deməkdir" Lavrov nəyə görə, 
faktiki olaraq, indiki olayla 4 il əvvəlki ha-
disəni eyniləşdirir" hmumiyyətlə, bu ey-
niləşdirmə nə dərəcədə düzgündür" Birincisi, 
4 il əvvəl vurulan hərbi helikopter idi, bu isə 
sərnişin təyyarəsi. İkincisi, 4 il əvvəl hərbi 
helikopter Azərbaycan sərhədinə yaxın əra-
zidə uçmuşdu, həmin vaxt erməni hərbi bir-
ləşmələrinin də Naxçıvana hücum planlarına 
dair ehtimallar var idi. Yəni, müharibə davam 
edirdi. hçüncüsü, dörd il əvvəl Azərbaycan 
məsuliyyəti üzərinə götürdü, üzrxahlıq elədi, 
təzminat ödədi və bu gün eyni alicənablığın 
göstərilməsini tələb edir. 

Bəli, Azərbaycan və Rusiya arasındakı 
əlaqələrin yüksək dinamikasından söz açan 
Lavrovun birdən-birə helikopter olayına ge-
dib çıxması fərqli ovqat yaradır. Görəsən, 
XİN rəhbəri nə demək istəyir" Əlaqələrimi-
zin yaxşı olması səbəbi ilə təyyarənin vurul-
masına görə məsuliyyət məsələni bir kənara 
qoyaq" Bu nə yanaşmadır" Bu nə məntiqdir" 

Lavrovun anlaşılmaz fikirləri ilə yanaşı, 
əvvəldə də bildirdiyimiz kimi, Rusiyadan 
Azərbaycana ünvanlanmış söyüş və təhqir-
ləri görürük. Bəlkə bu nalayiq hərəkətlərə 
yol verənlər təyyarə olayı ilə bağlı boş və 
mənasız versiyaları ictimai rəyə sırımaq üçün 
bizi şantaj edirlər" Yaxşı olar ki, Rusiyanın 
hakim dairələri qulbeçələrinin, necə deyərlər 
noxtasını çəksinlər. Düşünməsinlər ki, onla-
rın köməyi ilə əsl həqiqətləri dana, təyyarə 
olayını başqa səmtə yönləndirə biləcəklər� 
Bunu ağıllarının ucundan belə keçirməsin-
lər� Məsələ pilotların danışıqlarındadırsa, o 
zaman Rusiyanın əlaqədar qurumları onların 
iki oturacağın partlamasına dair dediklərini 
araşdırsınlar. Təyyarənin füzelyajında, sərni-
şinin bədənində aşkar olunmuş “Pansır” hava 
hücumundan müdafiə sisteminin qəlpələrinə 
izahat versinlər. Durub bizə iyrənc sovet 
“propaqandası”na xas nağıllar danışmasın-
lar� Ən əsası, ümumən Azərbaycana qarşı 
əndazəni aşmasınlar. Həm də ona görə ki, 
biz bunu etmirik. Hə, bir də nəzərə alsınlar 
ki, dost dedikləri Azərbaycanın ictimaiyyəti 
Rusiya tərəfinin məsuliyyətli davranmasını, 
təyyarənin atəşə tutulması ilə bağlı ədalətli 
istintaqın həyata keçirilməsini, cinayətkarla-
rın cəzalandırılmasını və kompensasiyaların 
ödənilməsini gözləyir və tələbində israrlıdır. 
Əsl dost kimi davransınlar. Əlbəttə, dostluğa 
dəyər verirlərsə...

R.ƏVƏZ  
XQ
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Buna görə Prezident İlham Əliyev bu 
il yanvarın 7-də yerli televiziya kanalları-
na müsahibəsində bildirib: “Biz istəyirik 
ki, Cənubi Qafqazda sülh olsun, əmək-
daşlıq olsun, onlar bizə mane olmasınlar. 
Onlar Türkiyə ilə Azərbaycan arasında 
coğrafi maneə kimi fəaliyyət göstərmə-
sinlər. Zəngəzur dəhlizi açılmalıdır və 
açılacaqdır. Onlar bunu nə qədər tez başa 
düşsələr, o qədər də yaxşıdır. Biz belə 
vəziyyətdə qala bilmərik. Biz Azərbay-
canın ayrılmaz hissəsi olan Naxçıvana 

niyə müxtəlif, başqa yollarla getməliyik" 
Bizim birbaşa əlaqəmiz olmalıdır və bu 
əlaqə Ermənistanın suverenliyini şübhə 
altına qoymur. Sadəcə olaraq, onlar 10 
noyabr Bəyanatının müddəalarını yerinə 
yetirməlidirlər. Orada hər şey açıq-aydın 
göstərilib. Biz dörd ildən çoxdur ki, səbir 
göstəririk. Dörd ildən çoxdur istəyirik ki, 
bu, danışıqlar yolu ilə həll olunsun. Biz 
nə qədər gözləməli olacağıq və nə üçün 
gözləməliyik"”

Bəli, biz heç nəyi gözləməməliyik. 
Fürsəti əldən verməməliyik. İlahi ədalət 
naminə çalışımalıyıq. Tarix budur ki, 
Zəngəzur dəhlizi kimi ad verdiyimiz 
Naxçıvana yol 1920-ci illərdə bizdən 
qoparılıb. Bu gün Ermənistan rəhbərliyi 
üçtərəfli bəyanatı az qala əhəmiyyətsiz 
sənəd kimi göstərir. O zaman sual olu-
nur: 1920-ci ildə Zəngəzurun bizdən alı-
nıb Ermənistana verilməsini təsdiqləyən 
sənədlərin hansı hüquqi və mənəvi dəyəri 
var idi" Heç bir� O sənədlər xalqımızın 
iradəsini əks etdirirdimi" Xeyr� 

Nəzərə alaq ki, 1929-cu ildə Ermənis-
tan SSR tərkibində Mehri rayonu yaradıl-
mışdı. O rayon ki, 1920-ci ildə ümumən 
Zəngəzurla bağlı üzləşdiyimiz tarixi 
ədalətsizliyin məhsulu idi. O rayon ki, 
hazırda Naxçıvana yolumuzu əngəlləyir. 
Əngəl aradan qalxmalıdır, Ermənistan 
tarixi ədalətsizliyə qarşı əsən Azərbay-
can küləyinin qarşısında dayanmağa cəhd 
belə göstərməməlidir. glkənin rəhbərliyi 
tarixin fərqli tərzdə, bu dəfə ilahi ədalə-
tin bərpası naminə təkrarlandığını anla-
malıdır. Vaxtilə Zəngəzur itkimizdə rol 
oynayan sovet Rusiyası, Ermənistan SSR 
və Azərbaycan SSR idi. Bu gün üçtərəfli 
bəyanatda Rusiya da var, Ermənistan da. 
Ən əsası isə sənəddə qüdrətli və güclü 
Azərbaycanın imzası yer alır. 

Azərbaycan öz imzasına hörmətlə 
yanaşılmasında israrlıdır. Bu, Prezident 
İlham Əliyevin müsahibəsində diqqətə 
çatdırdığı fikirlərdən də görünür, dövlə-
timizin başçısının əvvəlki açıqlamaların-
da da. Məsələn, cənab Əliyev 2021-ci il 
yanvarın 6-da 2020-ci ilin yekunlarına 
həsr olunmuş videoformatda keçirilən 
müşavirədə çıxışı zamanı bildirmişdi:  
“Hazırda Naxçıvan dəhlizinin açılması 
üçün konkret işlər gedir. Mən hadisələri 
qabaqlamaq istəmirəm, amma bu dəhli-
zin açılması noyabrın 10-da imzalanmış 

Bəyanatda öz əksini tapıb. Ona görə bu, 
mütləq açılacaq və bölgəyə yeni imkanlar 
gətirəcək”.

Prezident Əliyev 2021-ci ildə də ölkə-
mizin Zəngəzur dəhlizini icra edəcəyinə 
dair əminlik də yaratmışdı: “Ermənistan 
bunu istəsə də, istəməsə də. İstəsə, daha 
asan həll edəcəyik. İstəməsə də, zorla həll 
edəcəyik. Necə ki, mən demişdim mü-
haribədən əvvəl və müharibə dövründə 
ki, öz xoşunuzla rədd olun bizim torpa-
ğımızdan, yoxsa zorla sizi çıxardacağıq. 
Belə də oldu. Zəngəzur dəhlizinin taleyi 
də eyni olacaq. Bizim əsas rəqibimiz za-
mandır. Çünki dəmir yolunun çəkilişi, av-
tomobil yolunun çəkilişi vaxt tələb edir. 
Ona görə bütün güclər səfərbər edilib ki, 
bu layihə icra edilsin və beləliklə 101 il 
bundan əvvəl bizim əlimizdən alınmış 
Zəngəzura Azərbaycan xalqı qayıdacaq-
dır”.

Sonda bir daha ilahi ədalət barədə. 
Bəli, Azərbaycan xalqı Zəngəzura qayı-
dacaq. Çünki bu, fərqli tərzdə təkrarlanan 
tarixin ədalət diktəsidir. 10 noyabr 2020-
ci il tarixli üçtərəfli bəyanat ötən əsrin 
20-ci illərində bizdən  Zəngəzurun qopa-
rılmasına səbəb olmuş bütün sənədlərdən 
qat-qat üstün mahiyyətə malikdir. Həm də 
ona görə ki, ədalətimizi bərpa etmək üçün 
yenilməz iradəyə və qətiyyətə, ən əsası 
müstəqil dövlətə sahibik. Prezident İlham 
Əliyevin vurğuladığı kimi, Ermənistan 
və havadarları bizi əsəbləşdirməsinlər və 
“başa düşsünlər ki, burada söz sahibi bi-
zik və Cənubi Qafqazda Azərbaycan apa-
rıcı iqtisadiyyatdır, aparıcı hərbi gücdür 
və aparıcı dövlətdir. Bugünkü dünyada 
güc amili ön plandadır və bunu heç kim 
unutmasın”.

XQ�n৻n anaO৻W৻N TrXSX  

Azərbaycan KP MK-nın 1��0-cı ilin 
yanvarındakı  dördgünlük plenum rüsvayçılığı 

�əvvəli 1-ci səhifədə�

Tarixçilər yazırlar ki, Mixail Qorbaço-
vun Bakıya göndərdiyi Yevgeni Primakovun 
missiyası bu Cənubi Qafqaz respublikasın-
da “sabitlik yaratmaq” adı ilə paytaxtımızda 
milli azadlıq hərəkatını boğmaq, azadlıq-
sevər insanların gözünü qorxutmaq üçün 
Bakını qanına qəltan eləmək idi. Moskvanın 
missionerləri bu missiyanı sovet ordusunun 
və muzdlu başkəsənlərdən ibarət dəstələrin 
əli ilə reallaşdırdı.

Məlum məsələdir ki, 20 Yanvar faciəsi 
ərəfəsində Azərbaycanda ciddi hakimiyyət 
böhranı yaranmışdı. Azərbaycan Kommu-

nist Partiyası Mərkəzi Komitəsinin  birinci 
katibi Əbdürrəhman Vəzirovun iflasa uğra-
mış  idarəçilik siyasəti respublikada siyasi 
vəziyyəti dalana dirəmişdi. Göz qabağında 
olan fakt idi ki, Bakıda siyasi gərginlik get-
dikcə pik nöqtəsinə çatırdı. Yanvarın 10-dan 
sonra SSRİ rəhbərliyinin nümayəndələri və 
güc strukturlarının nazir müavinləri ard-ar-
da Bakıya gəlməyə başlamışdılar. SSRİ Ali 
Soveti İttifaq Sovetinin sədri Yevgeni Pri-
makov, Sov.İKP MK katibi Andrey Girenko 
və müdafiə naziri  Dmitri Yazov Mixail Qor-
baçov tərəfindən Bakıya ezam edilmişdi.

Yəni müasir Azərbaycan tarixinin ən 
qanlı səhifələrindən olan 20 Yanvar faciəsi 
bilavasitə Kreml rəsmilərinin nəzarəti altın-
da başlamış, obrazlı desək, onların dirijor 
çubuğu ilə idarə edilmişdi. 

Tarixçilər  yazırlar ki, Azərbaycan KP 
MK bürosunun  1990-cı il yanvarın 14-15-
də keçirilən iclasında SSRİ Ali Soveti İttifaq 
Sovetinin sədri Yevgeni  Primakov və Sov.
İKP MK katibi Andrey  Girenkonun iştirakı 
adı “müttəfiq” olan Azərbaycan Respublika-
sının hüquqlarının kobud şəkildə pozulması 
idi. Belə ki, o dövrün qanunlarına görə müt-
təfiq respublikaların rəhbər  partiya toplantı-
larında Sov.İKP MK-nın hansısa məsul şəx-
si iştirak edirdi. Bakıdakı plenum və büro 
iclasına isə SSRİ-nin qanunverici orqanının 
rəhbərlərindən biri göndərillmişdi. Xeyir 
ola" Nə xeyir olacaq" Kreml Bakıda faciə 
törətməyə açıq şəkildə hazırlaşmış və bu 
müdaxiləni “qanuniləşdirmək” üçün əvvəl-
cədən müvafiq tədbirlər  görülmüşdü. 

Kremldə yaxşı bilirdilər ki, o dövrün 
mövcud qanunlarına  görə, hansısa respub-
likada fövqəladə vəziyyət ancaq respublika 
Ali Sovetinin qərarı ilə tətbiq edilə bilərdi. 
Yevgeni  Primakov məhz Azərbaycan SSR 
Ali Soveti  Rəyasət Heyətinə təzyiq göstər-
mək üçün Bakıya göndərilmişdi. hstəlik, 
parlamentin iclasında   yetərsay olmadan 
DQMV, zəruri halda isə ona bitişik rayon-
larda və sərhəd boyu ərazilərdə fövqəladə 
vəziyyət elan olunması haqqında qərar qə-
bul etdirilmişdi. İttifaq orqanlarından “xahiş 
olunurdu” ki, bu qərarın icrasında respubli-

kaya lazımi kömək göstərilsin. 
Azərbaycan SSR Ali Soveti Rəyasət 

Heyətinin 15 yanvar 1990-cı il tarixində təz-
yiq altında yetərsay olmadan qəbul edilmiş 
saxta qərarına “əsaslanan” SSRİ Ali Soveti-
nin  Rəyasət Heyəti “Dağlıq Qarabağ Mux-
tar Vilayətində və bəzi başqa rayonlarda 
fövqəladə vəziyyət tətbiq olunması haqqın-
da” həmin tarixdə fərman vermişdi. Fər-
manda Bakı və Gəncə şəhərlərində ictimai 
asayişin pozulduğu bildirilir, Respublika Ali 
Soveti  Rəyasət Heyətinə tövsiyə olunurdu 
ki, yuxarıda adıçəkilən şəhərlərdə və digər 
yaşayış məntəqələrində komendant saatı tət-
biq ediisin.

Prezident Kitabxanasının bu məzmunlu 
materialları arasında araşdırmaçı jurnalist 
Nadejda İsmayılovanın qeydlərinə də rast 
gəldik. Xanım həmkarımız yazır ki, yanva-
rın 14-də  Əbdürrəhman Vəzirov Mərkəzi 
Komitənin iclasını çağırdı: “Axşama yaxın 
ikinci iclas Moskvadan gəlmiş Primako-
vun iştirakı ilə keçirildi. Primakov kəskin 
suallardan qaçaraq  çıxış edənlərin sözünü 
kobud formada kəsirdi. Azərbaycan rəs-
miləri və ziyalıları deyirdi ki, xalq Dağlıq 
Qarabağ probleminin həllini tələb edir. Bu 
problem həll edilsə, qarşılıqlı anlaşma əldə 
olunacaq. Primakov isə cavabında  “Dağlıq 
Qarabağdan danışmayın� Deyin görək Ba-
kıdakı ekstremistlərlə nə edək"” soruşurdu. 
İclasda büro üzvləri Primakova deyiblər ki, 
meydana çıxan xalqın yalnız bir tələbi var: 
Qarabağda vəziyyəti normallaşdırmaq. Pri-
makov isə qəzəbli halda etiraz edib: “Onlar 
hakimiyyəti deviriblər. Nə üçün buna göz 
yumursunuz"”.

Başqa bir materialda oxuyuruq ki, Yev-
geni Primakov yanvarın 14-dən 16-dək  
Azərbaycan  Xalq Cəbhəsi rəhbərliyi ilə  4 
görüş keçirmişdi. Görüşlərin əsas mövzusu  
hərbi obyektlərin və hərbi hissələrin, yol-
ların blokadasının götürülməsindən ibarət 
idi.  MK-dakı toplantıdan bir gün sonra Bakı 
Şəhər Partiya Komitəsinin fövqəladə ple-
numu keçirilmiş və orada da Xalq Cəbhəsi 
nümayəndələri ilə danışıqların nəticələri 
müzakirə edilmişdi. Bütün danışıqlarda cəb- 
həçilərin bilavasitə iki tələbi var idi: “Qara-
bağ məsələsinin həlli, Vəzirovun istefası”. 
Kreml rəsmiləri bu tələblərin heç birinin 
yerinə yetirilməsinə imkan verməzdilər və 
vermədilər. 

Həmin günlərin ən absurd qərarlarından 
biri isə Yevgeni Primakovun Şeyxülislam 
Allahşükür Paşazadəyə ölkəyə  rəhbərlik et-
mək tapşırığı (bəli tövsiyə və ya təklif yox, 
məhz tapşırıq) verməsi idi. Məlum idi ki, 
Kreml rəsmiləri kommunistlər ölkəsindəki 
müttəfiq respublikalardan birinə İslam dini-
nin təmsilçisinin rəhbərlik etməsini “uğurlu 
bir tələ” kimi düşünmüşdülər. Onlar güman 

edirdilər ki, Allahşükür Paşazadə hakimiy-
yəti ələ almağa razılaşacaq və dərhal Azər-
baycanı islam radikalizmində ittiham edərək 
“şumlayacaqlar”. 

Ancaq tələyə düşməyən Allahşükür Pa-
şazadə onların həmin planını ustalıqla poz-
muş oldu. Bununla da, Sovet rəhbərliyinin  
dünya birliyini çaşdırmaq üçün Azərbay-
canda islamçı fundamentalistlərin hakimiy-
yəti ələ keçirməsi haqda yaydığı məlumatlar 
səmərəsiz olmuşdu.  Ancaq buna baxmaya-
raq, sovet rəhbərliyi Bakıda 20 Yanvar fa-
ciəsini törətmiş və çoxsaylı insan tələfatına 
səbəb olmuşdu. Azərbaycan xalqı cəllad 
Mixail Qorbaçovun törətdiyi həmin faciə-
nin qurbanlarına “20 Yanvar şəhidi” adı 
verərək azadlıq mücahidlərinin mübarizəsi-
ni müqəddəsləşdirmişdir. 

«Xatırladaq ki, 20 Yanvar faciəsinə 
dövlət səviyyəsində tam siyasi-hüquqi qiy-
mət verilməsi məsələsi ümummilli lider 
Heydər Əliyevin sayəsində həllini tapdı. 
8lu öndər faciənin ertəsi günü  –  yanvarın 
21-də Azərbaycanın Moskvadakı daimi nü-
mayəndəliyinə gələrək xalqla birgə olduğu-
nu bildirmiş, 20 Yanvar faciəsinə siyasi qiy-
mət vermiş, onun hüquqa, demokratiyaya, 
humanizmə zidd olduğunu, Mərkəzin və o 
zamankı respublika rəhbərlərinin xəyanəti 
üzündən yol verilmiş kobud siyasi səhv ol-
duğunu bəyan etmişdi. 

Hamının yadındadır.  1990-cı ilin iyu-
lunda Moskvadan Vətənə qayıdan ümum-
milli lider Heydər Əliyevin təşəbbüsü ilə 
həmin il noyabrın 21-də Naxçıvan Muxtar 
Respublikasının Ali Məclisində 20 Yan-
var faciəsinə ilk dəfə siyasi-hüquqi qiymət 
verən sənəd qəbul edilmişdi. Naxçıvan Ali 
Məclisində qəbul olunmuş və 20 Yanvar 
faciəsinə ilk siyasi-hüquqi qiymət verən, 
eyni zamanda, Azərbaycan xalqının ümumi 
rəyini özündə təcəssüm etdirən bu qərar ulu 
öndər Heydər Əliyev qətiyyətinin təzahürü 
kimi tarixə düşmüşdü. 

Təəssüf ki, Azərbaycan müstəqilliyini 
bərpa etdikdən sonra da – 1993-cü ilin ya-
yına  qədər iqtidarda olanların heç biri bu 
faciə ilə bağlı əsl həqiqəti aşkar etməyə 
özündə cəsarət tapmamışdı. Həmin cəsarət 
də Heydər Əliyev müdrikliyində tapılmış və 
8lu öndər bu istiqamətdə lazım olan bütün 
addımları atmışdı. 

«Bu gün üçrəngli Azərbaycan Bay-
rağının respublikamızın bütün şəhər və 
kəndlərində dalğalanması, işğal altındakı 
torpaqlarımızın hamısının azad edilməsi, 
ən başlıcası, Silahlı Qüvvələrin Ali Baş Ko-
mandanı, Prezident İlham Əliyevin düşmən 
əsarətindən xilas edilmiş bütün ərazilərimizi 
qarış-qarış, həm də qürurla gəzməsi sübut 
edir ki, 20 Yanvar şəhidlərinin qanı yerdə 
qalmamış, onların arzuları reallaşdırılmış-
dır. 

İWW৻IaT 0İRZƏBƏ<Lİ 

Başlıq oxucularımızı çaşdırmasın. Söhbətimiz futbol barədə deyil. 1ə 
də futbolu siyasətə alət edənlərə cavab vermək kimi istəyimiz var. dünki 
mənasızdır. Birbaşa deyək ki, əsas olan məsələyə ədalətli yanaşmadır. 

Dünən Bakı Hərbi Məhkəməsində 
müxtəlif hərbi cinayətlərdə ittiham olunan 
ermənilərin çoxdandır gözlənilən məh-
kəməsi başlanıb. Əlbəttə, məhkəmənin 
gedişi barədə cəmiyyətə ətraflı məlumat 
verilib və veriləcək. Məhkəmənin ədalətli 
qərar çıxaracağına da əminik. Bunlar öz 
yerində. Yazımız prosesin Ermənistan-
da doğurduğu ajiotaj barədədir. Əlbəttə, 
ölkədən kənarda da çoxsaylı reaksiyalar 
var. Onların birini diqqətə çatdırmaqla 
yazımıza yekun vuracaq, eyni zamanda, 
bütövlükdə məhkəmənin ədalətinə şübhə 
yaradanlara sözümüzü deyəcəyik. 

Bəri başdan deyək ki, Bakıda keçirilən 
məhkəmə prosesinə istər Ermənistanda, 
istərsə də onun hüdudlarından kənarda bir 
neçə ənənəvi baxış var. Revanşistlər və 
şovinistlər bildirirlər ki, proses, guya, qu-
ramadır və məqsəd Ermənistanı və dünya 
erməniliyini cəzalandırmaqdır. Bu kateqo-
riyadan olanların bir qismi məhkəməyə 
görə Ermənistanın hazırkı hakimiyyə-
tini – baş nazir Nikol Paşinyanı və onun 
administrasiyasını günahlandırır. Onlar, 
necə deyərlər, hər şeyi başdan başlayırlar. 
Təxminən belə: Nikol dilini dinc qoysaydı, 
müharibə olmazdı və indiki durum yaran-
mazdı. Başqa sözlə desək, Qarabağdakı 

separatçı rejim mövcudiyyətini qoruyar və 
erməni avantürizmi də tarixin zibilliyinə 
atılmazdı. 

Bakıda keçirilən məhkəməni senti-
mental tonda təqdim edənlər də var. Bu 
cür düşüncə sahibləri erməni xalqının milli 
hiss və ləyaqətinin ayaqlar altına atıldığı 
iddiasını irəli sürür və əlbəttə ki, Azər-
baycan xalqına və ümumən türklərə qarşı 
nifrət aşılayırlar. Bu nifrətin bir hədəfi də 
Paşinyan iqtidarıdır ki, belə yanaşmada da 
hansısa təəccüblü məqam yoxdur. Çünki 
hazırda Ermənistanda vəziyyət o qədər is-
terikdir ki, hətta tərs gələn doğuşa görə də 
təqsirkar Paşinyandır. 

Bəlkə də Ermənistanda Bakıda ke-
çirilən məhkəməyə ədalət bucağından 
baxanlar var. Hərçənd, onların sayı çox 
az olduğundan, səsləri eşidilmir və bu, 
ümumi bəladır. Çünki təkcə haqqında söz 
açdığımız məsələ deyil, ümumən bütün 
məsələlərdə reallıqları görməmək və düz-
gün nəticə çıxara bilməmək erməni cəmiy-
yətinin düçar olduğu ənənəvi mərəzdir. 
Məhkəmə prosesi mərəzin dozasını daha 
da artırmaqdadır. 

Bakıda keçirilən məhkəməni geosiyasi 
reallıqlar pəncərəsindən qiymətləndirən-
lər də var. Belələri qlobal dəyişikliklərin 

erməni varlığı üçün acınacaqlı situasiya 
formalaşdırdığı qənaətinə gəlir, öz aləmlə-
rində vəziyyətdən çıxış imkanları axtarır-
lar. Amma tapdıqları kin və qəzəbdir. Yəni, 
normal düşünmək imkanından məhrum-
durlar. Onlar üçün Qarabağdakı separatçı 
rejim hələ canını tapşırmayıb. Onlar işlət-
dikləri fikirlərdə, gətirdikləri arqument-
lərdə çox asanlıqla beynəlxalq hüququn 
norma və prinsiplərinə tüpürməklə məş-
ğuldurlar. 

Bakıdakı məhkəmə prosesi ilə bağ-
lı “demokratik Ermənistana” “avtoritar 
Azərbaycanın” təzyiqi kimi yanaşanlar 
da tapılır. Bu kateqoriyadan olanlar dünya 
birliyini ölkəmizə qarşı qaldırmaq naminə 
ənənəvi tezislərə baş vurur, insan hüquq və 
azadlıqlarına, söz və ifadə azadlığına dair 
spekulyativ metodları gündəmə gətirirlər. 
Çox güman, qarşıdakı müddətdə belələrinə 
bəzi beynəlxalq dairələrin də şivən ritori-
kasına əsaslanmış dəstək nümayişlərini 
görəcəyik. 

Əlbəttə, Bakıda hərbi cinayətlərdə it-
tiham olunan ermənilərlə bağlı məhkəmə 
prosesi ilə əlaqədar Ermənistandakı və 
ölkə kənarındakı bütün isterik reaksiya-
ların hamısını diqqətə çatdırmaq fikrimiz 

yoxdur. Çünki yarıtmaz düşüncə məhsulla-
rından süzülən çirkabın ayrı-ayrı element-
lərini bir yazıya sığışdırmaq mümkünsüz-
dür. O da aydındır ki, qarşıdakı müddətdə 
hay-şivən məhsullarının sayı da artacaq, 
məzmunu da genişlənəcək. İndilik hər şeyi 
bir kənara qoyub, belə demək mümkünsə, 
futbola baxaq. 

Bəli, Bakıda keçirilən məhkəmə pro-
sesinə etiraz səsini ucaldanlardan biri də 
erməni futbolçu, hazırda İtaliyanın “İnter” 

klubunun üzvü Henrix Mixitaryandır. O, 
özünün sosial şəbəkə hesabında “Ruben 
Vardanayana və erməni məhbuslarına 
azadlıq” fikrini paylaşıb. Yəqin, Şuşadakı 
villasının xiffətini çəkir. Hesab edirik ki, 
bu məxluqa veriləcək cavabımız onun ki-
milərinə də cavabımızdır. Cavabımızı isə 
sərlövhəmizdir. Onu təkrarlamağa ehtiyac 
duymuruq. 
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Kollomb ona edilən 
etibarı doğrultmur

Yelisey sarayının yerləşdiyi Fo-
burq-Sant-Onore küçəsinin o biri başın-
da – Bovo meydanında ucalan Daxili 
İşlər Nazirliyinə Makron, onun sadiq 
qeybətçisi, həmişə onun-bunun arxasınca 
danışan -erard Kollombu təyin edir. İlk 
baxışdan bu, şəbəkədən olan təcrübəli 
bir adam seçimidir. Çünki Kollomb həm 
frank-masondur, həm də Lion şəhərinin 
meridir. Onun bu yüksək vəzifəyə təyin 
olunması çoxlarının ürəyincədir. Həm də 
sosialistlər hakimiyyətdə olandan, nazir 
olmaq arzusu ilə yaşayan Kollomb indi 
taleyindən razı qala bilər. İndi ona təh-
lükəsizlik, immiqrasiya, ərazi bütövlüyü 
və təbii ki, seçkilərin təşkili ilə məşğul 
olan çox böyük məsuliyyətli bir iş tap-
şırılıb. Bununla belə, tezliklə məlum 
olur ki, Kollomb bu vəzifənin öhdəsin-
dən gələ bilən adam deyil. Ona görə də 
bəzi problematik məsələləri, xüsusən də 
terrorizmlə mübarizə məsələsini Yelisey 
sarayı öz əlinə alır. Bundan başqa, polis 
məbədindəki məsul vəzifələrə qoyulan 
adamları da prezident aparatı təyin edir. 
Belə ki, 2017-ci ilin avqustunda Makron 
tərəfindən şəxsən qəbul edilən prefekt 
Erik Morvan Milli Polisin baş direktoru 
(DGPN) təyin olunur. O, vaxtilə daxili 
işlər naziri Bernard Kazenövun kabinet 
direktorunun müavini olub. Onun -andar-
meriyadakı həmkarı, Milli -andarmeriya-
nın baş direktoru (DGGN) Rişar Lizürey 
də eyni yerdə işləyib.

Təxminən on səkkiz ay Dövlət Poli-
sinin başında duran nazir Kollomb nə bir 
sanballı iş görə bilir, nə bir yenilik edir, 
nə də bir ciddi və məsul qərar qəbul edir. 
Ona görə də Makron məcbur olub Daxili 
İşlər Nazirliyinin məsul vəzifələrinə mə-
murları özü təyin edir, düzdür, bu dəfə 
“öz” adamlarını ora göndərmir. Ona görə 
yox ki, çəkinir, ona görə ki, sadəcə ola-
raq adamı yoxdur� Nəticədə, böyük polis 
dəyirmanı uzun müddət bloka düşüb fır-
lanmır. Nəhayət, 2018-ci ilin dekabrında 
Makron Kollombu Kristof Kastaner ilə 
əvəz edəndən sonra Daxili İşlər Nazirli-
yində böyük miqyasda dəyişikliklər baş-
layır. 

-erard Kollomb ona edilən etimadı 
doğrultmadı. Lion şəhərinin meri vax-
tının çoxunu nazirlikdə yox, öz doğma 
Lion şəhərində keçirirdi. O, Milli As-
sambleyadakı iclaslara öz yerinə dövlət 
katibi -aklin Quroltu göndərirdi. Qəribə-
dir ki, onun kabinet direktoru işdən azad 
olunduğunu mətbuatdan öyrənəcək� Bun-
dan başqa, onun işinə biganə yanaşması, 
bir çox prefektləri ona düşmən edəcək. 
Kollombdan narazı olan prefektlərdən 
biri kinayə ilə etiraf etdi ki: “O, bizimlə 
ilk dəfə görüşəndə yalnız Lion haqqında 
danışdı�” Başqa biri köksünü ötürüb dedi 
ki: “Bir dəfə nazirlikdə prefektlərlə aylıq 
görüş zamanı o, Santr-Val-dö-Luar de-
partamentinin prefekti -an-Mark Falkona 
“Cənab Prefekt Kalvar” deyə müraciət 
etdi”. Bir ildən artıq nazir kreslosunda 
oturan bir adamın belə bir səhvinə bil-
mirsən güləsən, yoxsa ağlayasan. Daxili 
işlər nazirinin DGS,-nin (Xarici Kəşfiy-
yatın Baş İdarəsi) keçmiş rəhbəri Patrik 
Kalvarı prefektlə dəyişik salmaq biabır-
çılıqdır...

“Bu nazirlik (Daxili İşlər) o vaxt yax-
şı fəaliyyət göstərir ki, orada bir-birinə 
yaxından bələd olan, bir-birini yaxşı ta-
nıyan bir qrup adam əl-ələ verib işləsin. 
Sarkozi bunu gözəl başa düşmüşdü”, – 
deyə keçmiş bir polis məmuru rişxəndlə 
replika atır.

Əxlaqsız cütlük
Aydındır ki, hər hansı bir kastinqdə 

səhv edəndə sonradan ambisiyalar, gör-
məmişlik, eləcə də acgözlük və həya-
sızlıq üzə çıxır... ən azından 2018-ci ilin 
yazından Nikola Sarkozi və onun yaxın-
ları Yelisey sarayına təzyiq göstərirlər ki, 
daxili işlər nazirini dəyişsinlər. Sarkozi 
şəxsən ölkə prezidentinə tez-tez zəng 
edib ona bu mövzuda “ağıllı” məsləhətlər 
verir və hər dəfə də öz adamını qabağa 

itələyir: yeni daxili işlər naziri kimi, Sar-
kozi uzun müddət onu dəstəkləyənlərdən 
birini -erard Darmananı və onun müavini 
kimi, milli polisin keçmiş baş direktoru, 
Respublikaçılar partiyasının keçmiş rəh-
bəri və hər şeydən əvvəl onun uşaqlıq 
dostu Frederik Peşenardı təklif edir. Keç-
miş dövlət başçısının (Sarkozi) ətrafında 
Peşenard yeganə adamdır ki, Sarkoziyə 
“balaca cırtqoz” deyə müraciət edir. Bu 
da iki uşaqlıq dostunun arasındakı yaxın-
lıq...

Sarkozi ilə Makron arasında müna-
sibətlər mürəkkəbdir. Birinci ikincidən 
istifadə edir ki, 2016-cı ildə onu prezi-
dentliyə namizəd kimi irəli sürməyən 
sağçılar partiyasından qisas alsın. Prezi-
dent seçkiləri kampaniyasında onun na-
mizədliyinə səs verənlərin çoxu müxtəlif 
mübahisələrin içində ilişib qalmış Fran-
sua Fiyyonu tərk edərək Makrona tərəf 
çevrilmişdilər. Sarkozi Makronun onu 
heç vaxt tənqid etmədiyini yüksək qiy-
mətləndirir. Həm də onun ürəyincə oldu 
ki, Makron Fransua Hollandı inandırdı 
ki, ikinci dəfə prezidentliyə namizədliyi-
ni irəli sürməsin. 2017-ci ilin may ayın-
dan Sarkozi həm dövlət naminə, həm də 
Respublikaçılar partiyasının sədaqətli bir 
nümayəndəsi kimi Makrona öz köməyi-
ni təklif edir. Makron da öz növbəsində 
həmişəki kimi oyun oynayır, onun məs-
ləhətlərini qəbul edir, onun yerli-yersiz 
zənglərinə həmişə cavab verir, ona səbrlə 
qulaq asır... Bu da Sarkozinin çox xoşuna 
gəlir, çünki həmişə çalışır ki, onun qədri-
ni bilsinlər və onu qiymətləndirsinlər.

Sarkoziyə yaxın olan bəzi adamlar 
onun Fransua Hollandın keçmiş naziri ilə 
bu yaxınlığına təəccüblənsələr də, Sar-
kozi hər yerdə özünü Makronun mənə-

vi atası kimi təqdim edir. Respublikaya 
“hücum” edib onu “oğurluqla” öz əlinə 
keçirən bu iddialı gəncin – qırx yaşı ta-
mam olmamış özünü prezident seçdirən 
Makronun ona qulaq asmağı, Sarkoziyə 
qol-qanad verir və o özünü yenidən döv-
lət səviyyəsində vacib bir fi qur kimi hiss 
edir. Makron isə öz növbəsində, keçmiş 
prezidentlə bu münasibətində sağçılar 
partiyasının seçicilərinə siqnallar göndə-
rir. Bir sözlə, ikisi də bir-birindən istifadə 
edir.

Bu ağlasığmaz cütlük olduqca poz-
ğundur. Sarkozi Makron haqqında deyir 
ki: “O çox müəmmalı və qeyri-müəy-
yən bir adamdır. Mən onu başa düşə bil-
mirəm...” Keçmiş prezident yaxın adam-
ları ilə söhbətlərində gənc prezidentin 
yaşlı arvadı Brijitin yubkasının uzunlu-
ğunu da tənqid etməkdən çəkinmir, onun 
zövqünə görə Brijit çox qısa geyinir. Bi-
rinci xanımın geyimini Sarkozinin arvadı 
Karla Bruni də ələ salır. Göründüyü kimi, 
bu iki prezident cütlüyü arasında o qədər 
də böyük sevgi yoxdur. Sarkozinin arzusu 
bir neçə müxtəlif qrupları özü bildiyi kimi 
manipulyasiya edib yenidən siyasətə, özü 
də yüksək bir zirvəyə qayıtmaqdır. Bu 
perspektivdə keçmiş prezident bir şey də 
güdür: bəzi prokurorlar və hakimlər onun 
prezident olanda tutduğu bəzi işləri hələ 
də qurdalamaqda davam edirlər. Sarko-
zi fikirləşir ki, yenidən siyasətə qayıtsa, 
bəlkə, onu rahat buraxarlar.

2018-ci ilin baharında Sarkozi polis 
komissariatına aparılıb 2007-ci ildə Li-
viya tərəfindən onun seçki kampaniya-
sının qeyri-qanuni maliyyələşdirilməsi 
haqqında istintaqa çəkiləndə, Makron 
alicənablıq edib ona zəng vurur. Bir neçə 
həftə sonra hər iki prezident yenidən 
görüşür. İyunun sonunda onlar bir yer-
də səhər yeməyi yeyirlər. Daha bir neçə 
gündən sonra 2018-ci il iyulun 5-də Brijit 
Makron Sarkozi-Bruni cütlüyünü Yelisey 
sarayına şam yeməyinə dəvət edir. Ona 
görə də heç də təəccüblü deyil ki, beş 
ay sonra sarı jiletlilərin böhranı zama-
nı Makron keçmiş prezidenti qəbul edib 
onunla ölkədəki siyasi vəziyyəti müza-
kirə edir. Və sonrakı həftələrdə Makron 
Gürcüstan, Azərbaycan və Madaqaskara 
səfərlər zamanı çəkinmədən Nikola Sar-
kozidən Fransanın rəsmi nümayəndəsi 
kimi istifadə edir. “O, yəqin ki, tezliklə 
Sarkozini xarici işlər naziri təyin edə-
cək”, – deyə bir diplomat rişxəndlə gü-
lümsünür. Bu diplomat, çox güman ki, 
Makronla Sarkozinin bu bal ayına o qə-
dər də bel bağlamır...

�ardı var�

Bakı İrəvanla razılığa gəldi
'HlimiWasiya øranla sərKədə Tədər aparılacaT

Yanvarın 1�-da Azərbaycanla Ermənistan arasında dövlət sərhədinin delimitasi-
yası üzrə Dövlət Komissiyasının on birinci görüşü keçirilib. Görüş iki ölkə arasındakı 
sərhəddə baş tutub. İclasa Azərbaycan Baş nazirinin müavini Şahin Mustafayev və 
onun ermənistanlı həmkarı Mher Qriqoryan sədrlik ediblər. Eyni gündə Azərbay-
canla Ermənistan arasında dövlət sərhədinin delimitasiyası və sərhəd təhlükəsizliyi 
məsələləri üzrə komissiyanın da on birinci görüşü baş tutub.

Görüşün nəticələrinə dair mətbuat üçün 
yayılan açıqlamada bildirilib ki, müzakirələr 
zamanı tərəflər növbəti mərhələdə delimita-
siya işlərinin həyata keçirilməsi üçün sərhəd 
xətti sahələrinin – hissələrinin ardıcıllığı 
məsələsi ilə bağlı fikir mübadiləsini davam 
etdiriblər. Dövlət sərhədinin delimitasiyası 
üzrə kompleks işlərin şimal sahəsindən baş-
layaraq Azərbaycanın, Ermənistanın və Gür-
cüstanın sərhədlərinin qovuşma nöqtəsi ərazi-
sindən, şimaldan cənuba doğru – Azərbaycan 
və Ermənistanın İran İslam Respublikası ilə 
sərhədinə qədər aparılması barədə razılığa gə-
linib. Həmçinin tərəflər delimitasiya işlərinin 
görülməsi qaydası üzrə müvafiq təlimatların 
layihələrini müzakirə ediblər. Tərəflər növbəti 
görüşün keçirilməsinin tarixini və yerini işçi 
qaydada müəyyən etmək barədə razılığa gə-
liblər.

Doğrudur, Ermənistan–Azərbaycan sər-
hədinin delimitasiya-demarkasiya prosesi ilə 
sülh danışıqları bir-birindən ayrı prosesdir. 
Sülh danışıqları iki ölkənin xarici işlər nazir-
ləri arasında aparılır. Sonra isə Azərbaycan 
Prezidenti və Ermənistan baş naziri arasında 
görüş keçirilməsi üçün zərurət yarandığı təq-
dirdə təmaslar gerçəkləşdirilir. Amma əlbəttə 
ki, Ermənistanla münasibətlərin hazırkı mər-
hələsində hər hansı istiqamətdə əldə olunan 
razılaşma təqdirəlayiqdir.

Onu da bildirək ki, bundan əvvəlki, yəni 
onuncu görüş 2024-cü il noyabrın 1-də yenə 
iki ölkə arasındakı sərhəddə keçirilmişdi. Hə-
min görüşün yekunlarına dair mətbuat üçün 
açıqlanan məlumatda bildirilmişdi ki, tərəf-
lər növbəti mərhələdə delimitasiya işlərinin 
həyata keçirilməsi üçün sərhəd xətti sahələri-
nin-hissələrinin ardıcıllığı məsələsi ətrafında 
fikir mübadiləsi aparmışdılar. Tərəflər deli-
mitasiya işlərinin görülməsinin qaydası üzrə 
müvafiq təlimatların layihələrini müzakirə et-
mişdilər. Həmçinin, növbəti görüşün keçiril-
məsinin tarixi və yerinin işçi qaydada müəy-
yən edilməsi barədə razılıq əldə olunmuşdu. 
Komissiyaların görüşü başa çatdıqdan sonra 
Ş.Mustafayev və M.Qriqoryan ayrıca olaraq 
nəqliyyat kommunikasiyası məsələlərini mü-
zakirə etmişdilər. Göründüyü kimi, Fransa, 
ABŞ-da səlahiyyət müddəti başa çatmaq üzrə 
olan Co Bayden administrasiyasının kənar 
müdaxilələri olmadığı təqdirdə, Azərbaycan 
və Ermənistan nəinki delimitasiya-demarka-
siya prosesini, ümumiyyətlə, bütün məsələlə-
ri, o cümlədən sülh sazişi üzrə razılaşmanı 
çox yaxında başa çatdıra bilərlər. Sülhə gedən 
yol məhz sərhəddə hər hansı vasitəçinin işti-
rakı olmadan görüşlərin keçirilməsi ilə baş-
layır. Sərhədlərin müəyyənləşdirilməsi sülh 
sazişinin razılaşdırılmasına töhfədir.

İki ölkə arasında komissiyaların işi 
haqqında əsasnamə isə 2024-cü il avqustun 
30-da imzalanmışdı. Bunun ardınca, yəni 
sentyabrın 26-da Ermənistan konstitusiya 
məhkəməsi əsasnamə (reqlament) layihəsinin 
ölkənin əsas qanununa uyğunluğunu tanı-
mışdı. Ermənistan parlamentinin təsdiqindən 
sonra ölkə prezidenti də sənədi təsdiqlədi. 
Azərbaycanda da buna bənzər proses getdi. 
Ermənistanla eyni gündə, yəni oktabrın 24-də 
Prezident İlham Əliyev də əsasnaməni təs-
diqlədi. Həmin əsasnamə, əslində, Ermənis-
tanla Azərbaycan arasında dövlət sərhədinin 

müəyyənləşməsinin ilk ikitərəfli legitim sənə-
di hesab oluna bilər. Buna qədər isə 2020-ci 
il noyabrın 10-da imzalanmış üçtərəfli razı-
laşma və onun əsasında formalaşmış ikitərəfli 
komissiyanın müəyyən təkliflər, razılaşmalar 
və kompromislər əsasında həyata keçirdiyi 
fəaliyyətlər var idi. İndi isə konkret sənəd var 
və həmin sənəd məhz reqlament qaydalarını, 
prosessual məsələləri tənzimləyir.

Komissiyaların on birinci görüşünün ke-
çiriləcəyi barədə ilk açıqlamanı isə yanvarın 
7-də yerli televiziya kanallarına müsahibə-
sində Prezident İlham Əliyev açıqlamışdı. 
Dövlətimizin başçısı ötən il Qazax rayonunun 
dörd kəndinin erməni işğalından azad edil-
məsi barədə suala cavabında dedi: “Beləliklə, 
düşünürəm ki, proses maksimum şəffaf oldu, 
həmçinin ermənilərin yeni himayədarları 
tərəfindən müsbət qarşılandı, çünki demarka-
siya prosesi də aparıldı. Əlbəttə, bu, sərhədin 
bütün perimetri üzrə dəqiqləşdirmə üçün tə-
kan verməlidir. Delimitasiya və demarkasiya 
üzrə Ermənistan və Azərbaycan komissiyala-
rının razılaşdırdığı protokol elə ondan xəbər 
verir ki, sərhədin dəqiqləşdirilməsi zamanı bir 
çox amillər – təhlükəsizlik, kommunikasiya-
lar, yaşayış məntəqələri, tarixi, ekoloji amillər 
və sair nəzərə alınmalıdır. Yəni, Ermənistanla 
Azərbaycan arasında mövcud olan şərti sər-
həd, birincisi, ehkam deyil. Bizim mövqeyi-
miz həmişə ondan ibarət olub ki, bunun üçün 
mənim dediyim bir çox bu və ya digər amil-
lərin dəqiqləşdirilməsi tələb olunur. Amma 
bildiyim kimi, bu ay, hər halda bizim təşəb-
büsümüzlə, təklifimizlə delimitasiya məsələ-
sini davam etdirmək üçün delimitasiya üzrə 
Azərbaycan və Ermənistan komissiyalarının 
növbəti görüşü olmalıdır. Bizim metodologi-
ya üzrə yanaşmamız var, onu erməni tərəfinə 
təqdim etmişik. Mənə məruzə etdilər ki, aldı-
ğımız şifahi cavab ondan xəbər verir ki, onla-
rın tərəfindən xüsusi etiraz yoxdur. Beləliklə, 
yaşayıb görərik«”

Delimitasiya prosesində müəyyən müs-
bət nəticələr olsa da, sülh danışıqları ilə bağlı 
razılaşdırılmamış məqamlar üzrə hələlik irə-
liləyiş yoxdur. Xarici işlər naziri Ceyhun Bay-
ramov yanvarın 16-da gürcüstanlı həmkarı 
Maka Boçorişvili ilə birgə mətbuat konfran-
sında deyib ki, Azərbaycan Ermənistanla sülh 
sazişi üzrə yüksək nəticələrə, eyni zaman-
da, delimitasiya prosesində inkişafa nail olsa 
da, Ermənistanda revanşist meyillərin olması, 
bu dövlətin militarist siyasət yürütməsi və 
konstitusiyasında Azərbaycana qarşı ərazi id-
diaları saxlaması bizdə ciddi şübhələr yaradır.

Dövlət İdarəçilik Akademiyasının mü-
şaviri, Bakı Politoloqlar Klubunun rəhbə-
ri Zaur Məmmədov mövzu ilə bağlı XQ-yə 
açıqlamasında bildirdi ki, Azərbaycan və Er-
mənistan arasında danışıqlar hazırda bir neçə 
istiqamətdə gedir. Onun sözlərinə görə, iki gün 
əvvəl danışıqlar prosesində daha bir vacib is-
tiqamətlərdən sayılan şərti sərhədin delimita-
siya və demarkasiyası ilə bağlı komissiyanın 
görüşünün keçirilməsi, bu zaman prosesə bü-
tün sərhədyanı ərazilərdə start verilməsinə dair 
qərarın qəbul edilməsi özlüyündə irəliyə doğ-
ru atılmış addımlardan biridir: “Əlbəttə, əldə 
olunmuş razılaşma optimist olmağa imkanlar 
yaradır. Bilirsiniz ki, Azərbaycan və Ermənis-
tan arasında sərhədin, ümumiyyətlə, haradan 

keçməsi uzun illərdir diskussiya predmetidir. 
Əslində, indi də belədir. Çünki söhbət ondan 
gedir ki, ümumiyyətlə, Ermənistan dövləti 
hansı sərhədlər daxilində olmalı idi, olmalıdır 
və necə oldu ki, onun sərhədləri indiki ölçülərə 
gəlib çıxdı. Hər kəsə məlumdur ki, indiki Er-
mənistan dövləti Azərbaycan torpaqlarında 
qurulub. O dövrdə İrəvan ermənilərə güzəştə 
gedilib. Ararat Respublikası (1918-1920-ci il-
lərdə mövcud olmuş ilk erməni dövləti bəzən 
belə adlandırılır–S.H.) 1920-ci il noyabrın 
29-da süqut etdikdən və orada sovet hakimiy-
yəti qurulduqdan sonra bu dövlətin ərazisi 
süni olaraq 9 min kvadratkilometrdən 29 min 
kvadratkilometrə çatdırılıb. Buna görə də şərti 
sərhədyanı ərazilərlə bağlı yanvarın 16-dakı 
açıqlamanın verilməsi, zənnimcə, ictimaiyyətə 
açıqlanmayan digər vacib anlaşmaların da ola 
biləcəyindən xəbər verir. Digər vacib anlaşma-
lar Ermənistan və Azərbaycan arasında ya əldə 
olunub, ya da əldə olunmaq üzrədir. Bu anlaş-
malar, əlbəttə, ölkəmizin maraqlarını qoruyan 
və əhatə edən istiqamətlərlə bağlıdır”.

Politoloq qeyd etdi ki, o cümlədən əgər 
biz şərti sərhədlərdən bəhs ediriksə, istər-
istəməz, Prezident İlham Əliyevin də bildir-
diyi kimi, azərbaycanlıların dədə-baba tor-
paqlarına qayıdışı barədə də danışmalıyıq. 
Müsahibimiz dedi ki, soydaşlarımızın tarixi 
torpaqlarına qayıdışı məsələsi də yaxın gələ-
cəkdə müzakirə predmeti ola bilər. Bu məsələ 

üzrə ilk dəfə 44 günlük Vətən müharibəsin-
dən sonra Avropa İttifaqı Şurası prezidentinin 
evsahibliyi etdiyi Azərbaycan və Errmənistan 
liderləri arasındakı görüşdə açıqlama verildi. 
Həmin dövrdə ilk dəfə olaraq azərbaycanlıla-
rın qayıdışı məsələsi Aİ Şurasının sabiq pre-
zidenti Şarl Mişel tərəfindən səsləndirilmişdi. 
Bundan sonrakı proseslərdə Qərbi Azərbay-
can İcması Ermənistan baş nazirinə görüşlə 
bağlı müraciət etsə də, Nikol Paşinyan hələ 
də bu müraciətləri cavabsız qoyur.

Z.Məmmədovun sözlərinə görə, ancaq 
yanvarın 7-də Prezident İlham Əliyevin yerli 
televiziya kanallarına müsahibəsində səslən-
dirdiyi fikirlər və bundan sonra N.Paşinyanın 
Azərbaycanın ritorikanı dəyişəcəyi təqdirdə 
bu məsələyə baxılacağını istisna etmədiyi-
ni bildirməsi faktiki olaraq ondan xəbər ve-
rir ki, şərti sərhədyanı ərazilərlə bağlı əldə 
edilmiş razılıq həm də sistemli yanaşmanı 
ehtiva edir: “Bu sistemli yanaşma isə ondan 
ibarətdir ki, Azərbaycanın az öncə qeyd et-
diyim digər məlum tələbi də bundan sonra 
müzakirə predmeti olacaq. Eyni zamanda, 
onu da qeyd etmək lazımdır ki, Azərbaycan 
və Ermənistan arasında sülh və dövlətlərarası 
münasibətlərin qurulması haqqında ikitərəfli 
saziş layihəsi üzrə danışıqlar davam etməkdə-
dir. Bu sənədin razılaşdırılması istiqamətində 
müzakirələrin yekunlaşması prosesi 2024-cü 
ildə yekunlaşmadı. Çünki məlum səbəblər var 
idi. Həmin məsələlər hələ də həllini tapmayıb. 
hmid edək ki, əvvəlki illərdə razılaşdırılması 
mümkün olmayan məsələlərlə bağlı 2025-ci 
ildə razılaşma mümkün olacaq”.

Politoloq onu da bildirdi ki, rəsmi İrəvan 
bir tərəfdən Avropa İttifaqının müşahidə mis-
siyasının müddətini uzatmaq niyyətindədir. 
Digər tərəfdən isə ABŞ Ermənistan sərhəd-
çilərinə bu və ya digər istiqamətlərdə kömək 
edəcəkdir. Bu isə o deməkdir ki, sülh danışıq-
larının müəyyən şərtləri Ermənistan tərəfin-
dən yerinə yetirilmir, amma bunun əvəzində 
İrəvan güzəştə getməli və ölkəmizin danışıq-
lardakı digər tələbləri ilə razı olmalıdır.

SΩ[aYΩW HƏ0İD  
X Q

İstiqlal tariximizin 20 Yanvar səhifəsi
Dünən 1izami Gəncəvi adı-

na Milli Azərbaycan Ədəbiyyatı 
Muzeyində 20 Yanvar faciəsinin 
�5-ci ildönümünə həsr olunan 
“İstiqlal tariximizin 20 yanvar 
səhifəsi” mövzusunda elmi ses-
siya keçirilib.

Əvvəlcə Vətənimizin istiqlalı 
yolunda canlarını fəda edən bütün 
şəhidlərin xatirəsi bir dəqiqəlik 
sükutla yad edilib.

Tədbiri giriş sözü ilə muze-
yin direktoru akademik Rafael 
Hüseynov açaraq 1990-cı ilin 20 
Yanvar hadisələrinin baş verdiyi 
tarixi dövr haqqında ətraflı mə-
lumat verib. O, ölkəmizin rəs-
mi təqviminə hmumxalq Hüzn 
Günü kimi daxil edilmiş 20 Yan-
var gününün Azərbaycan xalqının 
tarixində sadəcə ağrı və acı ilə 
xatırlanacaq gün deyil, həm də 
şərəf günü olduğunu vurğulayıb. 
Qeyd edib ki, bu qanlı cinayət 
xalqımızın mübarizə əzmini qıra 
bilmədi. 20 Yanvar faciəsi həm 
də Azərbaycan xalqının iradəsi-
nin sarsılmazlığını, mətinliyini 
göstərdi. Bu hadisə Azərbaycan 
milli kimliyinin formalaşmasına 
mühüm təsir etdi.

Rafael Hüseynov daha son-
ra vurğulayıb ki, 1990-cı ilin 20 
Yanvar hadisələri əslində istiqla-
lımızın, Azərbaycanın müstəqil-

liyinin bərpasına aparan yolun 
başlanğıcıdır. 

Direktor bildirib ki, 1990-cı il 
yanvarın 19-dan 20-nə keçən gecə 
Azərbaycan televiziyasının enerji 
bloku partladıldı, respublikada 
televiziya verilişləri dayandırıl-
dı. Bu addımı atmaqda məqsəd 
Azərbaycanın haqq səsinin, Azər-
baycan gerçəklərinin dünyaya 
çatdırılmasının qarşısını almaq 
idi: “Məhz bu faciədən sonra 
milli azadlıq hərəkatı tam siyasi 
reallığa çevrilib dönməz xarakter 
aldı. Sovet rəhbərliyi xalqımızı 
qorxu ilə susdurmağa çalışsa da, 
səhəri gün şəhidlərimizin dəf-
ninə milyonlarla insan qoşuldu. 
Azərbaycan xalqı yanvarın 22-də 
paytaxtın Azadlıq meydanında 
20 Yanvar şəhidlərinin dəfni ilə 
əlaqədar matəm yürüşü keçirdi”.

Akademik Rafael Hüseynov 
faciəyə ilk siyasi qiymətin gör- 
kəmli dövlət xadimi Heydər 
Əliyev tərəfindən verildiyini nə- 
zərə çatdırıb. Bildirib ki, dünya  
şöhrətli siyasətçi Heydər Əliyev 
məqsədli şəkildə SSRİ-dəki bütün 
vəzifələrindən uzaqlaşdırılmasına 
və ciddi nəzarətdə saxlanılmasına 
rəğmən hadisədən bir gün sonra 
öz həyatını təhlükə altına qoyaraq 
Azərbaycanın Moskvadakı daimi 
nümayəndəliyinə gələrək faciənin 
beynəlxalq hüquqa, humanizm 
prinsiplərinə zidd, siyasi rəhbər-
lərin xəyanəti üzündən yol veril-
miş kobud siyasi səhv olduğunu 
açıq şəkildə bəyan edib.

Muzeyin direktoru vurğulayıb 
ki, artıq 4 ildən artıqdır 20 Yanvar 
ölkəmizdə bədbin ovqatda qeyd 
olunmur, çünki Müzəffər Ali Baş 

Komandan İlham Əliyevin rəh-
bərliyi ilə torpaqlarımızın işğaldan 
qurtarılması, Azərbaycanın adının 
tarixə qalib dövlət kimi yazılma-
sından sonra bütün şəhidlərimizin 
ruhları şaddır. 

Çıxışının sonunda akademik 
Rafael Hüseynov Qanlı Yanvar 
hadisələrindən 35 il keçməsinə 
baxmayaraq, xalqımızın faciə 
şəhidlərinin xatirəsini hər zaman 
əziz tutduğunu bildirib. Qeyd 
edib ki, şəhidlərimizin fədakarlığı 
sayəsində bu gün biz müstəqil və 
güclü bir dövlətə sahibik. Nə qə-
dər zaman keçsə də, bu faciə heç 
zaman Azərbaycan xalqı tərəfin-
dən unudulmayacaq.

Sonra muzeyin komparativis-
tika və bədii tərcümə şöbəsinin 
müdiri professor Şəfəq Əlibəyli 
20 Yanvar faciəsi günlərində ke-
çirdiyi hiss və duyğularını bölü-
şüb.

Tədbirdə, həmçinin muzeyin 
Yeni və müasir Azərbaycan ədə-
biyyatının tədqiqi və təqdimi şö-
bəsinin böyük elmi işçisi filologi-
ya üzrə fəlsəfə doktoru Göyərçin 
Mustafayeva 20 Yanvar faciəsini 
yaddaşlarda yaşadan poeziya nü-
munələrindən bəhs edib. 
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Xəzərin suyu içməli olacaq
6umTayıWda WiNiləcəN ]aYod Kər Jün ��� min NuEmHWr şirin su YHrəcəN
Su ehtiyatlarından səmərəli istifadənin təkmilləşdirilməsi, içməli su tə-

chizatının yaxşılaşdırılması və bu sahəyə yeni texnologiyaların cəlb olun-
ması sosial-iqtisadi inkişafda mühüm əhəmiyyət kəsb edir. Təsadüfi deyil 
ki, Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyev ölkənin su təh-
lükəsizliyi, əhalinin içməli su ilə təminatının artırılması və bu sahəyə yeni 
texnologiyaların cəlb edilməsi məqsədilə 202�-cü il aprelin 12-də “Dəniz 
suyunun duzsuzlaşdırılması yolu ilə içməli su istehsalı sahəsində pilot la-
yihənin həyata keçirilməsi tədbirləri haqqında” sərəncam imzalayıb.

Sənəddə Bakı şəhərinin və ətraf əra-
zilərin su təchizatının yaxşılaşdırılması 
üçün dəniz suyunun duzsuzlaşdırılması 
yolu ilə içməli su istehsalı sahəsində pilot 
layihənin həyata keçirilməsi nəzərdə tu-
tulur. Həmin il aprelin 19-da isə Nazirlər 
Kabineti Prezident sərəncamının icrasının 
təmin edilməsi barədə müvafiq sənəd im-
zalayıb.

gtən dövrdə qeyd edilən layihəyə dair 
tədbirlərin koordinasiyalı icrasının təmin 
edilməsi üçün aidiyyəti qurumların nü-
mayəndələrinin iştirakı ilə işçi qrup yara-
dılıb, layihənin icrası ilə bağlı məsələlər 
müzakirə olunub. Eyni zamanda, layihə 
üzrə müvafiq sənədlərin hazırlanması is-
tiqamətində lazımi işlər aparılıb, inves-
torların cəlb olunması üçün müsabiqənin 
keçirilməsi qərara alınıb. Bu məqsədlə İq-
tisadiyyat Nazirliyi tərəfindən dövlət-özəl 
tərəfdaşlığı çərçivəsində dəniz suyunun 
duzsuzlaşdırılması ilə içməli su istehsalı 
zavodu layihəsinin reallaşdırılması üçün 
2024-cü il fevralın 8-də müsabiqə elan olu-
nub. Bugünlərdə həmin müsabiqəyə yekun 
vurularaq qalib şirkətin adı açıqlanıb. 

Nazirlikdən XQ-yə verilən məlumata 
görə, müsabiqəyə təqdim olunmuş təklif-
lərin texniki və maliyyə qiymətləndirilmə-
sinin nəticələrinə görə, Səudiyyə Ərəbista-
nının “AC:A PoZer” şirkətinin rəhbərlik 

etdiyi konsorsiumun təklifi müsabiqədə 
1-ci yeri tutub. Yeri gəlmişkən, “AC:A 
PoZer” şirkətinin rəhbərlik etdiyi konsor-
siumun digər üzvü Türkiyənin “,C İÇTAŞ 
İNŞAAT SANAYİ VE TİCARET A.Ş.” 
şirkətidir. Müsabiqədə 2-ci və 3-cü sıralar-
da isə müvafiq olaraq İsrailin “,DE :ater 
Assets Ltd” və Birləşmiş Ərəb Əmirliklə-
rinin “Metito 8tilities Limited” şirkətləri 
yer alıb.

Qeyd edək ki, layihə çərçivəsində kon-
sorsium tərəfindən qoyulacaq investisiya 
hesabına Sumqayıt Kimya Sənaye Parkın-
da gündəlik istehsal gücü 300 min kubmetr 
su olan zavodun tikintisi planlaşdırılır. 
Müəssisənin 2,5 il ərzində tikilməsi nəzər-
də tutulur. Müqaviləyə əsasən, layihənin 
müddəti 27,5 ildir. Belə ki, konsorsium 
layihəni bu müddətdə idarə etdikdən sonra 
müəssisə Azərbaycan Dövlət Su Ehtiyatla-
rı Agentliyinin idarəetməsinə keçəcək.

Layihə Bakı şəhəri və Abşeron yarıma-
dasının içməli suya artan tələbatını təmin 
etmək, şirin su mənbələrini şaxələndirmək, 
içməli su təchizatı sahəsində beynəlxalq 
təcrübəni və texnologiya transferini sti-
mullaşdırmaq və xarici sərmayə cəlbi baxı-
mından mühüm töhfədir. Eyni zamanda, 
pilot layihənin uğurlu icrası ölkəmizdə 
gələcəkdə dövlət-özəl sektor tərəfdaşlığı 
çərçivəsində infrastruktur layihələrinin re-

allaşdırılmasına əlverişli imkan yaradacaq.
Yeri gəlmişkən, 2004-cü ildə təsis edil-

miş “AC:A PoZer” şirkəti suyun duzsuz-
laşdırılması və “yaşıl” hidrogen sahələrin-
də qabaqcıl özəl şirkətlərdən biridir. Şirkət 
13 ölkədə – Yaxın Şərq, Afrika, Mərkəzi 
Asiya və Cənub-Şərqi Asiyada fəaliyyət 
göstərir. 4 mindən çox işçi olan şirkətin 
portfeli istismarda olan, inkişaf etdirilən və 
tikilməkdə olan 94 layihədən ibarətdir. Hə-
min layihələrin sərmayə dəyəri 97 milyard 
ABŞ dolları təşkil edir. “AC:A PoZer” 
şirkəti 69 qiqavat enerji istehsalı və gündə-
lik 8 milyon kubmetr suyun duzsuzlaşdırıl-
ması potensialına malikdir.

Genişmiqyaslı layihələrdə 50 ildən çox 
təcrübəsi olan Türkiyənin tanınmış şirkəti 
“,C İçtaş İnşaat Sanayi ve Ticaret A.Ş.” isə 
sənaye, infrastruktur, investisiya, enerji is-
tehsalı və paylanması, turizm və s. sahələr-
də fəaliyyət göstərir. Şirkətin 20 mindən 
çox işçisi var.

Beləliklə, Xəzər dənizinin suyunun 
duzsuzlaşdırılması layihəsi bir daha onu 
göstərir ki, respublikamızda belə bir təşəb-
büsün gerçəkləşdirilməsində əsas məqsəd 
Azərbaycanın sürətli inkişafını təmin et-
mək, insanların rifah halını yaxşılaşdır-
maq, son illərdə iqlim dəyişmələrinin təsiri 
nəticəsində su ehtiyatlarının azalmasının 
qarşısını almaqdır. 

Mütəxəssislərin bildirdiyinə görə, son 
20-30 ildə respublikamızın su ehtiyatları 
10-15 faizə qədər azalıb. Əlbəttə, bu, bir 
sıra amillərlə, məsələn, tələbatın artması, 
su ehtiyatlarından qeyri-səmərəli istifadə 
və su itkilərinin çoxalması ilə bağlı olub. 
Ona görə də vəziyyətdən çıxış yolu kimi 
alternativ su mənbələrindən biri–Xəzər 
dənizi suyunun duzsuzlaşdırılması qənaəti 
artıq qətiləşdirilib. 

Xatırladaq ki, Xəzər dənizi suyunun 
duzsuzlaşdırılması kompleksi 2013-cü 
ildə istifadəyə verilib. 2016-cı ildə burada 
əlavə tikinti işləri aparılmadan ikinci xətt 
quraşdırılıb. Hər xəttin istehsal gücü 1000 
kubmetrə bərabər olub. Yəni gün ərzin-
də dənizdən qəbul edilən 2500 kubmetrə 
yaxın duzlu su müəssisəyə daxil olduqdan 
sonra həmin sudan 2000 kubmetri içməyə 
yararlı hala gətirilib. 

Sözügedən infrastrukturda aparılan 
tikinti və yenidənqurma işləri nəticəsində 
dənizdən suyun götürülməsi üçün uzun-
luğu 200 metr olan damba inşa edilib. 
Müəssisədə əks osmos membranları ilə tə-
chiz olunan yüksək texnoloji avadanlıq və 
elektron idarəetmə sistemi qurulub. Həcmi 
500 və 200 kubmetr olan xüsusi örtüklə 
izolyasiya edilən üç metal su çəni quraş-
dırılıb, tutumu 500 və 2500 kubmetr olan 
yeraltı su anbarları inşa edilib.

Son 1 ildə ölkədə “təmiz” 
enerji istehsalı 2 dəfə çoxalıb

202�-cü il üzrə elekt-
rik enerjisi göstəricilərinə 
dair operativ məlumatlara 
əsasən, yanvar-dekabr ay-
larında Azərbaycanda 28 
milyard ���,1 milyon ki-
lovat-saat elektrik enerjisi 
istehsal olunub. Bu barədə 
XQ-yə Energetika 1azirli-
yindən məlumat verilib. 

Bildirilib ki, il ərzində is-
tehsal olunmuş ümumi elektrik 
enerjisinin 24 milyard 543,2 
milyon kilovat-saatı istilik 
elektrik stansiyalarının, 3  mil-
yard 11 milyon kilovat-saatı 
isə su elektrik stansiyalarının 
payına düşüb. gtən il ölkənin 
bərpaolunan enerji mənbələri 
üzrə istehsal olunmuş elektrik 
enerjisinin həcmi 839,9 mil-
yon kilovat-saat təşkil edib. 
Hesabat dövründə külək elekt-
rik stansiyalarında 51,1 milyon 
kilovat-saat, günəş elektrik 
stansiyalarında 556,3 milyon 
kilovat-saat, Bərk Məişət Tul-
lantılarının Yandırılması Za-
vodunda isə 232,5 milyon 

kilovat-saat elektrik enerjisi 
istehsal edilib. 2024-cü ildə al-
ternativ və bərpaolunan enerji 
mənbələri üzrə elektrik ener-
jisi istehsalı əvvəlki ilə nis-
bətən 1 milyard 728,7 milyon 
kilovat-saat artaraq 3 milyard 

850,9 milyon kilovat-saata ça-
tıb.  

Nazirliyin məlumatına 
görə, hesabat dövründə elekt-
rik enerjisinin istehsalı “Azə-
renerji” ASC üzrə 25 milyard 
138,6 milyon kilovat-saat (is-

tilik elektrik stansiyalarında 
22 milyard 322,9 milyon kilo-
vat-saat, su elektrik stansiyala-
rında 2 milyard 815,7 milyon 
kilovat-saat), Naxçıvan Mux-
tar Respublikası Dövlət Ener-
getika Xidməti üzrə isə 490,4 
milyon kilovat-saat təşkil edib. 
İl ərzində muxtar respublika 
üsrə istehsal edilmiş ümumi 
elektrik enerjisinin 253,4 mil-
yon kilovat-saatı istilik, 176,2 
milyon kilovat-saatı su, 60,8 
milyon kilovat-saatı isə günəş 
elektrik stansiyalarının payı-
na düşüb. Hesabat dövründə 
“Azərişıq” ASC üzrə külək 
elektrik stansiyalarında 38,5 
milyon kilovat-saat, müstəqil 
elektrik stansiyaları üzrə isə 
2 milyard 726,6 milyon kilo-
vat-saat elektrik enerjisi isteh-
sal olunub.  

2024-cü ildə ölkə üzrə 1 
milyard 397,5 milyon kilo-
vat-saat elektrik enerjisi ixrac 
edilib. İdxal olunmuş elektrik 
enerjisinin həcmi isə 170,5 
milyon kilovat-saat təşkil edib.

Kirayə mexanizmi ailələrə mənzil 
sahibi olmaq imkanı verir

İpoteka və Kredit Zəmanət Fondu şəxsi yığımları yetərli olmayan 
vətəndaşların mənzil şəraitinin yaxşılaşdırılmasını və satmaq öhdəliyi ilə 
kirayə mexanizminin icrasını uğurla davam etdirir. Bu məqsədlə ötən il 
2 minə yaxın ailə dövlətdən kirayəyə mənzil götürüb. Bu barədə XQ-yə 
İpoteka və Kredit Zəmanət Fondundan məlumat verilib.

Bildirilib ki, 2024-cü ildə kirayə 
mexanizmi çərçivəsində 1871 müqavilə 
rəsmiləşdirilib ki, bu da əvvəlki ilin ana-
loji göstəricisi ilə müqayisədə 30,9 faiz 
çoxdur. hmumilikdə, ötən ilin sonunadək 
kirayə mexanizmi vasitəsilə 6257 ailə özü-
nün yaşayış şəraitini yaxşılaşdırıb. Onların 

isə 60 faizindən çoxunu gənclər və gənc 
ailələr təşkil edib.

Qeyd edək ki, indiyədək satmaq öh-
dəliyi ilə kirayə mexanizmi çərçivəsində 
fond tərəfindən vətəndaşlara 14 ünvanda 
mənzillər təqdim edilib. Onlardan 6-sı 
Bakı, 2-si Sumqayıt və 3-ü Xırdalan şəhər-

lərində, 3-ü isə Abşeron rayonunun Ma-
sazır, Saray və Məmmədli qəsəbələrində 
yerləşir.

AYİB ölkəmizə 4 milyard 
avroluq investisiya yatırıb

Avropa Yenidənqurma və İnkişaf 
Bankının �AYİB� Azərbaycandakı 
investisiya portfelinin həcmi əvvəlki 
ayla müqayisədə 15� milyon avro və 
ya 18,� faiz artaraq artaraq 1 milyard 
�0 milyon avro təşkil edib. İcra edilən 
mühüm layihələrin sayı isə �1-dən �2-
yə yüksəlib.

Bankın açıqlamasına əsasən, portfelin 
92 faizini (946 milyon avro) dayanıqlı in-
frastruktura yatırımlar, 5 faizini (50 mil-
yon avro) sənaye, ticarət və aqrobiznes 
investisiyaları, 3 faizini (34 milyon avro) 
isə maliyyə institutlarına yatırımlar təşkil 
edir. Bankın ölkədəki əməliyyat aktivləri-
nin həcmi isə 0,3 faiz artaraq 668 milyon 
avro təşkil edib.

Bununla da, AYİB indiyədək Azər-

baycana 194 layihə çərçivəsində 3,962 
milyard avro həcmində investisiya yatırıb. 
Həmin məbləğin 81 faizi (3,212 milyard 
avro) borcgötürənlər tərəfindən real iqtisa-
diyyata yönəldilib. hmumi investisiyalar-
da özəl sektorun payı 26 faizdən 37 faizə 
yüksəlib.

hDM 4 faizdən çox artıb
Dövlət Statistika Komitəsindən “XQ” bildirilib ki, 202�-cü ildə ölkədə 

12�,� milyard manatlıq və ya əvvəlki illə müqayisədə �,1 faiz çox ümumi 
daxili məhsul �hDM� istehsal olunub. İqtisadiyyatın neft-qaz sektorunda 
əlavə dəyər 0,� faiz, qeyri-neft-qaz sektorunda isə �,2 faiz artıb.

hDM istehsalının 35,9 faizi sənaye, 
10,7 faizi ticarət, 7 faizi nəqliyyat, 6,7 faizi 
tikinti, 5,7 faizi kənd təsərrüfatı, 1,9 faizi 
informasiya və rabitə sahələrinin payına 
düşüb, məhsula və idxala xalis vergilər 
hDM-in 9,8 faizini təşkil edib. Əhalinin 
hər nəfərinə düşən hDM 12 min 382,5 ma-
nata bərabər olub.

Azərbaycanda ilk dəniz dibi 
dərinləşdirən gəmi inşa olunur
Bakı Gəmiqayırma Zavodunda ölkəmizin ilk  dibdərinləşdirən gəmi-

nin inşa olunur. “Damen Cutter �CSD� �50” tipli həmin gəminin bu il ha-
zır olacağı gözlənilir. Bu barədə 1iderlandın gəmiqayırma şirkəti “Damen 
Shipyards Group”un nümayəndəsinə istinadən “DredgingToday” saytı 
məlumat yayıb.

Bakı Gəmiqayırma Zavodu ilə əmək-
daşlıqdan məmnunluğunu ifadə edən “Da-
men” şirkətinin satış üzrə meneceri Alek-
sandr Şamray kollektivin layihə üzərində 
peşəkarlıqla çalışdığını və bunun məhsu-
lun keyfiyyətinə müsbət təsir göstərdiyini 
bildirib. “Xüsusilə də nəzərə alsaq ki, bu, 
Bakıdakı tərsanədə inşa edilən ilk belə gə-
midir. Tikinti işlərinin hazırkı tempi bizi 
qane edir”, – deyə o əlavə edib. 

Qeyd edək ki, “Mühəndis Soltan Kazı-
mov” adlı dibdərinləşdirən gəmi Bakı Li-
manı üçün tikilir. Bu isə limanın genişlən-

dirilməsi və son beş ildə Xəzər dənizinin 
səviyyəsinin xeyli dərəcədə aşağı düşməsi 
ilə  əlaqədar zəruri hesab edilir.

TAP ötən il Avropaya 11 milyard 
kubmetrdən çox qaz nəql edib
202�-cü il dekabrın 22-dək Transadriatik Boru Kəməri �TAP� ilə Av-

ropaya, ümumilikdə, 11 milyard ��0 milyon kubmetr qaz nəql olunub. Bu 
barədə boru kəmərinin istismarını həyata keçiriən TAP AG konsorsiumu 
məlumat yayıb.

Qurumdan bildiriblər ki, ilin əvvəlin-
dən boru kəməri ilə İtaliyaya 9,44 mil-
yard kubmetr, Yunanıstana 1,06 milyard 
kubmetr, Bolqarıstana isə 0,78 milyard 
kubmetr təbii qaz tədarük olunub. Mə-
lum olduğu kimi, TAP Xəzər dənizinin 
Azərbaycan sektorunda yerləşən “Şahdə-
niz” yatağından çıxarılan qazı Avropaya 
nəql edir. 877 kilometr uzunluğunda olan 
boru xətti Türkiyə –Yunanıstan sərhədində 
(Kipoi) Trans-Anadolu Qaz Boru Kəmə-
ri (TANAP) ilə birləşir. Boru kəməri Yu-
nanıstan və Albaniya ərazilərindən, daha 
sonra Adriatik dənizdən keçərək İtaliyanın 
cənub sahillərinədək uzanır.  

TAP mövcud və potensial interkon-
nektorlar vasitəsilə Cənub-Şərqi Avropa 

ölkələrinin qazla təchizatına imkan yara-
dır. 2022-ci ilin oktyabr ayından istismara 
verilmiş Yunanıstan – Bolqarıstan (,GB) 
interkonnektoru TAP-dan götürdüyü qazı 
Bolqarıstana nəql edir. Bununla yanaşı, 
TAP-ın Yunanıstan və Albaniyaya, həm-
çinin, İtaliyanın cənub sahillərinə çıxışı 
Azərbaycan qazının Avropa bazarlarına 
çıxışına əlavə imkanlar yaradır.

Artım proqnozu dəyişməyib
Dünya Bankı Azərbaycanda ümumi daxil məhsulun 2025-ci ildə 2,7 

faiz, 202�-cı ildə isə 2,� faiz artacağını proqnozlaşdırır. Hesabata görə, 
202�-cü ildə Azərbaycan iqtisadiyyatı � faiz artıb ki, bu da 202�-cü ildə 
əldə olunmuş 1,1 faizlik göstəricisindən xeyli yüksəkdir. Bu barədə məlu-
mat bankın “Qlobal iqtisadi perspektivlər” hesabatının yanvar buraxılı-
şında yer alıb.

Nəşrin məlumatına görə, 
Dünya Bankının Azərbayca-
nın iqtisadi artımı ilə bağlı 
rəyi oktyabr ayı ilə müqa-
yisədə  dəyişməz qalsa da, 
iyun ayının proqnozunu 0,3 
faiz bəndi üstələyib. 

Xatırladaq ki, Azərbay-
canın İqtisadiyyat Nazirli-
yi ölkə üzrə ümumi daxili 
məhsulun 2025-ci ildə 3,5 
faiz, 2026-cı ildə isə 2,8 faiz 
artacağını proqnozlaşdırır. 
Bu da Dünya Bankının mü-
vafiq proqnozlarından xeyli 
çoxdur.

SΩK৻IΩn৻ Ka]ÕrOaGÕOar�  
VaT৻I BA<RA02V� 
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Milli nəqliyyat və kommunikasiya 
sistemimiz modernləşmə yolunda

<Hni KoldinT oHYiN Yə səmərəli idarəHWməyə NHoidi Wəmin HdəcəN
Prezident İlham Əliyevin ölkəyə rəhbərlik etdiyi bütün dönəmlərdə 

idarəetmə fəaliyyəti ilə bağlı həyata keçirilən islahatlar sistemli və ardıcıl 
xarakter daşıyıb. Respublikada həm yeni nazirliklər yaradılıb, həm 
ayrı-ayrı nazirliklərin təkrarlığı aradan qaldırılıb, həm birləşmə prosesi 
gedib, həm də bəziləri ləğv edilib. Bir sözlə, dövlət başçısı çevik idarəetmə 
mexanizminə hər zaman xüsusi diqqət yetirib, ölkədə idarəetmənin daha 
çevik mexanizmlər vasitəsilə gerçəkləşdirilməsinə mühüm önəm verib. 

Qloballaşma və inteqrasiya proseslə-
rinin sürətlənməsi ilə xarakterizə olunan 
XX, əsr milli iqtisadiyyatın və onun ay-
rı-ayrı sektorlarının inkişafına öz təsirini 
göstərir. Qlobal məkanda baş verən so-
sial-iqtisadi proseslər bütövlükdə milli 
təsərrüfatların, eləcə də ayrı-ayrı sahələrin 
qarşısında müəyyən vəzifələr qoyur ki, bu 
vəzifələrin də uğurlu icrasını nəqliyyat 
sektorunun iştirakı olmadan təsəvvür et-
mək mümkün deyil.

Bütün bunları nəzərə alan Azərbaycan 
hökuməti ölkədə nəqliyyat sisteminin tək-
milləşdirilməsi, nəqliyyat xidmətlərinin 
yaxşılaşdırılması istiqamətində davamlı 
addımlar atır, hazırlanan müvafiq proqram 
və layihələri uğurla reallaşdırır. Dövlət 
başçısının imzaladığı qərar və sərəncamlar 
ölkəmizin nəqliyyat sistemində idarəet-

mənin və xidmətlərin təkmilləşdirilməsi, 
beynəlxalq tələblərə uyğunlaşdırılması, 
ümumilikdə, milli nəqliyyat sisteminin 
dünya nəqliyyat sisteminə inteqrasiyasının 
hüquqi əsaslarını təşkil edir. 8ğurla ger-
çəkləşdirilən həmin qərar və sərəncamların 
nəticəsidir ki,  müəyyən layihə və proq-

ramlar mühüm nəqliyyat-tranzit qovşağı 
kimi Azərbaycan Respublikasında yeni bir 
nəqliyyat sistemi formalaşdırır.

Azərbaycanda bir neçə dövlət quru-
mu, dövlət şirkəti var ki, onlar ölkə iqti-
sadiyyatı üçün strateji əhəmiyyət daşıyır, 
dövlət inhisarındadır. Ancaq orada, o 
şirkətlərdə idarəetmə qaydaları dəyişdiril-
məlidir. Korporativ idarəetmə prinsipləri 
tətbiq edilməlidir. Dünyanın inkişaf etmiş 
ölkələrinin aparıcı korporasiyalarının təc-
rübəsi öyrənilməli və tətbiq edilməlidir. Bu 
şirkətlər tam şəffaf fəaliyyət göstərməlidir-
lər. Prezident İlham Əliyev cari il yanvarın 
7-də yerli televiziya kanallarına müsahibə-
sində  bu barədə  deyib: “Son bir neçə il 
ərzində dövlət şirkətlərində yeni idarəet-
mə modeli tətbiq olunmağa başlanmışdır. 
İdarə heyətləri yaradıldı, idarə heyətlərinin 

rəhbərləri vəzifəsinə dövlət məmurları tə-
yin edildi və beləliklə, dövlət şirkətlərin-
dəki problemlər tam açılmışdır. 8zun illər 
dövlət şirkətləri, əfsuslar olsun ki, təkcə 
təbii inhisarçı deyil, eyni zamanda, zərərlə 
işləyən şirkətlər idi. Bunun bir çox səbəb-
ləri var”.

glkə rəhbəri müsahibədə dövlət şirkət-
lərində nəzərə çarpan çatışmazlıqların – 
uzun illər özünü qabarıq büruzə verən bir 
sıra problemlərin idarəetmədə olan qüsur-
lar və pozuntularla bağlı olduğunu bildi-
rib. Prezident İlham Əliyev belə vəziyyətə 
son qoymaq üçün artıq 10-a yaxın dövlət 
şirkətində yeni idarəetmə modelinin  yara-
dılmasına qərar verdiyini və bunun müsbət 
nəticələrinin isə müşahidə edildiyini deyib. 
Prezident İlham Əliyev Dövlət Neft Şirkə-
ti və “Azərbaycan Hava Yolları”nın uzun 
illər zərərlə işlədiklərini, dövlət büdcəsinə 
müraciət etdiklərini, dövlətdən dotasiya 
aldıqlarını, hazırda isə sağlamlaşdırma və 
kadr islahatı mərhələsini artıq uğurla başa 
çatdıraraq  yeni idarəetmə modeli əsasında 
gəlir qazandıqlarını, öz ehtiyaclarını özləri 
qarşıladıqlarını da vurğulayıb. 

Dövlətimizin başçısı fikirlərinin da-
vamında Azərbaycan Nəqliyyat və Kom-
munikasiya Holdinqinin (AZCON) ya-
radılması barədə də fikirlərini diqqətə 
çatdıraraq bildirib ki, yeni qurumun fəa-
liyyətində əsas məqsəd nəqliyyat sektoru-
nu vahid çətir altında bir platforma kimi 
qurmaq, təsisata tabe təşkilatlar arasındakı 
koordinasiyanı gücləndirməkdir.  

Qeyd edək ki, AZCON-un yaradıl-
masını şərtləndirən amillərdən biri  res-
publikamızın mühüm  gəlir mənbəyi olan 
və  ölkənin siyasi çəkisinə müsbət təsir 
göstərən nəqliyyat və bu sahə ilə əlaqədar 
bağlantıların səmərəli fəaliyyətinə əsasla-
nır. Ekspertlərin fikrincə, bu məsələdə də 
tam şəffaf və koordinasiyalı işlək mexaniz-
min  yaradılması zəruridir. Bununla bağlı 
ölkə rəhbərinin müsahibədə vurğuladığı 
fikirlər mühüm önəm daşıyır. Məsələn, 
dövlət başçısı  AZCON-un Xəzər Gəmiçi-
liyinin yüklərin daşınması ilə bağlı fəaliy-
yətində səmərəliyin artırılacağını, gömrük 
rəsmiləşdirilməsində süni əngəllərin, po-
zuntuların aradan qaldırılacağını, paralel 
olaraq nəqliyyat sektorunun rəqəmsallaş-
dırılması prosesinə  ciddi diqqət yetiriləcə-
yini əminliklə diqqətə çatdırır. 

glkə rəhbəri daha sonra deyir: “Tarif-
lərə gəldikdə, bir tarif var dəmir yolu, bir 
tarif var beynəlxalq liman, bir tarif də var 
gəmiçilik tətbiq edir və bu tariflər arasında 
uyğunsuzluq var. Yəni bir çox digər detal-
lar var ki, bu, vahid sistemin yaranmasına 
ehtiyac yaradıb və biz bunu yaratmışıq və 
mən əminəm ki, formalaşmaqda olan bu 
qurum tezliklə, necə deyərlər, öz səmərə-
liliyini göstərəcək. Bununla paralel olaraq, 
şəhər nəqliyyatı problemləri də göz önün-
dədir. Biz vaxtilə şəhər nəqliyyatını yün-
gülləşdirmək və tıxacları azaltmaq üçün 
bir çox böyük layihələr icra etdik”. 

Bu fikrin təsdiqi olaraq xatırladaq ki, 
Prezident İlham Əliyevin ölkəyə rəhbərlik 
etdiyi bütün dönəmlərdə yeni yolların çə-
kilməsi, köhnə yol–nəqliyyat strukturunun  
müasir tələblərə uyğun yenidən qurulması 
daim diqqət mərkəzində saxlanılıb. Bakı 
şəhəri və ətraf qəsəbələrin prospekt və 
küçələrinin yenidən qurulması və  geniş-
ləndirilməsi, bir çox tunellərin, yol qovşaq-
larının inşa edilməsi prioritet məsələlərdən 
birinə çevrilib. Bu, təsadüfi olmayıb. Çün-
ki paytaxtın mürəkkəb nəqliyyat şəraiti, 
avtomobillərin sayının gündən-günə art-
ması, tıxaclar yol probleminin həlli zərurə-
tini qarşıya mühüm vəzifə kimi qoyub və 
bu istiqamətdə müəyyən layihələr reallaş-
dırılıb. Avtomobillərin hərəkətinin intensiv 
olduğu ərazilərdə yeni salınan keçidlər, 
körpülər və yollar piyadaların təhlükəsiz 
hərəkətinə şərait yaratmaqla yanaşı, gö-
zoxşayan dizaynı, ən müasir avadanlıqla 
təchizat baxımından paytaxt üçün çox mü-
hüm yeniliklər kimi diqqət çəkib.  

Lakin problemlər bitməyib. Çünki  
nəqliyyat vasitələrinin sayı getdikcə çoxa-
lıb, iqtisadi fəallıq artıb. Nəticədə paytaxt-
da tıxac problemi ciddi narahatlıq yaradıb. 
Bununla bağlı dövlətimizin başçısı müsa-
hibədə deyib: “Ona görə mənim tərəfim-
dən, o cümlədən bu məsələ də tapşırıq 
kimi verildi və indi Baş plan faktiki olaraq 
hazırlanıb. Burada avtobus nəqliyyatını 

metro nəqliyyatı ilə uzlaşdırmaq məsələlə-
ri dayanır. Biz son vaxtlar bir neçə metro 
stansiyasını istifadəyə verdik. Amma bu, 
kifayət deyil və mənim göstərişimlə yeni 
10 metro stansiyası inşa ediləcək. Onların 
yerləri də seçildi və bu ildən başlayaraq 
artıq investisiyalar da qoyulacaq. Bununla 
bərabər, yeni yol infrastruktur layihələrini 
Bakı şəhərində icra etmək üçün artıq ilk 

7-8 layihə seçildi. Beynəlxalq mütəxəssis-
lər cəlb edildi. Biz hansı yollara üstünlük 
verməliyik. Bəzən yeni yol açılır, amma o, 
tıxacın azalmasına yox, artmasına gətirib 
çıxarır. Yəni burada beynəlxalq təcrübə 
çox vacibdir və bu məsələ də mütləq öz 
həllini tapacaq”.

Yeri gəlmişkən, artıq paytaxtda avto-
busların elektrobuslarla əvəzlənməsi  pro-
sesinə  başlanılıb. İndiyədək 150-dən çox 
yeni elektrobus gətirilib  və eyni zaman-
da, bu il Azərbaycanda yerli elektrobus 
istehsalının da başlanacağı planlaşdırılıb. 
“Mənə verilən məlumata görə, oktyabr–
noyabr aylarında Azərbaycanda istehsal 
olunan birinci elektrik avtobuslar istifadə 
ediləcək və bu da şəhərimizin havasına çox 
müsbət təsir göstərəcək. Çünki biz bilirik 
ki, havanı çirkləndirən ən böyük mənbə 
nəqliyyat vasitələridir, xüsusilə böyük ma-
şınlar”,– deyə ölkə rəhbəri bildirib. 

Bütün bunlara baxmayaraq, sözügedən 
sistemdə görüləsi işlər də çoxdur. Məsələn, 
hazırda həm paytaxt ərazisində, həm də 
regionlarımızda avtomobil nəqliyyatı, o 
cümlədən yol hərəkətinin təşkili sahəsində 
tənzimləmə və idarəetmə mexanizmlərinin 
təkmilləşdirilməsinə ciddi ehtiyac duyulur. 
Bundan başqa, ümumi istifadədə olan av-
tomobil nəqliyyatı vasitələri və taksi minik 
avtomobilləri ilə sərnişindaşıma sahəsində 
rəqabətin nizama salınmasında müəyyən 
çatışmazlıqlar böyük narahatlıq doğurur. 
Şübhəsiz ki, hər iki tərəfdə göstərilən xid-
mətlər baxımından müəyyən nöqsanlar da 

nəzərə çarpır və bu, təhlükəsizliyin və key-
fiyyətin yüksəldilməsi məsələlərinin həlli-
ni zəruri edir. 

hmumiyyətlə, nəqliyyat sektoruna 
göstərilən diqqət və aparılan düşünülmüş 
siyasət nəticəsində son illərdə bu sahə 
uğurla inkişaf edib. Yol infrastrukturu ye-
nilənib. Yol hərəkətinin təşkilinə gəldikdə 
isə nəqliyyat vasitələrinin və ya piyada-
ların təhlükəsizliyini, fasiləsiz və rahat 
hərəkətini təmin etmək məqsədilə küçə-
yol şəbəkəsi daim yenilənib, bu istiqamət-
də bir sıra mühəndis və təşkilati tədbirlər 
reallaşdırılıb. 

Sonda qeyd edək ki, Prezident İlham 
Əliyev AZCON-un yaradılması və bunun-
la əlaqədar bəzi məsələlərin həll edilməsi 
haqqında  7 noyabr  2024-cü il tarixli fər-
man imzalayıb. Fərmana əsasən, holdinqin 
idarəetməsinə veriləcək dövlət müəssisələ-
rinin, habelə dövlət payı olan təsərrüfat 
cəmiyyətlərinin və publik hüquqi şəxslərin 
siyahısı müəyyənləşdirilərək  təsdiq olu-
nub. Həmin siyahıya “Azərbaycan Hava 
Yolları”, “Azərbaycan Dəmir Yolları�, 
“Azərbaycan Xəzər Dəniz Gəmiçiliyi”, 
“Bakı Metropoliteni”, “Bakı Beynəlxalq 

Dəniz Ticarət Limanı” QSC-lər, “Baku-
Bus” və �Bakı Gəmiqayırma Zavodu� 
MMC-lər, Rəqəmsal İnkişaf və Nəqliyyat 
Nazirliyi yanında Kosmik Agentlik (�Azər-
kosmos�), nazirliyə məxsus “Aztelekom”, 
�Azerbaijan ,nternational Telecom” (Az,n-
Telecom)”, “Azərpoçt”, “Bakı Taksi Xid-
məti” MMC-lər, “Radio-Televiziya Yayımı 
və Peyk Kommunikasiyasi” İstehsalat Bir-
liyi, eləcə də ilk 8 hüquqi şəxsin təsisçisi 
və iştirakçısı (iştirak payına uyğun) olduğu 
hüquqi şəxslər və müəssisələr daxil daxil 
edilib.

AZCON idarəetməsinə verilmiş dövlət 
müəssisələrinin, dövlət payı olan təsərrüfat 
cəmiyyətlərinin və publik hüquqi şəxslərin 
vahid prinsiplərə uyğun idarə olunması, 
təkmilləşdirilməsi, rəqabət qabiliyyətinin 
və maliyyə dayanıqlılığının yaxşılaşdırıl-
ması sahəsində fəaliyyət göstərən publik 
hüquqi şəxsdir. Qurumun fəaliyyətinə 
ümumi rəhbərliyi Müşahidə Şurası, cari 
rəhbərliyi isə icraçı direktor həyata keçi-
rir. glkə Prezidentinin müəyyənləşdirdiyi 
hallar istisna olmaqla, idarəetməsinə ve-
riləcək dövlət müəssisələrinin Mülki Mə-
cəlləyə uyğun olaraq ali idarəetmə orqa-
nının müstəsna səlahiyyətinə aid edilmiş 
məsələləri AZCON dövlət başçısı ilə razı-
laşdırmaqla həll edir. 

V .B A Y R A M O V ,  
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nəqliyyat üzrə ekspert

Publik hüquqi şəxs olan Azərbaycan 
Nəqliyyat və Kommunikasiya Holdinqi 
ölkə Prezidentinin 7 noyabr 2024-cü il 
tarixli fərmanı ilə yaradılıb. Holdinqin 
yaradılmasının səbəbi, onun hədəfləri 
fərmanda aydın göstərilib. Sənəddə qeyd 
olunduğu kimi, qurumun yaradılmasında 
əsas məqsəd dövlətin nəqliyyat və kom-
munikasiya sahəsində fəaliyyət göstərən 
müəssisələrinin işini təkmilləşdirmək, 
yəni onların koordinasiyasını yüksəlt-
mək, həmin qurumların iqtisadi səmərə-
liliyini artırmaq, buradan əldə olunan gə-
lirləri çoxaltmaqla xərcləri azaltmaqdan 
ibarətdir. 

Diqqət yetirəndə görürük ki, orada 
iki qrup müəssisə cəmlənib. Birinc qru-
pa dövlət mülkiyyətində olan və nəqliy-
yat sahəsində fəaliyyət göstərən yerüstü 
nəqliyyat qurumları: “Bakubus”, “Bakı 
Taksi”, Azərbaycan Dəmir Yolları, eləcə 
də Bakı Metropoliteni, Xəzər Dəniz Gə-
miçiliyi və “Azərbaycan Hava Yolları” 
daxildir.  İkinci qrupa isə kommunikasiya 
müəssisələri: “Azərkosmos”, “Azərpoçt” 
və s. aiddir. Qarşıda duran başlıca hədəf 
isə sadalanan qurumların idarə edilməsi 
üzrə vahid koordinasiyanın təşkil olunma-
sıdır. Bu zaman sözügedən müəssisələrin 
idarə olunmasında vahid yanaşma, vahid 
siyasət, xüsusən də vahid iqtisadi yanaş-
manın tətbiqi nəzərdə tutulur. 

Məsələnin nəqliyyat tərəfi daha önəm-
lidir. Çünki diqqət yetirsək, görərik ki, 
Azərbaycan Şimal-Cənub və Şərq-Qərb 
istiqamətlərində əsas nəqliyyat dəhlizləri-
nin qovuşduğu ölkədir. Bu bizim üçün bir 
sərvət, bir dəyərdir. Azərbaycan bundan 
maksimum yararlanmalıdır. Əsas hədəf 
Azərbaycanın belə bir nəqliyyat dəhlizlə-
rinin kəsişməsində yerləşməsindən yarar-
lanaraq nəqliyyatın təkcə ölkə daxilində 
deyil, həm də dünya miqyasında inkişaf 
etdirmək, beynəlxalq səviyyədə rəqabətə-
davamlı, müasir tələblərə cavab verən və 
tərəfdaşlarımızın məmnuniyyətlə istifadə 
edə biləcəkləri bir nəqliyyat sistemi qur-
maqdan ibarətdir. Burada multimodal da-
şımalar da mühüm rol oynayır. Multimo-
dal daşımalar Qazaxıstan üzərindən daha 
çox həyata keçirilir. Daha sonra Xəzər 
Dəniz Gəmiçiliyi vasitəsilə Bakı Limanı, 
Azərbaycanın dəmir yollarından istifadə 
edilərək Qərb istiqamətində Gürcüstan, 
Türkiyə və bu ölkələr üzərindən Avro-
pa, eyni zamanda, Şimali Afrikaya gedib 
çıxır. Qarşıda duran mühüm vəzifələrdən 
biri də bu işi təkmilləşdirmək, Azərbayca-
nın bu sahədəki rolunu artırmaq, ölkəmi-
zin iqtisadi maraqlarını qorumaqdır.

glkədaxili nəqliyyat qurumlarına gəl-
dikdə isə burada sərnişindaşıma daha çox 
önə çıxır. “Bakubus”, “Bakı Taksi”, Bakı 
Metropoliteni, “Azərbaycan Hava Yol-
ları” və “Azərbaycan Dəmir Yolları” bu 
sahədə vacib rol oynayırlar. Heç şübhəsiz, 
gələcəkdə quru sərhədlər açılacağı təqdir-

də dəmir yolları ilə rentabelli, rəqabətəda-
vamlı beynəlxalq sərnişindaşıma həyata 
keçiriləcək. 

Məlum olduğu kimi, nəqliyyat iqtisa-
diyyatın çox vacib bir hissəsidir. Xidmət-
dən tutmuş mədən və emal sənayesinin 
ən ağır sahələrinə qədər nəqliyyatsız ke-
çinmək mümkün deyi. glkəmizin belə bir 
şansı var ki, həm özünün daxili nəqliyyat 
xidmətlərini uğurla həyata keçirsin, həm 
də dövlətin tabeliyində olan müəssisələr 
hesabına iqtisadiyyatın tələblərini  çevik 
şəkildə təmin etsin. Eyni zamanda, bey-
nəlxalq tərəfdaşlarının, dəhlizlərin üzə-
rində yerləşən ölkələrin də nəqliyyat eh-
tiyaclarını ödəyərək kifayət qədər gəlirlər 
əldə edə bilsin.

Nəqliyyatın yük və sərnişin daşıma-
ları kimi iqtisadi və faktiki baxımdan 
əsasən iki növü var. Yükdaşıma “Azər-
baycan Dəmir Yolları”, “Xəzər Dəniz 
Gəmiçiliyi”, eləcə də magistral avtomobil 
yollarında fəaliyyət göstərən özəl şirkət-
lər tərəfindən həyata keçirilir. Bununla 
yanaşı, aviasiya ilə yükdaşımalar o qə-
dər çox olmasa da, müəyyən həcmdə var. 
Sərnişindaşıma tərəfi isə daha çox sosial 
məsələdir. Burada qeyd etdiyim kimi, 
əsas hədəf bu sahədə dövlət xərclərin-
dən səmərəli istifadəyə nail olmaq, həm 
də xərcləri azaltmaqdır. Məsələn, Bakı 
Metropoliteni, “Bakubus” dövlətdən çox 
böyük məbləğdə dotasiya alırlar. Əslində 
bu belə də olmalıdır. Həmin sahələrə daha 
çox investisiya qoyulmalıdır ki, metro in-
kişaf etdirilsin, avtobus şəbəkəsi geniş-
ləndirilsin. 

 Dövlət başçısının müəyyənləşdirdiyi 
əsas hədəflər sırasında müxtəlif nəqliy-
yat növləri arasında vahid tarif yanaş-
ması, sənədləşmənin sürətləndirilməsi 
məsələsi də mühüm əhəmiyyət kəsb edir. 
Hazırda dünyada belə bir sistem qurulur 
ki, yüklərin bir nəqliyyat növündən di-
gərinə keçməsi ilə bağlı heç bir ləngimə 
olmamalıdır. Bununla yanaşı, yüklərin 
və onların ünvanlarının qarışdırılmaması 
da xüsusi önəm daşıyır. Eyni zamanda, 
dünya ölkələri hazırda vahid tarif yanaş-
masına keçir. Elə ölkəmizdə yaradılmış 
yeni holdinqin əsas vəzifələrindən biri də 
bütün nəqliyyat sahələrində fərqli tariflə-
rin tətbiqinin qarşısını almaqdan ibarət-
dir. Beynəlxalq bazarlarda formalaşmış 
qiymətlərlə xarici tərəfdaşlar üçün, həm 
də ölkə ərazisindəki biznes subyektləri 
üçün sərfəli və səmərəli qiymətlər tətbiq 
etməklə bu işin asanlıqla həyata keçiril-
məsi mümkün olacaq. 

Eldəniz CƏFƏROV,  
avtomobil nəqliyyatı üzrə ekspert

Hazırda nəqliyyat və kommunikasiya 
dünya iqtisadiyyatının aparıcı sahəsinə 
çevrilib. Bu səbəbdən də Azərbaycanda 
dövlətin nəqliyyat və kommunikasiya 
sahəsinə daha çox diqqət ayırması, inki-
şaf etdirməsi labüddür. Sözügedən prosesi 
sürətlənmək üçün ölkəmizdə yeni iqtisadi 
modellərə, həllərə böyük ehtiyac var. Bu 
baxımdan yeni yaradılmış holdinq də döv-
lət idarələrini yeni idarəetmə modelidir. 

Qurumun yaradılmasında əsas məqsəd 
nəqliyyat və kommunikasiya sahələrini in-
kişaf etdirməkdir. Qarşıya qoyulan vəzifə 
kimi dövlət qurumlarının daha effektiv 
fəaliyyətinə nail olmaqdan ibarətdir. Ef-
fektiv fəaliyyət dedikdə, gəlirlər və onların 
səmərəli istifadəsi, zərərlərin minimuma 
endirilməsi, bir sıra bürokratik əngəllərdən 
yan keçərək müxtəlif layihə və proqramla-
rın vaxt itkisi olmadan həyata keçirilməsi-
ni qeyd edə bilərik. Düşünürəm ki, vahid 
idarəetmə sahəsində sadaladığım bütün bu 
məsələlərə nail olunacaq. 

glkə Prezidenti, cənab İlham Əliyevin 
“Azərbaycan Nəqliyyat və Kommunika-
siya Holdinqinin (AZCON) yaradılması 
və bununla əlaqədar bəzi məsələlərin həll 
edilməsi haqqında” 15 yanvar 2025-ci il 
tarixli fərmanı ilə holdinqin idarəetməsinə 
veriləcək dövlət müəssisələrinin, eləcə də 
dövlət payı olan təsərrüfat cəmiyyətlərinin 
və publik hüquqi şəxslərin siyahısı təsdiq 
edilib. Qeyd etmək istəyirəm ki, yeni ya-
radılmış ASCON holdinqinin tərkibinə 
verilmiş hava, su və dəmiryol nəqliyya-
tında yükdaşımalarla bağlı koordinasiya 
yaratmaqla bu sahədə iqtisadi səmərəliliyi 
artırmaq mümkün olacaq. 

Məlum olduğu kimi, AZCON idarəet-
məsinə verilmiş dövlət müəssisələrinin, 
dövlət payı olan təsərrüfat cəmiyyətlə-
rinin və publik hüquqi şəxslərin vahid 
prinsiplərə uyğun idarə olunması, işinin 
təkmilləşdirilməsi, rəqabət qabiliyyətinin 
və maliyyə dayanıqlılığının yaxşılaşdırıl-
ması sahəsində fəaliyyət göstərən publik 
hüquqi şəxsdir. Onun fəaliyyətinə ümumi 
rəhbərliyi Müşahidə Şurası, cari rəhbərliyi 
icraçı direktor həyata keçirir. Prezidenti-
nin müəyyən etdiyi hallar istisna olmaq-
la, idarəetməsinə veriləcək dövlət müəs-
sisələrinin Mülki Məcəlləyə uyğun olaraq 
ali idarəetmə orqanının müstəsna səlahiy-
yətinə aid edilmiş məsələləri holdinq döv-
lət başçısı ilə razılaşdırmaqla həll edir.

Bəs holdinqin fəaliyyəti ölkəyə nə 
verəcək" Bu suala cavab olaraq qeyd edə 
bilərik ki, ilk növbədə, nəqliyyatın döv-
lətə məxsus sektorunda dayanıqlılıq təmin 
ediləcək. Eyni zamanda, şirkətlər büdcə-
dən verilən dotasiyaları azaldıb özünüma-
liyyələşdirmə vəziyyətinə gətiriləcəklər. 
Holdinqin vəzifələrindən biri də ölkəyə 
xarici investisiyaların cəlb edilməsi və 
paralel olaraq beynəlxalq səviyyədə nəq-
liyyat və kommunikasiya sahəsində inves-
tisiya fəaliyyəti həyata keçirməkdir.

Ekspert rəyi Ekspert rəyi



Yenə qanlı 20 Yanvarın ildönümünü yaşayırıq. �5 il öncə baş verən fa-
ciənin kədərli ağrısı hələ də səngimir. İllər boyu həm də qürur günümüzə 
çevrilsə də, müstəqilliyə atılan ilk addımımız olsa da, yenidən o günü hüz-
nlə xatırlayırıq.  1ahaq qanlara bais olanlara min lənət deyirik. O gecədən 
sonra nə qədər ailə başsız, könüllər sınıq, qəlblər yaralı qaldı...

Hər dəfə Şəhidlər xiyabanına ziyarətə 
gələndə bu hisslərlə boğulur, kövrəlirik. 
İlhamına özünü qurban edən Fərizənin ya-
rıda qırılan taleyini, adları məlum olan və 
olmayanların “günahımız nə idi"”– sualını 
verəcəyini düşünə-düşünə irəliləyirik.

Məktəbli şəhidlərin – İlqarın, Nərima-
nın, Larisanın daşdan boylanan şəkillərinə 
baxırıq. Sizin günahınız nə idi" Anasına 
Kəlbəcər yarasından sonra bir dağ da ölü-
müylə vuran Mahir Quliyev, iki körpə qız 
balasına özünü həsrət qoyan Rasim Muxta-
rov, gözəl gözləri az qala dil açan Mehman 
Həsənov, baxışlarından cəsurluq yağan 
Tariyel Abdullayev, 1 dəqiqəliyə həyətə 
çıxan Əliyusif Qocamanov qucaq-qucaq 
güllərin üstündən həyat eşqi ilə bizə baxır-
lar. Və adları yazılmayan, heç illər sonra da 
bilinməyən naməlum şəhidlərin məzarları 
da gül-çiçəyə bürünüb. Sizi ziyarətə gələn 
kimdir, nəyinizdir" Həmkarınızmı, dostu-
nuzmu, sizdən sonra doğulanlarmı"– Elə 
hamısı.

Onlarla xəyali söhbətə başlayırıq. Ey 
naməlum qəbirdə yatan, sən kimsən" O 
gecə küçədə nə işin vardı" Heç səni “evə 
gəl, şəhərə tanklar girir” – deyə çağıran 
oldumu" Bəs ertəsi gün oğul, qardaş deyə 
xəstəxanalarda soraqlayan vardımı" Səni o 
gecə küçəyə çəkən nə idi" Maraqmı, baş 
verənləri görmək istəyimi"

Düşünürük ki, səni ora çəkən hələ özü-
nün də dərk etmədiyin kişilik, mənəmlik, 
mən də varamlıq cəsarəti idi. Neçə gündən, 
aydan bəri qarışıqlıq yaşayan şəhərin başı 
üstünü almış qara buludların göz yaşları 
idi. Ertədən xəbər gəzirdi axı, “ordu gəlir, 
özü də tanklarla”. Gələnlər təlim görmüş 
başkəsənlər idilər. Kimi harda haqladılar, 
gülləyə tutdular, tankları üstlərindən sür-
dülər. İçərilərindəki saqqallı ermənilər isə 
lap quduzlaşmışdılar.

Sən əliyalın neyləyə bilərdin".. Gücün 
nəyə çatırdı" Əl-ələ verib tankın qarşısını 
kəsməyə, eləmi" Güman edirdiniz ki, “qar-
daşlar” dayanacaq, şəhərə girməyəcəklər, 
üstünüzə irəliləməyəcəklər. Qürurunuz 
sizi geri çəkilməyə qoymadı. Bir-birinizə 
baxıb cəsarətlənmişdiniz. İçinizdəki Azad-
lıq, Müstəqillik, Vətən sevgisi hər şeyi 
unutdurmuşdu. 

“Azadlıq�”– deyə hayqıran gənclərin 
səsini kim eşidəcəkdi" Əfsuslar ki, düşün-
düyünüz kimi olmadı, tanklar dayanmadı. 
Və gücünüz qan verməyə, can fəda etməyə 
çatdı. Bundan əvvəl Gürcüstanda–Tbilisi-
də, Litvada–Vilnüsdə olanları unutmuş-
dunuzmu" Bimirdinizmi ki, mənfur sovet 
rejimi müstəqillik arzulayanların istəyini 
elə beşiyindəcə boğur.

...O gecə atəş səslərindən qulaq tutulur-
du. Güllələr səmada şütüyürdü, səs-küy-
dən ağız deyəni qulaq eşitmirdi. “Ay oğul, 
ay bala” harayları gecəni qoynuna almış-
dı. Maşınların siqnal səsi, insanların ah- 
ufu, “ay ana” kəlmələri göyə yüksəlmişdi. 
Həmin gecə küçələr qanla yuyuldu, insan 
bədənindən döşənəcək əmələ gəldi, gödək-
cələr, paltolar, papaqlar, nə qədər ağır olsa 
da, insanlar da tankların altında qaldı. 

... Tanınmaz hala düşən şəhər səhəri di-
rigözlü açdı. Bu insanlar haradan vaxt tapıb 
asfaltın qana boyanan yerlərini qərənfillər-
lə dəfn eləmişdilər" Şəhərin mikrorayon 

tərəfdən girişi güllərlə haləyə alınmışdı. 
Qadınlar ağı deyirdilər. Heç bilmirdilər 
tökülən qan kimin, verilən can kimindir. 
Bildikləri o idi ki, onlar Vətən oğullarıdır, 
azadlıq uğrunda canlarından keçənlərdir. 

Xəstəxanaların həyəti insanlarla dolu 
idi. Kimin balası, atası, qardaşı, nişanlısı, 

həyat yoldaşı gecə evə gəlməmişdisə, onu 
arayırdı. Gecə növbəsini bitirən həkim-
lər, tibb bacıları evə getməyə tələsmirdi. 
Yaralılar çox idi, davamlı gətirirdilər, pa-
latalarda yer olmadığından dəhlizlərdə 
stulları birləşdirib çarpayı əvəzinə istifadə 
edirdilər. Hər yerdən qan qoxusu gəlirdi. 
Həkimlərin əlac edə bilmədiklərini “Se-
maşko”ya–morqa göndərirdilər.  

Aləm bir-birinə dəymişdi. Xəstəxana-

nın bütün tibb personalı səhərəcən mərtə-
bə aşağı, mərtəbə yuxarı vurnuxmuşdu. 
Yüngül yaralıları tibb bacılarının öhdəsinə 
buraxmışdılar. Hər yaralı ilə vaxt itirmək 
olmazdı.  Qanaxmadan, huşlarını, hətta, 
həmin andaca həyatını itirənlər vardı. Ağ 
xalatlar qan rənginə boyanmışdı. 

Faciənin baş verdiyi yerə yaxın olan 
Respublika Klinik Xəstəxanasında hə-
min günlərin şahidi, ortopediya və trav-
matologiya şöbəsinin baş tibb bacısı 
Gülnaz Mehdiyevanın söhbəti o gecəni 
gözümüz önündə canlandırır�

– Xalqımız üçün ağır olan o günlər get-

sin, bir də dönməsin. Bugünkü müstəqil-
liyimizin ilk savaşından üzüağ çıxan 
oğullarımız baş tacımızdır. Xəstəxanada 
20 Yanvar faciəsinin şahidlərindən indi 
az adam qalıb. “O gecəni necə xatırlayı-
ram”,– deyə soruşursunuz" – Çox ağrılı... 
Evimiz 9-cu mikrorayonda idi. Atəş səsləri 
gecənin sükutunu pozanda artıq bildik ki, 
şəhərə yeridilən qoşun etiraz məqsədilə 
tankların qabağına çıxanları atəşə tutub. 
Səhər obaşdan qardaşıma dedim ki, məni 
xəstəxanaya çatdır. Yol boyu gördüm ki, 
“Şamaxinka” adlanan ərazi, 20 Yanvar da-
irəsi qan içindədir. 

İşə çatanda məni vahimə bürüdü. Qız-
lar, qadınlar, bir-birinə qarışmışdı. Hamı-
sının üst-başı qan içində yaralı daşıyırdı. 
Tibb bacıları Südabənin, Lalənin və digər 
kiçik tibb işçilərinin necə böyük canfəşan-
lıqla, ağlaya-ağlaya yaralı daşıdıqları hələ 
də gözümün önündədir. Ağacların dibində, 
künc-bucaqda yaralanıb qalanları Südabə 
göz yaşları içində, “sizə bu uşaqlar neylə-
mişdilər, ay cəlladlar” – deyə-deyə çiynin-
də gətirirdi. 

Xəstəxanada işıq yox idi. Lampa, şam 
işığında əməliyyatlar aparırdılar. Hemo-
toloqlar, cərrahlar, ortopedlər, bir sözlə, 
bütün həkimlər səfərbər olunmuşdu. 5 
mərtəbənin hamısındakı əməliyyat otaqları 
yaralı ilə dolmuşdu. Bir xəstənin əməliy-
yatı bitirdi, çıxarıb növbəti xəstəni içəri sa-
lırdılar. Dəhlizlərdə yaralı əlindən tərpən-
mək mümkün deyildi. İşıq olmadığından, 
kimin daha çox qan itirdiyini seçmək belə 
olmurdu. 

Həmin gecə bacımın həyat yoldaşı 
Fərahim Mahmudovu da qolun bazu sü-
müyünün güllə yarası ilə xəstəxanaya gə-
tirmişdilər. Bütün üst-başı qan içində idi. 
Həkimlər rentgenə ehtiyac duymadan onu 
da lampa işığında əməliyyat etdilər, qoluna 
şvift qoydular. Çünki sümük çox zədə al-
dığından mil sınıqları saxlaya bilməzdi. O, 
ömrünün sonunadək həmin şviftlə gəzdi. 

Biz o günlərdə nələr görmədik... “Za-
porojets”in üstündən keçən tank maşını ta-
mamilə əzmişdi. Təsəvvür edin ki, içəridə 
Nazim Ələkbərov adlı sürücü qol-qıçında-
kı sınıqları, əzikləri nəzərə almasaq, sağ 
qalmışdı. Nə kəllə-beyin travması vardı, nə 
daxili qanaxması olmuşdu. Deməli, onun 
qismətində hələ yaşamaq varmış. Bilirəm 
ki, Nazim Ələkbərov o günlərin acı xatirəsi 
olaraq, həmin maşını olduğu kimi indiyə-
dək həyətində saxlayır.

O vaxt ortopediya və travmatologiya 
şöbəsinin müdiri vardı, Şofiq Əhmədov. 
O, digər həmkarları ilə əsil qəhrəmanlıq 
nümunəsi göstərdilər. Natiq Əliyev, Natiq 
Əhmədov, Həsən Abdullayev yorulmaq 
bilmədən, həmin gecə və sonrakı günlərdə 
istirahətsiz xəstələrin qulluğunda durdular. 
Qeyd edim ki, Natiq Əliyev həm də 1-ci 
Qarabağ müharibəsinin veteranıdır. Həmin 
müharibədə ayağından zədə alıb. Hemoto-
loq Fuad Əfəndiyev gecə-gündüz cərrahla-
rımızla birgə yaralılara yardım etdi. 

O vaxtdan 35 il keçib. Həmin həkim-
lər indi işləmir, soyadlarını unutmuşam. 
Amma o günlər bütün xəstəxanada çalışan-
ların bir amalı vardı: yaralılara lazımınca 
xidmət göstərmək. Vətənin müstəqilliyi 
uğrunda qanlarından keçənlərə bu, bizim 
vətəndaşlıq borcumuz idi, həm də peşəmiz 
bunu tələb edirdi. 

O müdhiş gecəni qəlb ağrısı ilə xa-
tırlayan Gülnaz xanım deyir ki, yardım 
və əməliyyat edilənlərdən dünyasını də-
yişən olmasa da, ayağı, qolu amputasi-
ya edilənlər vardı. O, həmin günlərdə 

şəhərdə gəzməyin də təhlükəli olduğunu 
xatırlayır� 

– “Şamaxinka”dan yaralıları maşınla 
gətirirdilər. Qubalı Əfqan vardı. Deyirdi 
ki, maşınla gəlirdik. Hər tərəfin qan oldu-
ğunu gördüm. Qapını açıb maşından yerə 
düşəndə atəş açdılar. Güllə onun sağ budu-
nu parçalamışdı. Xəstəxanaya gətirilən ya-
ralılardan kimsə həyatını itirmədi. İlk tibbi 
yardım göstərilənlər də vardı. Yüngül yara-
lananlar yer çatmazlığı səbəbindən yardım 
göstəriləndən sonra evlərinə gedirdilər.

 Bir gün sonra xəstəxanaya generator 
qoydular. Şöbəmiz 70 nəfərlik idi, amma 
biz ora 150 yaralı yerləşdirmişdik. Dəhlizə 
adyalları, döşəkləri yerə atıb xəstələri ora 
uzadırdıq. Həmin gecə yaralılardan xəbər 

tutan yaxınları xəstəxanaya axışmışdı. 
Qışqırtı, ah-nalə, ağlaşma səsləri yadıma 
düşəndə əhvalım dəyişir. 5 sutka ev üzü 
görmədim, yuxu bilmədim, burada qaldım. 

Bəli, həmin gecə dərd hamını birləş-
dirmişdi. O gecə Azərbaycan xalqının son 
əsarət gecəsi oldu. O gecə tariximizə şərəf 
səhifəsi kimi həkk olundu, xalq qürurunun 
tapdanmasına, millət olaraq istismar olun-

masına, köləliyə qarşı üsyana qalxdı. Mil-
lət birliyini, yekdilliyini, Vətənə sevgi və 
sədaqətini, lazım gələrsə, Vətən üçün qan-
dan-candan keçməyə hazır olduğunu sübut 
etdi. 

20 Yanvar qan yaddaşımızdır, fəxarət 
yerimizdir. Millətimizin əsarət boyundu-
ruğunu sındırdığı, yekdil olaraq güclü re-
jimə qalib gələ biləcəyinə inandığı gündür. 
Həmin gecə küçələrə axıdılan qan günlərlə 
töküldüyü yerdə qaldı... hstü qərənfillərlə 
bəzəndi, hər gün o güllər təzələndi.

O gecənin qurbanları təkcə tank qaba-
ğına çıxan siz deyildiniz ki. Gələn quduz-
lar elə təlimatlandırılmışdılar ki, küçədə, 
balkonda, həyətdə gəzənlərə də atəş açırdı-
lar. Gözlərinə görünəni gülləyə tuturdular. 
Niyə" Nə üçün" Millətin günahı nə idi" Bu 
suallar hamını düşündürürdü. 

AMEA-nın həqiqi üzvü, Rusiya EA-
nın müxbir üzvü, tibb elmləri doktoru, 
rəhmətlik professor Adilə 1amazova 
danışırdı�

 – Fevral ayında SSRİ Ali Sovetinin 
sessiyasında Azərbaycandan olan qa-
dın deputatlarımız qara örpəkdə, kişilər 
qara kostyumda  bir cərgədə oturmuşduq.  
M.Qorbaçov gözünü bizdən çəkmirdi. İc-
lasdan sonra ona yaxınlaşıb əsəbi halda 
dedim ki, bizi qəbul etsin. Mən, Anar və 
Midhət Abbasov sovet diktatoru ilə görüş-
dük. gzümlə bir torba teleqram aparmış-
dım.  Dedim ki, “azərbaycanlıların başına 
bu nə oyundur, gətirmisiniz" Onları niyə 
qırdırmısınız" Deyirsiniz ki, azərbaycanlı-
lar rusların əleyhinə çıxıb, ayağa qalxıblar. 
Biz sizin deputatlarıq. Elə bir məlumat al-
mışdınızsa, bizi çağıraydınız, danışdıray-
dınız, məsləhətləşəydiniz. Axı dedikləriniz 
həqiqət deyil. 

Siz rusları da qırdırmısınız. Bessan-
tinin nəvəsi Vera Lvovna gecə su içməyə 
qalxanda mətbəxdə güllələnib. Larisa Ma-
medova dərsdən qayıdanda. O qızın anası 
rusdur, oxuduğu məktəbin dərs hissə müdi-
ri rusdur, baxın bu teleqramlarda Azərbay-
can haqqında nələr deyirlər" Məlumatı on-
lardan toplayaydınız. Martın əvvəllərində 
şəhidlərin 40 mərasimidir. Adətimizə görə 
40 mərasimi ölən günə bərabər tutulur və 
qeyd edilir. O vaxta qədər göstəriş verin, 
rus əsgərləri Bakıdan çıxsın. Yoxsa, əziz-
ləri həlak olanlar onları lənətləyəcək, yeni 
çaxnaşma düşəcək. Mərkəzi televiziya va-
sitəsilə Azərbaycan xalqına başsağlığı ve-
rin. Yoxsa onlar sakitləşməyəcəklər”.

Şəhidlər xiyabanının əbədi sakinləri, 
deməyi unutduğum vacib məqam var. Siz 
heç bilmədiniz ki, hadisənin ertəsi günü 
dəhşətli faciəyə etiraz olaraq xalqımızın 
ümummilli lideri Heydər Əliyev ailə üzv-
ləri ilə birlikdə Azərbaycanın Moskvadakı 
daimi nümayəndəliyinə gəldi. O, hadisəyə 
düzgün və operativ qiymət verən ilk 
vətənpərvər lider oldu. 8lu öndər Heydər 
Əliyev bütün təzyiqlərə və təhdidlərə bax-
mayaraq, mənsub olduğu xalqın faciəsinə 
məsuliyyət daşıyanları Kremlin bir ad-
dımlığında, həm də bütün dünyanın gözü 
qarşısında  ittiham etdi.  Bu ittiham xalqda 
gələcəyə, azadlığa, müstəqilliyə bir inam 
yaratdı. O gecə ölən əsarət oldu, doğulansa 
azadlıq� 

O müdhiş gecəni yaşayanlar, cinayətə 
şahidlik edənlər, bir gecədə neçə il qoca-
lanlar... Biz onları gördük, çiyin-çiyinə 
addımladıq, onlarla yaşadıq, yaşlandıq. 35 
il bir ömürdür. Amma siz qəhrəmanları, 
azadlıq qaranquşlarını unutmadıq. Siz ca-
nını, qanını azadlıq yolunda tərəddüdsüz, 
könüllü verən mücahidsiniz. Sizi unutmaq 

mümkünsüzdür. Düşüncələrimin sonunda 
üzümü hər birinizə tutaraq deyirəm:

Siz ölümünüzlə ölümü şərəÀəndirdi-
niz!

Siz qürur mənbəyimiz, and yerimiz 
oldunuz!

 Siz Vətən yolunda qurban getməyin 
ölməz timsalısınız!

Siz Azərbaycan tarixinin şanlı sə-
hifələrinə adlarını qanla yazmış Vətən 
övladlarısınız!

ZΩr৻IΩ BƏùİRQIZI  
XQ

20 Yanvar faciəsindən �5 il keçir

Ölən  əsarət  oldu, 
doğulansa  azadlıq!

Xalq qəzeti 918 yanvar 2025-ci il, şənbə

QA1 YADDAŞ,M,Z



Şeirləşən qəhrəmanlıq

Milli azadlıq uğrunda mübarizə  yo-
lunda baş verən tarixi hadisələrdən 
biri ± 20 Yanvar qırğını Azərbaycan 
poeziyasında da geniş əks-səda doğu-
rub. Həmin müdhiş gecənin reallıqla-
rı Bəxtiyar Vahabzadənin, Məmməd 
Arazın, Qabilin, 1əbi Xəzrinin, Fikrət 
Qocanın,  Xəlil Rza 8lutürkün, Mə-
dinə Gülgünün, Məmməd Aslanın, To-
fiq Mütəllibovun, Şahmar Əkbərza-
dənin, 1üsrət Kəsəmənlinin və digər 
vətənpərvər qələm sahiblərinin elegiya-
larında, etiraz ruhlu şeirlərində öz ək-
sini tapıb. Xalq şairi 1əriman Həsən-
zadə də 20 Yanvara həzin duyğulu bir 
şeir həsr edib. Hazırda səhhəti ilə bağlı 
müalicə alan sevimli şairimizə şəfalar 
diləyərək həmin şeiri oxucularımıza təq-
dim edirik. 

Şəhidlər xiyabanı
Dayanın, Şəhidlər xiyabanıdı, 
Yas toya qarışıb, toy yasa burda. 
Qızıl qumaşlarda qara xonçalar, 
1işan gətiriblər bir qıza burda. 

1igaran gedənlər yatır xəbərsiz, 
Yatağı boş qalıb, atı yəhərsiz. 
Analar ogulsuz, gəlinlər ərsiz, 
1əydi bu müsibət, bu cəza burda" 

Qızıl qan ləkəsi qalır gül üstə, 
Bir qurğu qurdular fitnə-fel üstə. 
İl təhvil olubdu qərənfil üstə,
Verib öz yerini qış yaza burda. 

 Kim bilir, nə qədər ölən-qalan var, 
Vətəndə bir vətən şəhid olan var. 
Hələ bir-birini xəbər alan var, 
Dil yox, sual verir, göz-gözə burda. 

dağırın Babəki bu yasa gəlsin,
Şəhriyar əlində bir əsa gəlsin.
Qisas istəyəni qisasa gəlsin,
Yer üzü çağırır qisasa burda.

Kim belə qarğadı bu bağça-bağa,
Qaralar bağladı min bir budağa.
Sürtüb ağ saçını qara torpağa,
Dəyməyin, 1əriman ağlasa burda.

NΩr৻man HƏSƏNZADƏ�  
XaOT úa৻r৻

Qan ağlayan ilmələr

Artıq �5 il olar ki, Milli Azərbaycan 
Tarixi Muzeyinin kolleksiyasında qo-
runan “Qanlı yanvar” xalçası buraya 
gələnləri mütləq ayaq saxlamağa sövq 
edir.  “Milli naxışlar şirkəti”nə aid olan 
bu sənət əsəri hər kəsdə kövrək duyğu-
lar yaradır. 

Tematik kompozisiyalı xalça rəssam 
Fəxrəddin Əliyevin eskizi əsasında yara-
dılıb.  Onun mərkəzində Şimali və Cənubi 
Azərbaycanda xalqımıza qarşı törədilən 
qanlı qırğınların səhnələri, fəryad edən 
qara örpəkli qadın, otaylı-butaylı Azərbay-
canı   ortasından keçən sərhəd məftilləri, 
qətlə yetirilən   adamlar təsvir edilib. Xal-
çanın ətrafında xırda və iri medalyonların 
içərisində əski əlifba ilə böyük Azərbaycan 

şairi Məhəmmədhüseyn Şəhriyarın “Hey-
dərbabaya salam” poemasından beytlər, 
ortada “20 yanvar 1990-cı il” sözləri həkk 
olunub.

Xalçaya baxdıqca-baxıram və ixtiyar-
sız olaraq 35 il əvvəl qələmə aldığım bu 
misraları pıçıldayıram:

Sizi köynəyindən keçirtdi Vətən,  
Sizi dəstə-dəstə götürdü torpaq.
Sevgili qəlbiniz neçə gül açdı
Güllələr dinəndə taraqhataraq.
Al qan içərisində yerə sərilmiş şəhid 

obrazları sözün də əriş arğacında qəmli 
mənzərə yaradır:

Son dəfə göyləri gözünə çəkdi
Qocanız, qarınız körpəniz belə.
Bir dağ da ucaldı dağüstü bağda ±
Bu imiş dağ üstə dağ qoymaq elə.
Onlar sanki səmaya boylanaraq, “Allah 

bu qanı yerdə qoymaz”, – deyirlər. 
Torpağa “can” deyib son nəfəsdə də
Əyilib öpdünüz torpağı, qardaş.
Babəkin qolları yaşıl ağacdır,
Siz ± onun qırmızı yarpağı, qardaş! 
Təsvirlərin arxa planında parlayan 

günəş ümid və inamın itmədiyini, xoşbəxt 
sabahların tezliklə xalqımızı ağuşuna ala-
cağını ehtiva edir. Təsəllimiz də elə budur 
ki, çox keçmədən Azərbaycanın üstünə 
müstəqillik günəşi doğdu. Babəkin yaşıl 
ağac olan qolları azadlıq şaxələri ilə boy 
ataraq milləti layiq olduğu məqama qədər 
ucaltdı. Odur ki, şəhidlərimizi həm kədər-
lə, həm də qürurla yad edirik.

Şəhid ruhlarına ehtiramla:

ƏO৻ NƏ&Ə)XANLI   
X Q

“Şəhid adı hər bir addan ucadır�”
Cəfər Cabbarlı adına Azərbaycan 

Dövlət Teatr Muzeyində 20 Yanvar  
faciəsinin �5-ci ildönümü ilə bağlı  
“Şəhid adı hər bir addan ucadır!” adlı 
tədbir keçirilib.

Muzeydən bildirilib ki, tədbirdə əvvəl-
cə Dövlət himni səsləndirilib, şəhidlərimi-
zin əziz xatirəsi bir dəqiqəlik sükutla yad 
edilib.

Muzeyin əməkdaşı, elmi-kütləvi iş-
lər üzrə şöbənin müdiri hmidə Hacıyeva 
geniş məruzə ilə çıxış edib. Sonra muzey 
işçilərinin 20 Yanvar faciəsi ilə bağlı hazır-
ladığı videoçarx nümayiş olunub.

Tədbirin bədii hissəsində 1 nömrəli 
8şaq-Gənclər İnkişaf Mərkəzinin dərnək 

üzvlərinin şeir kompozisiyaları nümayiş 
olunub. Həmçinin milli birlik və vətənpər-
vərliyimizin simvoluna çevrilmiş o qanlı 
gecənin dəhşətlərini əks etdirən rəsmlər-
dən ibarət sərgi göstərilib.

X Q

44 günün zəfəri kinoya köçür
Heydər Əliyev Fondu və Mədəniyyət 1azirliyinin dəstəyi ilə Vətən 

müharibəsinə həsr olunan “��” adlı tammetrajlı bədii filmin çəkilişləri 
davam edir.

Vətən müharibəsindəki tarixi Zəfərə 
gedən yolu ekranlara gətirən bədii filmdə 
baş rolları Azərbaycanın istedadlı aktyoru 
İbrahim Çingiz və Türkiyənin tanınmış 
aktrisası gzge Gürel canlandırırlar. 

Filmin yaradıcı heyətinə Azər Atakişi-
yev, Elnur Nəcəfli, Əli Tərlan, İlqar Musa-

yev, İsmayıl Kərimov, Mehriban Zəki, Na-
dir Rüstəmli, Türkay Cəfərli kimi peşəkar 
aktyorlarımız da daxildir. 

Çəkilişlər Bakı şəhəri ilə yanaşı, Ağ-
dam, Cəbrayıl, Füzuli, Gəncə, Hadrut,  
Xankəndi, Xocavənd, Şuşa və digər böl-
gələrdə aparılır. 

Cəfər Cabbarlı adına Respublika Gənclər Kitabxanasında 20 Yanvar 
hadisələrinin �5-ci ildönümü ilə əlaqədar olaraq “20 Yanvar ± Milli 
qürur və qəhrəmanlıq tariximiz!” adlı biblioqrafik icmal və virtual kitab 
sərgisi hazırlanıb.

Sərgidə Azərbaycan xalqının yad-
daşında silinməz iz buraxmış 20 Yanvar 
hadisələrinin tarixi haqqında məlumat ve-
rilir, ümummilli lider Heydər Əliyevin o 
dönəmlərdə Bakıdan uzaqlarda olmasına 
baxmayaraq, öz xalqına sevgisi və daimi 
dəstəyinin növbəti nümayişi kimi, Azər-

baycanın Moskvadakı daimi nümayəndə-
liyində çıxış edərək bu faciəni törədənləri 
kəskin tənqid etməsindən, baş verənlərin 
geniş auditoriyaya çatdırılmasında göstər-
diyi cəsarətli tədbirlərdən, hadisələrə si-
yasi-hüquqi qiymətin verilməsi və bey-
nəlxalq aləmə çatdırılması yönümündə 

atdığı qətiyyətli addımlardan bəhs olunur.
Kitabxana əməkdaşlarının hazırladıq-

ları virtual sərgidə görkəmli şəxslərin 20 
Yanvar hadisələri haqda dəyərli fikirlə-
ri, beynəlxalq aləmdə və xarici mətbuat 
səhifələrində bu hadisələrə dair verilən 
məqalələr, sitatlar, faktlar, fotogörüntülər 
təqdim edilir. Materiallarda 20 Yanvar ha-
disələri zamanı azadlıq uğrunda canlarını 
fəda etmiş qəhrəman oğulların davamçı-
larının bu gün əzəli Azərbaycan torpaqları 
olan Qarabağda Zəfər tarixini yazması və 
xalqımıza şanlı Qələbə sevinci yaşatması 
da qeyd olunur.

Kitabxananın rəsmi saytında yerləşdi-
rilən https:��ryl.az�funds�biblioqrafik-ic-
mal-da Azərbaycan, türk, ingilis və rus 
dillərində çap edilən 30-dan çox kitabın 
biblioqrafik təsviri və qısa annotasiyası, 
son illərin dövrü mətbuat nümunələri yer 
alır. 20 Yanvar hadisələrinin 35-ci ildönü-
mü ilə əlaqədar olaraq hazırlanan virtual 
sərgi kitabxananın rəsmi saytında https:��
ryl.az�multimedia�20-yanvar-35 yerləşdi-
rilib.

X Q

O gecə güllələr bütün ölkəyə dəydi...
Bakı Beynəlxalq Multikulturalizm 

Mərkəzində 20 Yanvar ± hmumxalq 
Hüzn Gününə həsr edilən anım mərasi-
mi keçirilib.

glkəmizdəki dini və milli icmaların 
nümayəndələrinin iştirak etdikləri mərasi-
mi mərkəzin icraçı direktoru Rəvan Həsə-
nov açaraq 20 Yanvar faciəsinin Azərbay-
can tarixinin hüznlü, eyni zamanda, şərəfli 
səhifələrindən biri olduğunu qeyd edib. O, 
diqqətə çatdırıb ki, Azərbaycan xalqı bu 
hadisə nəticəsində çoxlu  şəhid versə də, 
onun iradəsi sınmadı və milli ruhu sarsıl-
madı. Azərbaycan xalqı bu mübariz oğul 
və qızlarının şücaətini daim yüksək qiy-
mətləndirir, onların ruhuna ehtiram göstə-
rir, xatirəsini hər zaman uca tutur.   

Milli Məclisin deputatı Ceyhun Məm-
mədov vurğulayıb ki, 20 Yanvar hadisələri  
Azərbaycanda demokratiya və milli azad-
lıq uğrunda mübarizəni boğmaq məqsədilə 
gerçəkləşdirilsə də, xalqımız Vətənin suve-
renliyi və bölünməzliyi uğrunda möhkəm 
dayandı. Qafqaz Müsəlmanları İdarəsinin 
sədr müavini Fuad Nurullayev 20 Yanvar-

da və sonrakı günlərdə şahidi olduğu acı 
gerçəklərlə bağlı xatirələrini bölüşüb.

Tədbirdə Azərbaycandakı Dağ Yəhu-
diləri İcmasının rəhbəri Milix Yevdayev, 
Rus Pravoslav Kilsəsinin Bakı və Azər-
baycan Yeparxiyasının yepiskopu Aleksiy 
Smirnov, Roma Katolik Kilsəsinin Azər-
baycandakı ordinarisi Vladimr Fekete, 
Avropa Yəhudilərinin Bakı Dini İcmasının 
baş ravvini Şneor Seqal, Azərbaycandakı 
Alban-8di Xristian Dini İcmasının sədri 
Robert Mobili, Dini Qurumlarla İş üzrə 

Dövlət Komitəsinin dinşünaslıq eksperti-
zası şöbəsinin müdiri Nahid Məmmədov, 
Azərbaycan İlahiyyat İnstitutunun dinşü-
naslıq kafedrasının müdiri, dosent Anar 
Qafarov, Azərbaycanın Rus İcması səd-
rinin birinci müavini Anastasiya Lavrina 
və “Samur” Ləzgi Mərkəzinin sədri İmran 
Rzayev 20 Yanvarın Azərbaycan xalqının 
qəhrəmanlıq tarixi olduğunu diqqətə çatdı-
rıblar.

X Q

“Şərikli çörək” ekrana qayıtdı
Tamaşaçıların hər zaman böyük marqla baxdığı “Şərikli çörək” bədii filminin bərpa edilmiş variantının 1izami 

Kino Mərkəzində premyerası keçirildi.

İkinci Dünya müharibəsinin ağır həyat şərtlərindən bəhs 
edən “Şərikli çörək” filmi 1969-cu ildə ekranlaşdırılıb. ANS 
Şirkətlər Qrupunun BALANS Rəqəmsal Bərpa Studiyası bərpa 
edilən kinopovestdə müharibə illərində   uşaqların çətin, fərəhsiz 
həyatından söhbət açılır. 

Bərpaolunan filmin premyerası böyük maraq doğurdu. ANS 
Şirkətlər Qrupunun prezidenti Vahid Mustafayev XQ-yə müsahi-
bəsində dedi ki, filmin bərpasına 6 ay vaxt sərf ediblər və üzərində 
17 peşəkar əməkdaş çalışıb:  

– Filmin vizual bərpası zamanı bütün cızıq, toz, işartı, küy və 
sabitləşdirmə 114 min 280 kadrda təmizlənib və 2 min 830 kadr 
yenidən bərpa olunub. Filmin səslərini də tam şəkildə bərpa et-
mişik. 1800 səs BALANS foli studiyasında yenidən yazılıb. Bu, 
studiyanın bərpa etdiyi 11-ci filmdir. Studiya bu sahədə peşəkardır. 
Filmin bərpasına ekran əsərinin rejissoru Şamil Mahmudbəyovun 
100 illik yubileyi münasibəti ilə başladıq. 

“gtən əsrin 60-cı illərində Azərbaycanda 3 maraqlı film çəki-
lib. Onlardan biri də Azərbaycanın dövlət mükafatına layiq görül-
müş “Şərikli çörək” idi. Ekran əsərinin böyük hissəsi “Böyük qala” 
küçəsində çəkilib. Filmdə pavilionlardan çox az istifadə edilib. 
Şamil Mahmudbəyov uşaqlarla, yeniyetmələrdə unikal işləyirdi, 
maraqlı xatakterdə olan uşaqları film çəkilişlərinə cəlb edirdi”. Bu 
fikirləri isə XQ-yə Azərbaycan Dövlət Film Fondunun direktoru, 
rejissor Cəmil Quliyev bildirdi. 

Filmin çəkiliş heyətində yer almış Azərbaycanın Əməkdar in-
cəsənət xadimi, kinooperator Amin Novruzov isə qeyd etdi ki, so-
vet ideologiyası prinsipləri əsasında, SSRİ dövründə çəkilməsinə 
baxmayaraq, “Şərikli çörək”də dərin azərbaycançılıq, Azərbaycan 
mədəniyyəti, dəyəri var. Filmin çəkiliş heyətində yer aldığım üçün 
qürurluyam. 

R৻]Yan )İ.RƏ72öL8  
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Füzuli irsinin əhatəli 
biblioqrafik aynası

AMEA-nın Məhəmməd Füzuli 
adına Əlyazmalar İnstitutunun Elmi 
Şurasının qərarı ilə “Məhəmməd Fü-
zuli� biblioqrafiya” ikicildliyinin , cil-
di işıq üzü görüb.

Yeni nəşrin elmi redaktoru və “gn 
söz”ün müəllifi AMEA-nın həqiqi üzvü, 
akademik Teymur Kərimli, tərtibçisi ins-
titutun biblioqrafiya şöbəsinin müdiri 
Qutiyera Cəfərovadır. Kitabı hazırlayan 
işçi qrupuna isə Əlyazmalar İnstitutunun 
əməkdaşları Nigar İbrahimova, İsmət 
Cəfərov, Ramidə Abbasova, Sevinc Mux-
tarova, Xəyalə Qasımlı və Aytən Musaye-
va daxildir.

Qeyd edək ki, “Məhəmməd Füzuli” 
biblioqrafiyası dahi Azərbaycan şairi və 
mütəfəkkirinin 530 illik yubileyinə həsr 
edilmiş fundamental biblioqrafik göstəri-
cidir.  Topluda görkəmli şairin zəngin irsi 
haqqında çeşidli materiallar öz əksini ta-
pıb. Biblioqrafik nəşrin , cildinə “Görkəm-
li şəxsiyyətlər Füzuli haqqında”, “Məhəm-
məd Füzulinin əsərləri” və “Məhəmməd 
Füzulinin həyat və yaradıcılığı haqqında” 
başlıqlı bölmələr daxil edilib. Biblioqrafi-
ya ədəbiyyatşünas alimlər, mütəxəssislər 
və geniş oxucu auditoriyası üçün nəzərdə 
tutuub.

Ə.ƏLİ<(V   
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Mənəvi dünyamız “Aqrarkredit” Qapalı 
Səhmdar Cəmiyyəti Bank 

olmayan Kredit Təşkilatının 
EalansındaNı Eə]i əmlaNların  

�aNWiYlərin� saWışa oı[arılması Earədə

E L A N
,.  Lotlar üzrə satılacaq əmlaklar barədə məlumat:
1.Qızıl-ziynət əşyaları.
,. Alqı-satqıda iştirak etmək istəyən şəxslər ən geci satış gü-

nünə bir gün qalmış “Aqrarkredit” QSC-nin baş ofisinə ərizə ilə 
müraciət etməlidirlər (hnvan- AZ1006, Azərbaycan Respublika-
sı, Bakı şəhəri, Qədirli küçəsi 125) .

,,. Əmlakla, onun növü və parametrləri ilə tanış olmaq , əmla-
kın  alınması   qaydası və müddəti:    

1. Qızıl-ziynət  əşyalarını  əldə  etmək  istəyən  şəxslər 18 
fevral 2025-ci il  saat 14.00-da “Aqrarkredit” QSC-nin baş ofisi - 
Bakı şəhəri, Yasamal rayonu, Qədirli küçəsi 125 nömrəli  ünvan-
da  yerləşən  ofisində  qızıl-ziynət  əşyalarının  çeşidi  və  onların 
satış qiymətləri ilə tanış ola bilərlər.

2. Eyni əşyaya iki və daha çox təklif irəli sürülərsə, əşya daha 
çox qiymət təklif edən şəxsə satılacaqdır.

Əlaqələndirici şəxs- Şahin Seyidov, telefon-050-235-99-90.

“Bakı Beynəlxalq Dəniz Ticarət Limanı” 
Qapalı Səhmdar Cəmiyyəti 

&əmiyyəWə mə[sus aYWoWH[niNalar� Jəmilər Yə diJər WH[niNi YasiWələr üoün yanacaT� 
KaYa Yə sair sü]Jəclərin �filWrlərin� saWın  alınması məTsədilə 

MhSABİQƏ ELAN EDİR
Müsabiqədə iştirak etmək istəyən şəxs-

lər ZZZ.portofbaku.com səhifəsinə daxil 
olmaqla elanlar bölməsindən əlavə sənəd-
ləri və ətraflı məlumatı əldə edə bilərlər. 
Zərflərin təqdim edilməsi üçün son tarix 6 
fevral 2025-ci il saat 17.00-dəkdir. Göstə-

rilən vaxtdan gec təqdim olunan zərflər 
açılmadan geri qaytarılacaqdır. 

Əlaqə telefonu- �994 12- 599- 00- 03 
(daxili 3706).

hnvan- AZ1010, Bakı şəhəri, Nəsimi 
rayonu, h.Hacıbəyov küçəsi 140.

“Suraxanı Maşınqayırma Zavodu” Açıq Səhmdar 
Cəmiyyətinin yenidən təşkil edilməsi haqqında

E L A N
Nizamnamə kapitalındakı səhmlə-

ri tamamilə dövlətə məxsus olan və Bakı 
şəhəri, Suraxanı rayonu, Əmircan qəsəbə-
si, Səttar Bəhlulzadə küçəsi 411  nömrəli 
ünvanda yerləşən �Suraxanı Maşınqayırma 
Zavodu� Açıq Səhmdar Cəmiyyəti (VgEN: 
9900023491) nizamnamə kapitalındakı 
səhmləri tamamilə dövlətə məxsus olan və 
Bakı şəhəri, Nərimanov rayonu, Araz küçə-
si 4  nömrəli ünvanda yerləşən �Azərbaycan 

Elmi- Tədqiqat və Layihə Konstruktor Neft 
Maşınqayırma İnstitutu� Açıq Səhmdar Cə-
miyyətinin ona qoşulması ilə yenidən təşkil 
edilmişdir. �Azərbaycan Elmi -Tədqiqat və 
Layihə Konstruktor Neft Maşınqayırma İns-
titutu� Açıq Səhmdar Cəmiyyətinin (VgEN- 
9900024691)  kreditorları 2 (iki) ay ərzində 
tələblərini AZ 1042, Bakı şəhəri, Suraxanı 
rayonu, Əmircan qəsəbəsi, Səttar Bəhlulzadə 
küçəsi 411 nömrəli  ünvana  verə bilərlər.

8krayna� sülh kompromislərdən keçir
Qətərdə hazırda Rusiya ilə 8krayna nümayəndə heyətləri arasında da-

nışıqlar gedir. Bu barədə “Bloomberg” agentliyi öz mənbələrinə istinadən 
məlumat yayıb. Agentlik Moskvanın Kiyevdən nə tələb edəcəyini öyrən-
məyə çalışıb.

“Bloomberg”in məlumatına görə, ha-
zırda Rusiya və 8krayna tərəfləri nüvə 
obyektlərinin hücumlardan qorunması qay-
dalarını müzakirə edirlər. Bunu Rusiya Fe-
derasiyasının planları ilə tanış olan mənbə 
deyib. Amma agentliyin Kiyevdəki mənbə-
yi məlumatı təsdiqləməyib. Qətərdə danı-
şıqların yalnız əsir mübadiləsi mövzusunda 
aparıldığı və digər məsələlərin müzakirə 
edilmədiyi bildirilib. Beləliklə, 8krayna 
nümayəndələri Rusiya ilə təmas faktını in-
kar etməyib.

Bəs müharibınin dayandırılması üçün 
Moskva nə istəyir" “Bloomberg”in məlu-
matına görə, Moskva Kiyevdən NATO ilə 
əməkdaşlığı kəskin şəkildə azaltmağı, neyt-
ral dövlət statusunu qəbul etməyi və ordu-
sunu məhdudlaşdırmağı tələb edir. Bundan 
əlavə, Rusiya Federasiyasının şərtlərinə 
8krayna ərazisinin ən azı 20 faizi üzərin-
də nəzarətin saxlanması da daxildir. Amma 
ərazinin müəyyən sahələrində güzəştlər də 
mümkündür. Məsələn, Kursk vilayətində 
torpaqların Xarkov vilayətinin bir hissəsi 
ilə mübadiləsi. Bununla belə, “Bloomberg” 
hesab edir ki, Kiyev bu məsələlərdə sərt və 
barışmaz mövqe tutduğu üçün bütün vari-
antları rədd edir. Yəni, dialoq daha çox Ki-
yev üçün çətindir.

“The Conversation” saytı yazır ki, Ki-
yev hakimiyyəti öz ərazilərinin itirilməsi ilə 
bağlı “heç bir danışıqlara girmək arzusunda 
deyil”. Ancaq alternativlər o qədər də yaxşı 
deyil. Hazırda 8krayna Silahlı Qüvvələri-
nin mövqeyi son dərəcə qeyri-müəyyən-
dir. Müharibənin davam edəcəyi təqdirdə 
onların 12–18 ay ərzində dağılacağı proq-
nozlaşdırılır və yeni resursların tapılması 
getdikcə daha problemli olur. Məsələn, 
Bayden Administrasiyasının Kiyevə səfər-

bərlik yaşını 18-ə endirmək təklifi 8krayna 
cəmiyyətində son dərəcə pis qarşılanır.

Səfərbərlikdən yayınma artıq geniş 
vüsət alıb. Patrullar potensial çağrışçıları 
axtarmaq üçün şəhərlərdə axtarışlar apa-
rır, hətta metroya və klublara da baxırlar. 
Eyni zamanda, Qərbin Kiyevi yalnız hərbi 
dəstək verməklə, lakin heç bir təhlükəsizlik 
zəmanəti verməməklə “məyus etdiyi” iddia 
edilir.

Bu arada Qərbin təminatlarla bağlı tək-
lifləri getdikcə daha çox mücərrəd xarakter 
alır. Beləliklə, 8kraynanın NATO-ya üzv-
lüyü məsələsi faktiki olaraq gündəmdən 
çıxarılıb.

Bununla yanaşı, 8krayna cəmiyyətinin 
özündə də hərbi əməliyyatların davam et-
dirilməsinə dəstək azalır. Əsas səbəblərdən 
biri ictimai yerlərdə məcburi səfərbərliyin 
davam etməsidir. 

Ekspertlər bildirirlər ki, Rusiya danı-
şıqlar prosesinə tələsməyə bilər. Sadəcə, 
cəbhədə 8krayna qoşunlarının vəziyyəti 
daha da pisləşənə və Kiyevin özü atəşkəs 
haqqında danışmağa başlayana qədər bir az 
gözləməsi kifayətdir. İstənilən halda danı-
şıqlar baş tutarsa, ən çox 8krayna tərəfin-
dən güzəştlər nəzərdə tutulur. 

Həm Moskvanın, həm də Kiyevin 
mümkün sülh şərtləri ilə bağlı barışmaz 
mövqeyini nəzərə alsaq, Trampın hər iki 
tərəfə uyğun həll yolu tapmaq imkanı azdır. 
Bununla bağlı bugünlərdə Donald Tramp 
Administrasiyasında dövlət katibi postuna 
namizəd Marko Rubio bildirib ki, Rusiya-
nın 8kraynaya qarşı hərbi müdaxiləsinə son 
qoymaq üçün cəsarətli diplomatiya lazım-
dır. M.Rubio qeyd edib ki, ABŞ-nin rəsmi 
mövqeyi Rusiyanın 8kraynaya qarşı geniş-
miqyaslı müharibənin başa çatdırılmasıdır: 

“Yeni administrasiya bu müharibəyə son 
qoymaq üçün “cəsarətli diplomatiya” hə-
yata keçirəcək. Bu, asan olmayacaq, amma 
cəsarətli diplomatiya tələb edəcək. Hamı 
realist olmalıdır, həm Rusiya, həm də 8k-
rayna güzəştlərə getməlidir”.

Rubio daha sonra əlavə edib ki, 8k-
raynanın ciddi bir problemi var və bu, 
pulunun tükənməsi deyil, “ukraynalıların 
azalması” ilə bağlıdır. Amma Rusiyanın 
bütün 8kraynanı ələ keçirmək şansı olma-
dığı kimi, 8kraynanın da müvəqqəti işğal 
olunmuş ərazilərini geri qaytarmaq şansı 
yoxdur: “8kraynadakı dağıntılar fövqəl- 
adədir, hər şeyi bərpa etmək üçün nəsillər 
lazım olacaq. Milyonlarla ukraynalı artıq 
öz vətənində yaşamır və bəlkə də heç vaxt 
qayıtmayacaq. Mən sizinlə danışarkən belə 
8kraynanın enerji infrastrukturu dağıdılır 
və onun bərpası yüz milyardlarla dollar və 

bir neçə onillik tələb edəcək”. Onun sözlə-
rinə görə, müharibənin dayandırılması is-
tiqamətində müxtəlif variantlar var. 

“Bloomberg” isə bildirib ki, mühari-
bəni dayandırmaq üçün hazırda 2 variant 
üzərində iş gedir. Bu variantlar rəsmi Mos-
kvanı danışıqlar masasına sövq etmək xa-
rakteri daşıyır. Nəşrin yazdığına görə, hər 
iki tərəfə münaqişənin nizamlanmasına 
dair bir sıra siyasi təkliflər veriləcək. Daha 
bir variant isə məhdudiyyətlərin daha da 
sərtləşdirilməsi yolu ilə təzyiqin artırılma-
sından ibarətdir: “Donald Trampın koman-
dasının Rusiyaya qarşı tutduğu sərt mövqe 
neft sənayesi ilə yanaşı, Avropada fəaliyyət 
göstərən logistika şirkətlərinə, eləcə də 
onların Çin və Hindistandan olan iri sifa-
rişçilərə ciddi təsir edəcək. Ağ evin yeni 
sahibinin ətrafındakılar ona həmçinin 1 ba-
rel neftin 60 dollara satılmasını təşviq edir. 

Neft və qaz sektoruna sanksiyaların daha da 
sərtləşdirilməsi nəzərdə tutulur. Əsas odur 
ki, müharibəni dayandıra biləsən. Bunun 
üçün istək lazımdır”. 

Bu variantlar Rusiya istəməsə belə, onu 
dialoqa vadar edə bilər. 

Qeyd edək ki, danışıqların baş tu-
tub-tutmayacağından aslı olmayaraq NATO 
8kraynanı dəstəkləməyə davam edəcək. 
8kraynada müdafiə infrastrukturunun, o 
cümlədən hərbi bazaların, logistika və eh-
tiyat hərbi texnika üçün anbarların, hərbi 
ehtiyatların yerləşdirilməsi və saxlanması 
variantları araşdırılır. Bu qurğular mühüm 
hərbi təhlükə yarandıqda öz müdafiə qabi-
liyyətini gücləndirmək üçün istifadə oluna 
bilər. 

3.Ə)ƏNDİ<(V  
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gzündən qaçmağın çarəsi yoxdur...
g]ünü yaraWmaT isə oo[ da oəWin dHyil

İnsan özündən qaça bilməz. Gənc-
liyimdə belə bir şeir də yazmışdım, ilk 
kitabımın da adını belə qoydum� “gzün-
dən qaçmaq olmur”. Bu düşüncə bir az 
alın yazısına təslim olmaq kimi anlaşılır. 

Taledən, qəzavü-qədərdən qaçmaq 
mümkünsüzsə, bəs onda iradə, idrak nə 
üçündür" Bəşər tarixində özü özünü ya-
radan, mütaliə, zəhmət ilə korazehin bir 
adamdan zəki bir insana çevrilən və cəmiy-
yətə, elmə, mədəniyyətə, ədəbiyyata fayda 
verən xeyli sayda insanlar olub, elə indi də 
var. 

Bəs özünü tapa bilməyən və bundan 
ömür boyu əziyyət çəkən insanlar necə" Türk 
rejissoru Murat Düzgünoğlunun “Niyə Tar-
kovski ola bilmirəm” filmi rejissor olmaq, 
Tarkovski kimi filmlər çəkmək istəyən uğur-
suz bir sənətçinin faciəsini əks etdirir. Sənət-
dəki uğursuzluqlar onu depressiyaya salır, 
həyatdan qoparır, ruhi müvazinətini pozur. 
Əlində ssenari, burdan ora, ordan bura sürük-
lənir. Hamımızın zaman-zaman ideallara eh-
tiyacımız olur, o ideallardan güc alırıq, o ide-
allara söykənib yaşayırıq. Amma bu filmin 
qəhrəmanı öz potensialını realizə edə bilmir, 
cari problemlər onun ruhi tarazlığını pozur. 
İdeallarıyla uğraşmaqdan yorğun düşmüş 
adamı Tarkovski xilas etmək gücündə deyil. 
Gerçəkliklə ideallar arasındakı boşluqda vur-
nuxan rejissor istinad nöqtəsini tapa, itkilərlə 
üz-üzə gəldikdə bu itkilərin bədəlini ödəyə 
bilmir. Bu itkilər onun yaratdığı sənət üçün 
donor ola bilmir. Yaradıcı insan bəzən hə-
yatın zərbələrini də, itkiləri də sənətə çevirə 
bilir. Amma Tarkovski ola bilməyən uğursuz 
rejissor okeanda kompasını itirmiş gəmi ki-
midir, hansı səmtə üz tutacağını bilmir. Onun 
xilasediciyə ehtiyacı var. Amma onu xilas 
edə biləcək bir kimsə tapılmır. 

Fatih Akının “Divara qarşı” filmi Al-
maniyada yaşayan iki gəncin, Cahitlə 
Səlmanın həyatından bəhs edir. Hər iki-
si psixoloji sarsıntılar üzündən intihar et-
mək istəyir, amma təsadüf onları qarşılaş-
dırır və hər ikisinin həyatı dəyişir. Cahit 
bu qıza görə həbsə düşür, amma həbs- 
dən tamam başqa adam kimi çıxır. Deyir ki, 
mən Səlmanı tanımazdan öncə ölmüşdüm, o 
mənim həyatıma gəldi və mənə sevgi gətirdi, 
mən yaşamağa başladım. Vacib deyil sənətçi 
olsun, söhbət bir insana özünü, içindəki məni 
kəşf etməyə yardımçı olmaqdan gedir. Psixo-
loqlar insanların xarakterini müəyyən etmək 
üçün müxtəlif testlər hazırlayırlar. Psixoana-
lizin banisi Ziqmund Freyd isə yüz il bundan 
öncə insanı xoşbəxt etmək üçün özünüdərki 
irəli çəkir, psixologiyanın inkişafını birinci 
dərəcəli vəzifə kimi qarşıya qoyurdu və sü-
but edirdi ki, psixologiyasız insan xoşbəxt 
ola bilməz� təbiətşünaslıqdan sonra o yeganə 
həqiqi elmdir. K.Q.Yunq isə yazırdı ki, biz 
“ruhdan o tərəfdə nə olduğunu kəşf etmək 
istəyirik”. Çünki müasir insan ruhdan xarici 
aləmin ona vermədiyi şeyi gözləyir. Freyd də 
məhz bu cür düşünürdü və buna görə də onun 
kəşfi - qeyri-şüuri, anlaşılmaz psixi proseslər 
XX əsrin ən böyük kəşfi hesab edilir. Freyd 

milyonlarla insana xilas yolunu göstərmişdi. 
Hegelin müdafiə etdiyi determinizm isə insa-
nı müdafiəsiz vəziyyətdə qoyur, onun konkret 
hadisələrdən asılı olduğu fikrini aşılayaraq 
qarşısına bir sipər çəkir. Asılılıq kompleksi 
isə insanın müqavimət gücünü azaldır, onu 
passivləşdirir, özünü kəşf etməsinə, öz için-
dəki məni üzə çıxarmasına mane olur. 

İnsana borca verilmiş ömrü başqalarının 
ömrünü parodiya etməklə yaşayanlar da olur 
və belələrinin bir karikaturalıq canı olur. Hə-
yatını hardansa əlinə düşmüş havayı pul kimi 
sağa-sola səpələyənlərdən bu dünyada heç 
nə qalmır. Onlar axtaranlar yox, itirənlərdir. 
Onlar sanki bu dünyaya yalnız ona verilən-
ləri itirmək üçün gəlirlər. Həyat laqeydcəsinə 
bu adamların həndəvərindən ötüb keçir, çün-
ki onların qapısı bu həyatın üzünə bağlıdır. 
Vanqanın gözləri bu adamlardan daha açıq 
idi. Borxes hamıdan yaxşı görən dahi idi. 
Demək, gözün görməyi şərt deyil, insanın 
özünü görməsi və özünü tapması üçün bəsirət 
gözü gərəkdirir. 

İnsanın özünü kəşf etməsi üçün həm də 
çoxlu mütaliə etməsi lazımdır. Orxan Pa-
mukun “Yeni həyat” romanı bu cümlə ilə 
başlayır: “Bir gün bir kitab oxudum, bütün 
həyatım dəyişdi”. Hansısa bir kitab insanın 
həyatını dəyişmək qüdrətində deyil, amma 
zaman-zaman oxunan kitablar insanı kamil-
ləşdirir. Kitab oxuyanla kitab oxumayan ara-
sındakı fərqi izah etməyə lüzum yoxdur. Dos-
toyevskinin “Karamazov qardaşları” bəşər 
düşüncəsinin ən nəhəng ədəbi abidələrindən 
biridir. Abid Zosima bu əsərdə ən parlaq ob-
razlardan biridir. O, ölüm yatağında olarkən 
sevimli şagirdi olan Alyoşaya vəsiyyət edir 
ki, monastırdan get, dünyaya qayıt. Çünki 
onun içindəki böyük sevgini görmüşdü, in-
sanlığın isə bu sevgiyə, mərhəmətə çox bö-
yük ehtiyacı vardı. Və bununla da Alyoşanın 
həyatını dəyişir. Abidin vəsiyyəti ürəyi in-
sanlara sevgi hissiylə dolub-daşan bu məsum 
gəncin qarşısında həyatın üfüqlərini açır. Hə-
yatda bu cür xoşbəxt təsadüflər çox az hallar-
da olur. İnsanın həyatını bir qadın da dəyişə 
bilər, bir keşiş də. Bir yanlış da onun həyatına 
son qoya bilər, qəfil qəza da, bir qatil də...

gzündən qaçmaq yoluxmadığın bir xəstə-
liyə qarşı müalicə aparmaq kimi faydasız bir 
işdir. Bir az da işlətmədəyin cinayətin cəza-
sını çəkmək kimidir. Taleyə, alın yazısına 
protest etmək mümkünsüzdür axı. glümdən, 
itkilərdən, qəfil qəzalardan yayına bilməzsən, 
amma öz beynində geoloq kimi qazıntı apa-
rıb ordan özünün istədiyin bir insanı çıxara 

bilərsən. Şüurunun üfüqündə görünən o insan 
elə sən özünsən, ona doğru yürü və iş tamam-
dır. İnsanın özünü yaratması budur. Yaratmaq 
ağır işdir və yaxasını ətalətə, süstlüyə tanı-
danların yemi deyil. Bu yola çıxanlar yerüstü 
xoşbəxtliklərdən könüllü imtina edənlərdir. 
Əbədiyyət heç kimə pay verilmir.

Sənətdə özünütəsdiq cəhdi yaradıcı insa-
nın mənəvi məziyyətlərindən biridir, istedad 
hələ özünütəsdiq deyil, o xammaldır. Hər bir 
insanda istedad var, sadəcə, o hələ rüşeym 
halındadır, onu inkişaf etdirmək isə çox ada-
ma nəsib olmur. gzünütəsdiq həm də müəy-
yən mənada özünü tapmaq deməkdir, yara-
dıcı adam tam mənada özünü əsərində ifadə 
edə bilirsə, bu, artıq onun ən böyük uğurudur. 
Alman yazıçısı Patrik Züksindin “Dərinlik 
ehtirası” adlı bir hekayəsi var. Hekayənin 
qəhrəmanı gənc rəssam qadındır, onun sər-
gilərinə gəlib baxan tənqidçilər hamısı eyni 
fikri bildirir: hər şey yerli-yerindədir, amma 
bu rəsmlərdə dərinlik çatmır. Gənc rəssam 
uzun müddət düşünür, rəsmlərini gözdən ke-
çirir, amma andıra qalmış “dərinliyi” tapa, bu 
“dərinliyin” nədən ibarət olduğunu anlaya 
bilmir. Davamlı depressiya onu intihara gə-
tirib çıxarır, o, özünü 139 metr hündürlükdən 
atıb həyatına son qoyur. 

Sənət dünyasının böyük intiharlarını 
xatırlayaq: Mayakovski, Silvia Plat, Stefan 
Sveyq (xanımıyla birlikdə), Akutaqava, Mi-
sima... Bu intiharların hər birinin ayrı-ay-
rılıqda həm ictimai, həm də mənəvi yükü, 
ağırlığı vardı. Onlar həyatlarına qəsd etməklə 
bu ağırlığı öz üstlərindən atdılar. Onlar harda 
lazım idisə, ordaydılar, amma olduqları yer 
zəbt olunandan sonra onlar üçün yaşamın bir 
anlamı qalmırdı. 

Mayakovski döyüşdə təklənmişdi, onun 
kütlələrlə əlaqəsi itmişdi, Sveyq mədəniyyə-
tin yanındaydı, amma onun ölkəsi müharibə 
ilə üz-üzə idi, o isə bu savaşı dayandırmağa 
aciz idi. Plat həyata qarşı şeirlə dirəniş göstə-
rirdi, amma şeir də onu xilas edə bilmədi. 
Şeirlərində ölmək istəmədiyini ifadə edən 
Plat ölərək unudulmağı deyil, ölümüylə xa-
tırlanmağı istəmişdi. Akutaqava da, Misima 
da eləcə... 

Yəqin ki, onlar da ölmək, öləndən sonra 
unudulmağı istəmirdilər. Yazacaqları çox şey-
lər vardı, amma onlar üçün dairənin qapan-
dığını hiss etmişdilər. Yeni bir dairə cızmağa 
isə özlərində güc tapa bilmədilər. Onlar özlə-
rini tapıb sonra itirənlər idi. Mayakovskinin 
ölümqabağı yazdığı məktubu xatırladım: “İn-
tihar heç bir şeyi həll etməz. Vətəndaşlarıma 
bu işi qətiyyən tövsiyə etmirəm”. 

Mayakovski doğru deyirdi: intiharla da 
insan özündən qaça bilməz. O qaça bildimi" 
Yox. Amma Mayakovski də, adlarını sadala-
dığım digər söz nəhəngləri də özlərini yarada 
və adlarını dünya ədəbiyyatı tarixinə  həkk edə 
bildilər.

Həyat çoxları üçün kasıblıqdan varlan-
mağa doğru bir marafondur. Bu marafon 
insanın özündən qaçışıdır. Finişə daha tez 
çatanları isə məğlubiyyət salamlayır. Tanrı 
isə insana ikinci dəfə dünyaya gəlmək şansı 
vermir...
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“Helicopter Services” MMC-nin rəhbərliyi 
və kollektivi genetika və tibbi profilaktika üzrə 
elmlər doktoru 

ZƏRİFƏ HƏMZƏYEVA1,1 
vəfatından kədərləndiklərini bildirir, mər-

humun ailəsinə və yaxınlarına dərin hüznlə 
başsağlığı verirlər.

“Azərbaycan Hava Yolları” QSC-nin rəh-
bərliyi və kollektivi Cahangir Əsgərova həyat 
yoldaşı

ZƏRİFƏ HƏMZƏYEVA1,1
vaxtsız vəfatından kədərləndiklərini bildi-

rir və dərin hüznlə başsağlığı verirlər.

“ASG Business Aviation” MMC-nin rəh-
bərliyi və kollektivi genetika və tibbi profilak-
tika üzrə elmlər doktoru 

ZƏRİFƏ HƏMZƏYEVA1,1 
vəfatından kədərləndiklərini bildirir, mər-

humun ailəsinə və yaxınlarına dərin hüznlə 
başsağlığı verirlər.

 “İpək Yolu Sığorta” ASC-nin rəhbərliyi və 
kollektivi genetika və tibbi profilaktika üzrə 
elmlər doktoru 

ZƏRİFƏ HƏMZƏYEVA1,1 
vəfatından kədərləndiklərini bildirir, mər-

humun ailəsinə və yaxınlarına dərin hüznlə 
başsağlığı verirlər.

ALLAH RƏHMƏT ELƏSİ1

Yaponiya heyəti MOK-da
Yanvarın 1�-da Milli Olimpiya Komitəsinin inzibati 

binasında Yaponiyanın Şika şəhər meriyasının müşaviri 
Oie Hideaki, Beynəlxalq Mübadilə Proqramı üzrə koor-
dinator Matsumoto Mariko, Yaponiyanın Azərbaycan-
dakı səfirliyinin �-cü katibi Higuchu Kazuki, Şika şəhər 
məktəbinin nümayəndələri, eləcə də səfirliyin digər nü-
mayəndələri ilə görüş keçirilib. 

Söhbət zamanı Olimpiya Mədəniyyəti və Təhsil Proqramı 
(OCEP) çərçivəsində Yaponiya və Milli Olimpiya Komitəsi ara-
sında əməkdaşlığın daha da gücləndirilməsi müzakirə edilib. 

Şika şəhər meriyasının müşaviri Oie Hideaki əlaqələri yük-
sək qiymətləndirərək bildirib: “Bizim əsas məqsədimiz Azərbay-
can ilə Yaponiya arasında təhsil, mədəniyyət və idman sahəsində 
qarşılıqlı mübadilələrin aparılmasıdır”. 

Bundan sonra tərəflər OCEP çərçivəsində əməkdaşlıq im-
kanlarını müzakirə edib və birgə layihələr barədə fikir mübadilə-
si aparıblar.

Sərbəst güləşçilərimiz 
Varnada yarışacaqlar

Azərbaycanın sərbəst güləşçiləri Bolqarıstanın Varna 
şəhərində keçiriləcək Dan Kolov və 1ikola Petrovun xa-
tirə turnirində iştirak edəcəklər.

Azərbaycan Güləş Federasiyasından bildirilib ki, ənənəvi 
yarışda məşqçi Taymuraz Kokoyevin rəhbərliyi altında Rəhman 
İmanov (57 kiloqram), Ceyhun Allahverdiyev (61 kq), Musa 
Haqverdiyev (65 kq), Zirəddin Bayramov (70 kq), Fərid Cab-
barov, Səbuhi Əmiraslanov (hər ikisi 79 kq), Sadiq Mustafazadə 
(92 kq) və Yusif Dursunov (125 kiloqram) ölkəmizi təmsil edə-
cəklər.

Yanvarın 23-dən 26-dək davam edəcək memorialda , kateqo-
riyalı hakim Zaur Şərifov da ədaləti qoruyacaq.

L .Q U R B A N O V A    
X Q

Gündüz dumanlı, axşam isə yağış və qar...
Ekologiya və Təbii Sərvətlər 1azirliyi Milli Hidrome-

teorologiya Xidmətinin verdiyi məlumata əsasən, yanva-
rın 18-də Bakıda və  Abşeron yarımadasında havanın  də-
yişkən buludlu olacağı, arabir tutulacağı, gecə və səhər 
bəzi yerlərdə çiskinli, axşam isə arabir yağıntılı olacağı 
gözlənilir. 

Gecəyə doğru yarımadanın ayrı-ayrı yerlərində qısa müd-
dətə intensivləşəcəyi ehtimalı var. Şimal-qərb küləyi əsəcək. 
Gecə 3-6�, gündüz 6-9� isti olacaq. Atmosfer təzyiqi 766 mm 
civə sütunundan 762 mm civə sütununa enəcək, nisbi rütubət 
70-80  faiz  olacaq. Azərbaycanın rayonlarında əsasən yağ-
mursuz keçəcək. 

Lakin axşama doğru şimal və qərb rayonlarından baş-
layaraq bəzi yerlərdə  arabir yağıntılı olacağı, qar yağacağı 
gözlənilir. Şərq rayonlarında  arabir intensivləşəcəyi ehtimalı 
var. Bəzi yerlərdə arabir duman olacaq. Mülayim qərb küləyi 
əsəcək.  Havanın temperaturu gecə 1� şaxtadan 4�-dək isti, 

gündüz 8-13� isti, dağlarda gecə 5-10� şaxta, gündüz 2� şax-
tadan 3�-dək isti olacaq.

Q .Q A S I M O V   
X Q

Bakının mərkəzində, Metropolitenin “28 May” stansiyasının 
yaxınlığında yerləşən Azərbaycan Dəmiryol Muzeyi ziyarət-
çilərə ölkəmizdə dəmir yolu nəqliyyatının yarandığı vaxtdan bu 
günə qədər olan tarixi ilə tanış olmaq imkanı yaradır. Burada 
qorunub-saxlanılan hər biri tarixi əhəmiyyət daşıyan eksponat-
lar ölkəmizdə polad yolların inkişaf tarixini əks etdirir.

Muzeyin meneceri Nərmin Ama-
nova bildirdi ki, Bakıda dəmir yolu-
nun çəkilməsi neft və onun sənaye 
emalı ilə bağlıdır: “1871-ci ildə ilk 
qazma quyusunun meydana gəlməsi 
və neftin qazma üsulu ilə çıxarılması 
onun hasilatını artırdı. Həmin dövrdə 
Sabunçu, Suraxanı və Balaxanıdan 
neftin Bakı neftayırma zavodlarına 
və Xəzər dənizi vasitəsilə Rusiya-
nın mərkəzi rayonlarına daşınması 
taxta çənlərdə və tuluqlarda həyata 
keçirilirdi. Bu, neftin maya dəyərini 
artırırdı. Bu səbəbdən də, neftxudalar 
daha çox gəlir götürmək üçün dəmir 
yolu xətlərinin və boru kəmərlərinin 
çəkilməsində maraqlı idilər. Çar ,, 
Aleksandrın iştirakı ilə Nazirlər Ko-
mitəsinin 1878-ci il iyunun 16-da 
keçirilən iclasında neft sahəsində 
dəmir yolunun tikinti layihəsi təsdiq 
olundu. “Neft sahəsi” adını alan bu 
xətlərin inşası 1879-cu ilin sonunda 
başa çatdırıldı. Dekabrın 17-dən eti-
barən Balaxanı, Suraxanı və Sabunçu 
stansiyalarında daşınmaq üçün yüklər 
qəbul edildi. Rəsmi açılış isə 20 yan-
var 1880-ci ildə baş tutdu.

Beləliklə, dünyada ilk dəfə neftin 
vaqon–sisternlərlə daşınmasına baş-
landı. Amma çox keçmədi ki, eyni 
marşrutla sərnişin daşınmasına da 
start verildi”. 

Amanovanın sözlərinə görə, 
1872-ci ildə açılmış Poti–Tiflis dəmir 
yolu iqtisadiyyatın, sənayenin, ticarə-
tin inkişafında yeni mərhələ oldu. 
Lakin Bakı üçün bu dövr 11 il sonra, 
Qara və Xəzər dənizlərinin sahillərini 
birləşdirən Zaqafqaziya dəmir yolu-
nun Bakı hissəsinin açılışı ilə gəldi: 

“Dəmir yolu xətlərinin istismara 
verilməsi yeni bina, anbar və s. tiki-
lilərin inşasını gündəmə gətirdi. On-
ların arasında dəmir yolu stansiyaları 
önəmli yer tuturdu. 1880-ci il mayın 
14-də Bakı Şəhər Duması şəhərdə 
sərnişin stansiyasının (Tiflis stansiya-
sı) tikintisi haqqında qərar qəbul etdi. 
1884-cü ildə açılışı olan vağzal sürət-
lə inkişaf edən Bakıya xidmət göstər-
mək üçün müasir dəmir yolu mərkəzi 
rolunu oynadı. 

Bina Rusiya imperiyasının ən 
gözəl vağzallarından biri hesab olu-
nurdu. Tikili şəhər tərəfdən ikimərtə-
bəli, platformadan isə birmərtəbəli 
quruluşa malikdir. Birinci mərtəbədə 
kassalar, baqaj bölməsi, ofislər� ikin-
cidə – poçt, teleqraf, gözləmə otaqları 
və s. yerləşirdi. Divarlar şərq xalçası-
nı xatırladan naxışlarla bəzədilmişdir. 
Fransız yazıçısı -ül Vern “Klodius 
Bombarnak” əsərində vağzal haqqın-
da belə yazırdı: “«Bu görkəmli 
dəmiryol vağzalı, Amerika və ya 
Avropanın istənilən böyük şəhərinə 
layiqdir”. 

Həmin dövrlərdə Bakıda istehsal 
olunan malların Rusiyaya çıxarılma-
sı üçün qısa yola ehtiyac böyük idi. 
1900-cü ildə Bakı–Biləcəri–Dər-
bənd–Port-Petrovsk (Mahaçqala) də-
mir yolu tikildi və Rusiya imperiyası-
nın dəmiryol şəbəkəsinə birləşdirildi. 

N.Amanova vurğuladı ki, Sovet 
İttifaqında ilk elektrik qatarı Bakıda 
hərəkət edib: “Hələ 1901-ci ildə Bakı 
yaxınlığındakı Bibiheybət kəndin-
də elektrik stansiyası inşa edilmişdi. 
Məhz bu stansiyanın modernləşdiril-
məsindən sonra 1924-cü ildə onun 
resurslarının dəmir yollarının elekt-
rikləşdirilməsinə yönəldilməsi barədə 
qərar verildi. Bu, təkcə Azərbaycan 
üçün unikal layihə deyildi. Belə ki, 
bu vaxtadək SSRİ-də ümumiyyətlə 

elektrik qatarı yox idi”.
1926-cı il iyulun 6-da Azərbay-

canda ilk elektrikləşdirilmiş dəmir 
yolu işə başladı. Elektrik qatarlarını 
qəbul etmək üçün isə xüsusi vağ-
zal binası tələb olunurdu. Belə bina 
1926-cı ildə inşa olundu və “Bakı-
nın Sabunçu vağzalı” adı ilə tanındı. 
Yeni vağzal binası “Tiflis vağzalı” 
binasından bir qədər aralı tikildi. O, 

düzbucaq altında birləşdirilmiş iki 
korpusdan ibarət idi. Binanın üz tərə-
fi şəhərə, arxa tərəfi dəmir yollarına 
baxırdı. Bina Azərbaycan milli me-
marlığı ənənələrinə uyğun inşa olun-
muşdu, zahirən Şirvanşahlar sarayını 
xatırladırdı. Geniş foye, o dövr üçün 
müasir olan bilet satışı məntəqələri 
növbələri aradan qaldırmış, bilet sa-
tışı zamanı vaxt itkisinin qarşısı alın-
mışdı. Hazırda bu barədə məlumatlar 
muzeydə nümayiş olunur.

Muzeyin meneceri burada olan və 
o dövrdə istifadə edilən avadanlıqlar 

barədə də məlumat verdi. Bildirdi ki, 
onlardan biri yağdandır: “Yağdan pa-
rovoz və vaqon təkərlərinin buks qur-
ğusunun sürtünən səthini yağlamaq 
üçün istifadə edilib. Lokomotiv briqa-
daları və vaqon baxıcıları qatarların 
hərəkətinin təhlükəsizliyini təmin 
etmək məqsədilə mütəmadi olaraq 
lokomotiv və vaqonların təkər–buks 
avadanlığı kimi sürtünən hissələrini 
yoxlayırdılar. Çünki təkər–buks ava-
danlığının qızması üzərində çatların 
əmələ gəlməsinə və nəticədə kons-
truksiyanın dağılmasına səbəb ola 
bilərdi. Belə halların qarşısını almaq 
üçün bu mexanizmlər və digər sür-
tünən hissələr vaxtında yağlanmalı 
idi. Bunun üçün yağdandan istifadə 
edilirdi. Bu əhəmiyyətli ləvazimatın 
sayəsində qatarların uzun yollar qət 
etməsi mümkün olurdu. Yağdanlar 
XX əsrin 60-cı illərinə – parovozlar 
və köhnə tipli vaqonların istismar 
olunduğu dövrün sonuna qədər isti-
fadə edilib. 

Dəmir yolunda uzun illər siq-
nal fənərindən də istifadə olunub. 
Ağ neftlə (kerosin) işləyən fənər əl 
siqnal vasitəsi kimi istifadə edilirdi. 
Adətən, iki rəngli – ağ və qırmızı lin-
zaları olurdu. Bu fənərlərin köməyi 
ilə yoldəyişənlər, yaxud qatar tərtib-

çiləri maşinistlərə müxtəlif siqnallar 
verərək qatarların təhlükəsiz hərəkə-
tini təmin edirdilər. Cəmi iki rəng 
işıq ötürməsinə baxmayaraq, siqnalı 
vermə metoduna görə çox sayda mə-
lumat çatdırmaq olurdu”. 

Onun sözlərinə görə, dəmiryol 
zənginin də maraqlı tarixi var: “Də-
miryol stansiyasının vağzal binasın-
da və yaxud perronunda quraşdırılan 
zənglər sərnişinləri qatarların gəlişi 
və ya yola düşməsi barədə məlumat-
landırırdı. Hər bir zəng səsinin izahı 
vardı: bir zəng vurması xəbərdarlıq 
idi – sərnişinlər və yola düşənlər ha-

zırlaşsın� iki zəng vurması –vaqon-
larda yerləri tutmaq� üç zəng vur-
ması – qatarın yola düşməsi demək 
idi. Xəbəredici vasitə kimi sərnişin 
stansiyalarında və peronlarda quru-
lurdu. Sərnişinlər üçün qatarın yola 
düşməsi haqda bu zəng vasitəsilə xə-
bər verilirdi, eyni zamanda həyəcan 
siqnalı da zəng vasitəsəilə verilirdi. 
Stansiya zəngləri ilə fövqəladə hal 
baş verdikdə həyəcan siqnalı çalı-
nırdı”. 

N.Amanova elektrojezl (elek- 
troəsa) aparatı barədə də məlumat 
verdi: “Elektromexaniki siqnalizasi-
ya sistemidir, dəmir yollarında müa-
sir işıqfor və avtobloklama sistemi 
olmadığı dövrdə istifadə edilirdi. -ezl 
(əsa) vasitəsilə qatarın yola düşmə-
sinə icazə verilirdi. Belə aparatlardan 
işıqforlar və avtobloklama sistemi 
olmadığı dövrdə, 1880-ci illərdən 
başlayaraq hərəkətin təhlükəsizliyini 
təmin etmək üçün istifadə olunurdu. 
Elektrojezl sistemi vasitəsilə hər bir 
qatarın məntəqəyə çıxışı təmin edilir-
di. Qatar növbəti stansiyaya çatdıqda 
maşinist bu aparatda gördüyünüz jez-
li stansiya növbətçisinə təhvil verirdi. 
Stansiya növbətçisi jezli bu aparata 
quraşdırırdı. Aparatda yaşıl işıq ya-
naraq yolun boş olduğunu bildirirdi. 

Bundan sonra stansiya növbətçisi 
növbəti jezli çıxarıb başqa maşinistə 
verməklə qatarı məntəqəyə yola salır-
dı. Bir çox xarici ölkələrdə indiyədək 
elektrojezl sistemi istifadə edilir. Bu 
gördüyünüz isə qatar radiorabitə apa-
ratıdır. Onun vasitəsilə stansiya növ-
bətçiləri və dispetçerlər lokomotiv 
maşinisti ilə əlaqə saxlayırdılar.”

Menecer muzeyin açılması ilə 
bağlı da məlumat verdi: “Sərnişin 
daşımalarının həcmi artdıqdan sonra 
Sabunçu vağzalı bunun öhdəsindən 
gələ bilmədi. 1977-ci ildən “Sabun-
çu” vağzalı fəaliyyətini dayandır-

dı. Bu binada 19 noyabr 2019-cu il 
tarixində Prezident İlham Əliyevin 
iştirakı ilə Azərbaycan Dəmiryol Mu-
zeyinin açılışı baş tutdu. Dövlət baş-
çımız Dəmir Yolu Muzeyinə simvolik 
maket hədiyyə etdi. Həmin rəmzi ma-
ket muzeyin ekspozisiyasında nüma-
yiş olunur. Muzeydə 2 eksponat zalı, 
kino zalı, “Zaman qatarı” adlı simul-
yator zalı, mədəniyyət və korporativ 
tədbirlərin təşkili üçün salonlar fəa-
liyyət göstərir. 

Zallarda ölkəmizin dəmir yolu 
sahəsinin inkişaf mərhələlərinə aid 
müxtəlif maraqlı eksponatlar, o cüm-
lədən X,X əsrdə dəmir yolunun ya-
ranması tarixini əks etdirən foto və 
video materiallar, qatar modelləri 
nümayiş olunur. Həmçinin ulu öndər 
Heydər Əliyevin ölkəmizdə dəmir 
yollarının inkişafında göstərdiyi mi-
silsiz xidmətlərin əks olunduğu foto-
guşə yaradılıb”.

Beləliklə, muzeydə olan digər 
maket və eksponatlarla bağlı geniş 
məlumat aldıq. Sonda muzey əmək-
daşına təşəkkür edib oradan ayrıldıq.
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